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تفکر بسیجی؛ بن بست شکن و 
نقطه مقابل تحقیر ملی

رهبر معظم انقلاب در دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف بسیجی مطرح کردند:
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مردم قربانی یک بام و دو هوای 
عرضه گـوشت

روز گذشته دوشنبه ۵ آذرماه ۱۴۰۳، »میز اقتصاد« به موضوع تنظیم 
بازار گوشت قرمز پرداخت. از حدود ۲ سال پیش و همزمان با کاهش 
۳۰ درصدی تولید داخل، واردات گوشــت گرم آغاز شــد. بر اساس 
آمار، روزانه حدود ۳۰۰ تن گوشــت قرمز با ارز ترجیحی وارد کشــور 
شده و با قیمت تنظیم بازار عرضه می شود. اما مسئولان تشکل های 
دامداری می گویند در حال حاضر، واردات در شرایطی صورت می گیرد 
که دام روی دســت دامداران مانده اســت و امکان تأمین نیاز بازار از 
داخــل وجــود دارد. به گفته آن هــا یارانه ای که به منظور ارز واردات 

پرداخته می شود باید صرف رونق تولید داخل شود تا گوشت تولید 
داخل با قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد. داریوش یوسفی، 
معاون نظارت مرکز بازرگانی و تنظیم بازار وزارت جهاد کشــاورزی 
در خصوص میزان نیاز سالانه گوشت قرمز کشور بیان کرد: به طور 
میانگین، واردات ما در گوشــت قرمز در ســال جاری روزی ۱۷۷ تن 
بوده اســت و این تأمین تقریباً زیر ۱۰ درصد نیاز ماســت و بر اساس 
آمار ارائه شــده، حدود یک میلیون تن در ســال، نیاز به گوشت قرمز 

برای بازار داریم و زیر ۱۰ درصد وارد می کنیم و...

نگاه »نقش اقتصاد« به ابعاد مختلف تنظیم بازار گوشت قرمز؛

سعید قصابیان
کارشناس اقتصادی

در مکتب
 دکتر عالیخانی

هاشم اورعی  
کارشناس انرژی  

نیما میرزایی
 کارشناس بازار سرمایه

اثر افزایش سرمایه ایران 
و  بر  بــورس خودر

»نقش اقتصاد« گزارش می دهد؛

 چالش بزرگ ترامپ در
 احیا فشارها به اقتصاد ایران

سخنگوی دولت خبر داد

توافق بر سر رفع فیلترینگ 
در فاز نخست

هیئت وزیران تصویب کرد

ابلاغ آیین نامه جدید 
واردات خودرو

در گفتگو با یک کارشناس انرژی مطرح شد:

 سهم دولت های تداوم دهنده 
تحریم در بروز ناترازی انرژی

پژوهشگر بین الملل حقوق کودک هشدار داد

مناطق محروم وحاشیه نشین 
در صدر آمـار کودک آزاری

یک تحلیلگر بازار سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
به دلایل روند مثبت بازار سرمایه پرداخت؛

دو سناریو پیش روی بازار سرمایه

 گرانی 40 درصدی نرخ سبد معیشت در هفته های اخیر

ازبرقتاتخممرغهمهچیزراگرانکردهاند....

 اردلان عزیززاده، تحلیلگر بازار سرمایه در 
خصوص متغیرهای تأثیرگذار بر سبزپوش 

شدن بازار سرمایه بیان کرد: برای سبزپوش 
شدن بازار سرمایه می توان به موارد مختلفی 

اشاره کرد. از جمله ارزندگی که قیمت 
بسیاری از سهم ها پیش از رشد بازار سرمایه 

پیدا کرده بودند و همچنین، با توجه به 
افزایش سطح ریسک های موجود در منطقه، 

طبیعتاً بازار سهام سعی می کرد که قیمت های 
خود را با آن شرایط تطبیق دهد...
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 هنــوز زمان زیــادی از پیروزی دونالد ترامپ در 
انتخابــات ریاســت جمهــوری ۲۰۲۴ آمریکا 
نگذشــته اســت با این حال، شاهد مطرح شدن 
سیلی از تحلیل و تفسیرها با محوریت رویکردهای 
احتمالی دولت آتی او هستیم. در این چهارچوب، 
تحلیلگران مختلف با اشاره به انتخاب چهره های 
تندرو از سوی ترامپ برای سمت هایی نظیر وزیر 

خارجه، وزیر دفاع، نماینده آمریکا در ...
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احمد حسینی 
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو

چالشی به نام
 تولیدکننده نمـاها

  راه حـل جبـران
 ناتـرازی بـرق 

7 8 4 5

نوبت چهارم

سلیمان  صابري -  شهردارنقده     

شهرداري نقده درنظردارد به استناد بودجه سال 1403 مصوب شورای اسلامی شهر نقده نسبت به اجاره بازار هفتگی دواب را از طريق  برگزاری  مزايده و شرايط اعلامي به افراد 
واجد شرايط بمدت يکسال  واگذار نمايد لذا  شرکت کنندگان مي توانندجهت شرکت درمزايده همه روزه غیراز روزهای تعطیل  از تاريخ انتشار اولین آگهی تا پايان وقت اداری 

چهارشنبه مورخه 1403/09/21 به دبیر خانه شهرداري نقده مراجعه فرمايند. 
شرايط مناقصه

1-شــرکت کننده گان مي بايســت مبلغ 000 / 000 /75 ريال بعنوان ســپرده شــرکت درمزايده بحساب شماره 0108778509000 شهرداري نزد بانک ملی شعبه مرکزی واريز و فیش مربوطه رابه همراه 
قیمت پیشنهادي و به دبیرخانه شهرداري تحويل ورسید دريافت نمايند.

2- شرکت کنندگان مي بايست حداکثر تاآخروقت اداري روز چهارشنبه 1403/09/21 قیمتهاي پیشنهادي خودرا به دبیرخانه شهرداري تحويل ورسید دريافت نمايند، به پیشنهادات واصله بعد از 
مهلت مذکور ترتیب اثرداده نخواهدشد , )لازم بذکر است مهلت دانلود مدارک از سامانه ستاد ايران يک هفته بعد از انتشار آگهی می باشد که بعد از زمان ذکر شده سامانه اجازه شرکت در مزايده را 

نخواهد داد(.
 3-  قیمت  پايه کارشناسی  مبلغ 000 / 000 /1/500  ريال معادل )  يک میلیارد و پانصد میلیون ريال ( به استنادنامه شماره دبیرخانه23605مورخه    06/ 08 / 1403 کارشناس رسمي دادگستري برای 
يکسال شمسی می باشد که مستاجر موظف است به استناد  قانون روابط موجر ومستاجر مصوب 1376 بصورت ماهیانه واول هرماه مبلغ اجاره را در وجه شهرداری پرداخت ودرصورت عدم پرداخت 

بموقع شهرداری مختار به فسخ يکجانبه قرارداد می باشد 
 4- هیچگونه تعطیلی ناشــی از بارش برف، باران ،تعطیلی اعیاد مذهبی از مســتاجر کســر نخواهد شــد بجز موارد اعلامی شیوع بیماری از طرف مراجع ذيصلاح با صورتجلسه شهرداری قابل اعمال 

می باشد.
5-  به پیشنهادات مخدوش ،  فاقد سپرده و مدارک درخواستي  ، ناخوانا ، داراي قلم خوردگي و پس ازموعد مقرر ترتیب اثرداده نخواهدشد.

6-  کلیه پیشنهادات تسلیمي باحضور اعضاء کمیته معاملات راس ساعت 12روز  پنجشنبه  1403/09/22 باز و بررسي خواهدشد.
7- هزينه درج آگهی به عهده برنده مزايده می باشد

8-  شهرداري دررد يا قبول هر يک از پیشنهادات مختاربوده وهیچگونه اعتراضي قابل قبول نخواهدبود.
9 - پیرو مصوبه هیئت وزيران مستند به رديف 4 بند )ب( مصوبه 128761 مورخه 29 / 01 /1393 و ماده 16 آئین نامه مالی شهرداری ها که مبلغ کمتر از حد نصاب بوده به اجاره واگذار می گردد.

10-  سپرده برنده اول تاسوم تا عقد قرارداد با برنده مزايده  مسترد نخواهدشد و درصورت انصراف برنده اول سپرده ايشان بنفع شهرداري ضبط و با نفردوم قرارداد منعقدخواهدشد و درصورت انصراف 
نفرات دوم وسوم  با آنها نیز همانند برنده اول رفتار خواهد شد.

11-درصورت صلاحديد، شهرداري مجازبه تشکیل مزايده حضوري و همزمان با پیشنهاد دهندگان خواهدبود.
-تاريخ بازوقرائت نمودن پیشنهادات : روز  پنجشنبه 1403/09/22

آگـهی مزایـده

شماره : 24268 
 تاریخ: 1403/08/29

سیدمحمد مرتضوی، رئیس انجمن انبوه سازان استان گلستان مطرح کرد:

افزایش شکاف میان خریدار و فروشنده در بازار مسکن

اگرچه بازار مسکن در رکود به سر می برد اما قیمت 
خانه طی سال های گذشته سر به فلک کشیده است. 
این روند زمان انتظار برای خانه دار شدن را به شدت 
طولانی کرده است. در این میان، به دلیل رکود بازار 
مسکن و تورم مصالح ساختمانی، ساخت وسازها نیز 
کاهش چشمگیری پیدا کرده و بخش تولید مسکن 
به مشکل جدی برخورده است. سیدمحمد مرتضوی، 
رئیس انجمن انبوه سازان استان گلستان، در این باره 
به تجارت نیوز گفته، زمان انتظار برای خانه دار شدن 
از یک قرن عبور کرده است. او تاکید کرده است که 
تورم ۴۰ درصدی انگیزه ای برای ساخت مسکن باقی 
نمی گذارد.تورم فزاینده سال هاست خرید مسکن را 
بــه یک آرزوی دســت نیافتی تبدیل کرده اســت؛ 
دولت ها اما سعی کرده اند با ارائه طرح های حمایتی 
و تســهیلات ساخت و ودیعه، فشار گرانی را از دوش 
مردم کم کنند. با این حال شواهد حاکی از آن است 
کــه این طرح هــا تاکنون آنچنان که باید و شــاید، 
ثمربخش نبوده به طوری که دولت سیزدهم از وعده 
ســاخت چهار میلیون واحد مسکونی، تنها ۲۰ هزار 
واحد تحویل داده است.اما راه حل گذر از این بحران 
عمیق چیست؟ سیدمحمد مرتضوی، رئیس انجمن 
انبوه ســازان استان گلستان، در گفتگو با تجارت نیوز 
به بررســی مشــکلات بازار مسکن و راه حل های آن 

پرداخته است.
قیمت تمام شده واحدهای مسکونی و تجاری بالاست
مرتضوی درباره وضعیت فعلی بازار مســکن گفت: 
»معاملات مسکن متوقف شده و شرایط بازار معاملات 
مطلوب نیست.«او ادامه داد: »پیشنهاد فروشندگان 
منطبق بــر بضاعت خریــداران و مصرف کنندگان 
نیست. بضاعت پذیری در بازار مسکن در حد و حدود 
بسیار پایینی قرار دارد و قیمت تمام شده واحدهای 
مســکونی و تجاری بالاست.«این مقام صنفی گفت: 
»شــاهد تورم در بخش های مختلف حوزه ســاخت 
مســکن بوده ایم؛ چه در بحث صدور مجوزها، چه در 
قوانین شهرداری و همچنین در تأمین زیرساخت ها، 
شاهد افزایش جدی تورم بوده ایم.«مرتضوی درباره 
افزایــش قیمت نهاده های ســاختمانی توضیح داد: 
»قیمت مصالح ساختمانی در ماه های اخیر افزایش 
پیدا کرده است و قیمت سیمان، بتون، میلگرد و دیگر 
اقلام، همگی مجدداً موجبات افزایش قیمت تمام شده 
را فراهم کرده اند.«او اظهار کرد: »شکاف بین خریدار 
و فروشــنده، مصرف کننده و سازنده، تولیدکننده و 
بهره بردار به میزان زیادی افزایش یافته اســت و این 
وضعیــت مطلوبی در بازار معاملات مســکن ایجاد 

نمی کند.«
بايد برای بهبود وضعیت بازار مسکن، به تأمین  ��

مالی متقاضیان کمک شود

مرتضوی درباره چشــم انداز بازار مســکن و گشودن 
گره های این بازار گفت: »به اعتقاد من، این مستلزم 
چند موضوع مهم اســت. اول اینکه بدانیم در پایان 
ســال نیــز تفاوت قابل ملاحظــه ای نخواهیم دید و 

شرایط به همین صورت باقی خواهد ماند.«
او تشریح کرد: »اما در چشم اندازهای درازمدت، اگر 
در سیاســت های موجود در حوزه تولید مسکن و در 
بخش تقویت تقاضا، یعنی تقویت مصرف کنندگان و 
بهره بــرداران، تغییراتی ایجاد کنیم و به تأمین مالی 
خریــداران و مصرف کنندگان کمک کنیم، در تولید 
مســکن نیز یک مشــوق هایی ایجاد و امکان حضور 
تولیدکنندگان مســکن را در بخش مسکن حمایتی 

فراهم کنیم، وضعیت می تواند بهبود پیدا کند.«
تنها ۱۰ درصد از وعده دولت در حال ساخت است

ایــن مقــام صنفی افــزود: »بخش عمــده ای از نیاز 
متقاضیان مسکن، باید در حوزه مسکن حمایتی دنبال 
شــود. در حال حاضر، دولت به یک بن بســت کاملًا 
مشــخص برخورد کرده است.«او اضافه کرد: »دولت 
سیزدهم وعده ساخت چهار میلیون واحد مسکونی 
در طول دوره کاری خود را داده بود، با این حال، مرکز 
پژوهش های مجلس اعلام کرده فقط ۲۰ هزار واحد 
مسکونی ساخته شده آماده است و مابقی کمتر از ۱۰ 
درصد از آنچه دولت وعده داده بود، در دست ساخت 
است.«دولت باید به بخش خصوصی میدان بیشتری 
بدهدمرتضوی اظهار کرد: »تأمین مســکن حمایتی 
برای مردمی که بضاعت کافی برای تهیه مسکن ندارند 
یک معضل جدی است. به نظر می رسد در حوزه تولید 
مسکن، دولت باید بخش خصوصی را بیشتر به بازی 
بگیرد.«او تاکید کرد: »الگوهای قبلی دولت در بحث 
تولید و تأمین مسکن که بیشتر توجه آن بر این بود 
کــه قیمــت زمین را کاهش دهد یا صفر کند، امروزه 

دیگر کافی و کارآمد نیستند.«
تســهیلات مسکن بايد از لحاظ کمی و کیفی  ��

کارآمدتر از قبل باشند
رئیس انجمن انبوه سازان استان گلستان توضیح داد: 
»حمایت های مالی بیشتری باید در حوزه مسکن از 
خریداران صورت گیرد. تســهیلاتی که در این حوزه 
اختصاص می دهیم، چه در ســاخت مسکن و چه در 
فروش اقســاطی، باید موثرتر و کارآمدتر از گذشته، 

چه به لحاظ کیفی و چه به لحاظ کمی، باشد.«
مردم از پس اقساط فعلی وام های مسکن برنمی آیند
مرتضــوی عنوان کرد: »اگر انتظار داشــته باشــید 
مصرف کنندگان از پس اقســاط فعلی تســهیلات 
مسکن برآیند، این امکان پذیر نیست.«او اضافه کرد: 
»درآمدها با نیاز پرداخت تســهیلات، تطابق ندارد و 
میزان درآمدها بسیار محدود و ناکافی است. همچنین 
انتظار بازگشت تسهیلات در بانک ها بالاست. کاری 
بــه این موضوع نداریم کــه بانک ها چه میزان دچار 
ناترازی هستند، بلکه امروزه در بحث توان متقاضیان 
مسکن، شاهدیم که نمی توانند از پس پرداخت اقساط 

تسهیلات مسکن برآیند.«
وام 800 میلیــون تومانــی هیــچ کمکی به  ��

خريداران نمی کند
مرتضوی با تاکید بر اینکه باید در این زمینه بازنگری 
کنیم و تسهیلات را کیفی تر ارائه دهیم گفت: »کمیت 
تســهیلات به هیچ وجه کافی نیســت؛ برای مثال در 
تهران، متوســط قیمت مســکن امروز ۱۰۰ میلیون 
تومان یا ۸۰ میلیون تومان است. اگر یک مسکن در 
محدوده الگوی ساخت، بر فرض ۸۰ متر مربع با ارزش 
حدود ۶ میلیارد تومان باشد، با یک وام ۵۰۰ میلیون 
تومانــی یــا ۸۰۰ میلیون تومانی کمکی به خرید آن 
نمی شود.«رئیس انجمن انبوه سازان استان گلستان 
توضیح داد:  »یعنی هم در کمیت باید شاهد تغییرات 
باشیم تا بتوانیم بخش تقاضا، یعنی بهره برداران واقعی 
مســکن را در خرید مســکن حمایت کنیم و هم در 
بخش ساخت بتوانیم تسهیلات بهتری ارائه دهیم.«
کشــور توانایی تولید یک میلیون واحد مســکونی را 
نداردمرتضــوی گفــت: »تحول اساســی در حوزه 
ساماندهی مسکن و تبیین راهبردهای صحیح برای 
مســکن، زمانی صورت می گیــرد که در یک فضای 
واقعی تحلیل کنیم.«او تشــریح کرد: »امروزه کشور 
ما در شــرایطی نیســت که سالی یک میلیون واحد 
مسکونی تولید کند. یعنی اگر تدوین کنندگان قانون، 
نماینــدگان مجلس، یک روزی در مجلس شــورای 
اســلامی نشستند و قانون جهش تولید مسکن را به 
نیــت کمک به تولید مســکن وضــع کردند، همین 
هدف گــذاری ناصحیح مانع شــکل گیری شــرایط 
مناســب، چه در بحث تولید مســکن و چه در بحث 

بازار معاملات و انحراف منابع، شده است.«
توان تولید مسکن 400 هزار واحد است ��

مرتضوی با بیان اینکه توان تولید مســکن ما در حد 
۴۰۰ هزار واحد مســکونی اســت ادامــه داد:  »اگر 
بخواهیم به هدف تولید یک میلیون واحد برســیم، 
باید هدف گذاری ها را تغییر دهیم. این موضوع ممکن 
اســت در یک بازه زمانی، مثلًا ۱۰ و ۱۵ یا ۲۰ ســاله، 
در یک چشم انداز تعریف شود تا بتوانیم منابع مالی 
کافی برای انجام این کار و منابع انسانی کافی داشته 

باشیم.«
مرتضوی تصریح کرد: »باید بخش تقاضا و خریداران 
را نیز به نوعی حمایت کنیم تا آنچه طبق استانداردهای 
جهانی تعریف شده، محقق شود و متقاضیان بتوانند 
بــا »پس انداز« خــود در یک بازه زمانی حداکثر ۳۰ 

ساله از نعمت داشتن مسکن بهره مند شوند.«
ایــن مقام صنفی درباره مدت زمان خانه دار شــدن 
توضیــح داد: »امــروز اگر خانواده ای بخواهد در بازار 
مســکن صاحب خانه شــود، باید حداقل یک دوره 
پس انداز ۱۰۰ ســاله داشــته باشد. بیش از یک قرن 
زمــان می برد تــا با پس اندازهای خــود، که حدود 
یک سوم درآمدشان را شامل می شود، بتوانند صاحب 

خانه شوند.«

سجاد کرابی
روزنامه نگار

 باید حکم اعدام نتانیاهو  صادر شود

)نوبت اول- آگهی اول(

دهیاری اسلام آباد رفسنجان

دهیاری اسلام آباد به منظور آسفالت معابر روستا  به متراژ 50,000 سانتیمتر مربع تصمیم به انتخاب پیمانکار  واجد شرايط دريافت قیر دولتی از طريق 
مناقصه عمومی را دارد.

از پیمانکاران واجد شرايط دعوت میشود حداکثر تا تاريخ 20 اذر ماه جهت دريافت اسناد مناقصه  به دهیاری روستا آقای آرمان پور مراجعه نمايند. بديهی است دهیاری در 
انتخاب يا رد پیشنهادات مختار می باشد. زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر 3 روز پس از پايان زمان مناقصه می باشد.

آگهـی  مناقصـه 

عزت الله یوسفیان ملا
نماینده ادوار مجلس

ترامپ آماده مذاکره با ایران

اگر به گذشته رجوع کنیم، شاهد این هستیم که 
جمهوری اســلامی دائما با آمریکا درحال مذاکره 
بوده اســت. حتی کسانی که در این رابطه سخت 

گیری می کردند نیز درحال مذاکره بوده اند. 
نگاهــی به تاریخچه مذاکرات بین ایران و آمریکا، 
نشــان می دهد که جمهوری اسلامی چه در وین 
و چه در مکان های دیگر به صورت غیرمســتقیم 
و با واســطه وارد مذاکره با آمریکا شده، هیچوقت 

با اصل مذاکره مخالفت نکرده است.
در سفر جناب آقای روحانی به سازمان ملل متحده 

آقای مکرون، نخســت وزیر آلمان و نخست وزیر 
انگلیــس آمدند که ایشــان را بدون خبر قبلی به 
ملاقات ترامپ ببرند. اما چون مقدمات این اقدام 
رعایت نشده بود این اتفاق انجام نشد. آقای اوباما 
نیز مســتقیما به صورت تلفنــی با آقای روحانی 
صحبت کرد.این موارد نشان دهنده این است که 
همیشه ایران و آمریکا به مذاکره تمایل داشته اند، 
برهمین اســاس نیز سیاســتمداران برجسته و با 
فهم و درک مانند آقای لاریجانی و امثال ایشــان 

احتمال مذاکره را زیاد می دانند.
زمینه مذاکره برای هر دوطرف فراهم است منتهی 
مشکل، نحوه و چگونگی مذاکره است که آیا این 
مذاکرات باید به صورت غیر مســتقیم و با واسطه 
باشــد یا باید به صورت رو در رو و مســتقیم انجام 
شود؟ ما حتی شاهد این بودیم که پیش از بمباران 

پایــگاه نظامی عین الاســد نیــز مذاکره صورت 
می گرفت، همچنین در حملات موشکی ماه های 

اخیر نیز مذاکراتی انجام شده بود.
بنده سیاســت دولت جدیــد ترامپ را با توجه به 
اظهــارات وی در زمــان انتخابات کــه گفته بود 
خواهان پیشــرفت ایران اســت به شــرطی که 
هسته ای نباشد، مصالحه می دانم. اما چون در این 
دوره اسرائیل در وسط میدان قرار گرفته و مدعی 
تمام عیار است، مذاکره مقداری با مشکل مواجه 
اســت.درکل من یقین دارم که سیاســت ترامپ 
مذاکره است و او پیش از مذاکره نیز هیچ اقدامی 
انجام نخواهد داد مگر اینکه مذاکره هم برای ایران 
و هم برای آمریکا به بن بســت برســد. با توجه به 
سیاســت های ترامپ، اســرائیل نیز هیچ توانایی 

برای برهم زدن مذاکرات نخواهد داشت.



 ایران به دنبال تنش زدایی با غرب
 چرا مذاکرات با سه کشور اروپايی اهمیت دارد؟

رسول سلیمی
روزنامه نگار

گروه سیاســی: خبر گفتگــوی مقامات کشــورمان و نمایندگانی از 
کشورهای اروپایی برای نخستین بار در خبرگزاری ژاپنی کیودو منتشر 
شد و ساعاتی پس از انتشار این خبر، اسماعیل بقائی، سخنگوی وزارت 
امــور خارجــه نیز برپایی چنین مذاکراتی را در ژنو تأیید کرد و گفت 
»این نشست در سطح معاونان وزرای خارجه برگزار می شود و در آن 
نمایندگان سه کشور فرانسه، آلمان و انگلیس حضور خواهند داشت.«

بقایی تاکید کرده »طیفی از مباحث و موضوعات منطقه ای و بین المللی 
از جمله موضوع فلسطین و لبنان، و نیز موضوع هسته ای مورد بحث 
و تبادل نظر قرار خواهد گرفت.« مجید تخت روانچی نیز که احتمالاً 
ریاســت هیئت مذاکره کننده ایران در ژنو را بر عهده خواهد گرفت 
پیش تر گفته بود توافق وین در صورتی که طرف های دیگر به تعهدات 
خــود بازگردنــد همچنان می تواند به عنوان زیربنای مذاکرات جدید 
ایران با غرب قرار گیرد.در همین راستا پیتر استانو، سخنگوی دستگاه 
خارجی اتحادیه اروپا ضمن امیدواری نســبت به احیای دیپلماســی 
هسته ای با ایران به ایسنا، گفته است: »نماینده عالی اتحادیه اروپا و 
تیم او با ایران، طرف های دیگر برجامی و همچنین ایالات متحده در 
تمــاس هســتند تا تمام کانال های ارتباطــی را باز نگه دارند و امکان 
احیای مذاکرات هســته ای معنادار را حفظ کنند«پیش تر نیز سایت 
رهبرانقلاب مصاحبه ای از علی لاریجانی، منتشر کرده بود که در آن 
لاریجانی از آمادگی کشورمان برای مذاکرات هسته ای با دولت جدید 
آمریکا و رســیدن به یک »توافق بعدی« با این کشــور خبر می داد. 
لاریجانی دراین مصاحبه که روز چهارشــنبه ۳۰ آبان ماه انجام شــده 
اســت،   گفت که دولت جدید آمریکا »دو راه بیشــتر پیش رو« ندارد؛ 
یعنی یا به برجام برگردد و یا مذاکرات جدیدی را با ایران شروع کند 

و بر سر موضوع جدید مذاکره و توافق کنند.

این در شــرایطی است که بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی کشورمان در مقاله ای به تاریخ شنبه ۳ آذر در روزنامه ایران، با 
اشــاره به این که »ایران خود را برای مقابله با تهدیدها آماده کرده« 
تاکید کرده اســت که ایران »تعامل را به تقابل« ترجیح می دهد. او 
تاکید کرده بود »هنوز برای تعامل و همکاری و کنار گذاشتن رویکرد 
فشار و تهدید فرصت باقی است.« کمالوندی »کاهش تعداد کشورهای 
حمایت کننده از قطعنامه های ارائه شده هر بار نسبت به دفعه قبل« 
و »افزایش سطح و میزان غنی سازی و توسعه زیرساخت های صنعت 
هسته ای ایران هر بار بیشتر از قبل« را دلیل ناکامی قدرت های غربی 

در رسیدن به اهدافشان دانسته است.
چرا مذاکرات جديد ايران با سه کشور اروپايی اهمیت دارد؟ ��

احتمال انجام مذاکرات بین ایران و کشورهای اروپایی زمانی مطرح 
شد که بی توجهی به تحمیل قطعنامه های آژانس در سه سال گذشته 
به بازنمایی منفی برنامه صلح آمیز هسته ای ایران منجر شد. برنامه ای 
که جمهوری اسلامی در سه دهه گذشته تلاش کرده بود ابعاد صلح 
آمیــز آن را بــرای تولیــد انرژی به جهان معرفی کنــد حالا متأثر از 
متغیرهایی نظیر لابی اسرائیل در اروپا در معرض بازنمایی نظامی قرار 
دارد و اهمیت ندادن به ضرورت تعیین سازوکارهایی برای تأیید صلح 
آمیز برنامه اتمی کشــورمان به فرصتی طلایی برای اســرائیل تبدیل 
شــد تا از رهگذر انفعال دیپلماســی هسته ای، بتواند بیش از هر زمان 
اروپا را درباره ابعاد ادعایی رویکرد نظامی برنامه اتمی ایران قانع کند.

از این رو ناظران سیاســی معتقدند از ســرگیری مذاکرات بین ایران و 
آژانس به منظور توافق بر چارچوبی است تا از رهگذر آن ضمن توافق 
ایران با فعال شدن مجدد مکانیزم های نظارتی آژانس، دیپلمات های 
کشورمان بتواند منافع ایران را در رفع تحریم ها و جلوگیری از تحمیل 
تحریم های جدید دنبال کنند. این در حالی اســت که عمده نگرانی 
کشــورهای اروپایی از ناحیه ای است که اسرائیل تلاش می کند قطع 

ارتباطــات نظارتــی آژانس با مراکز هســته ای ایران را به مثابه دلیل 
توجیهی ابعاد نظامی برنامه هسته ای ایران، بازنمایی کند.

آنچنان که رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
گزارشــی به اعضای شــورای حکام اعلام کرده بود که ذخایر اورانیوم 
غنی شــده شــده در ایران طی سه ماه گذشته افزایش یافته و ایران تا 
۲۶ اکتبر ۲۰۲۴ میلادی )۵ آبان ماه ۱۴۰۳( ۳/۱۸۲ کیلوگرم اورانیوم 
غنی شــده ۶۰ درصد در اختیار دارد که این میزان نســبت به گزارش 
قبلــی در مــاه اوت، ۶/۱۷ کیلوگرم افزایش یافته اســت. به گزارش 
خبرگزاری آسوشیتدپرس در گزارش آژانس همچنین آمده است که 
ایران تاکنون هیچ پیشــرفتی برای نصب تجهیزات نظارتی بیشــتر 
نداشته است و این مساله »بر توانایی آژانس در زمینه ارائه تضمین های 
لازم درباره ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای ایران تأثیر می گذارد.«

خرداد امســال و بعد از ســقوط هلیکوپتر شهید رئیسی، گروسی در 
گزارشی که حاکی از رویکرد سه ساله دولت سیزدهم در برابر آژانس 
بود به اعضای این شورا گزارش داد که »آژانس تداوم دانش در رابطه 
با تولید و موجودی سانتریفیوژها، روتورها و دم، آب سنگین و کنسانتره 
ســنگ اورانیوم را از دســت داده است« مدیرکل آژانس گفت »عمیقاً 
متأســفم که ایران هنوز در تصمیم خود برای لغو مجوز فعالیت چند 
بازرس با تجربه آژانس تجدید نظر نکرده است« او همان زمان خواستار 

ادامه »گفتگوهای سطح بالا« با دولت جدید در ایران شده بود.
در چنین شرایطی مذاکرات ایران و سه کشور اروپایی از آنجا اهمیت 
دارد که ایران ضمن خروج از موضع انفعال در اثبات حقانیت خود در 
برنامه هســته ای قادر خواهد بود چارچوب مشــخصی برای نظارت بر 
برنامه صلح آمیز هســته ای را دنبال کند از ســوی دیگر دیپلمات های 
کشــورمان در این مذاکرات کوشــش خواهند کرد با کاهش تأثیر 
متغیرهای منطقه ای بر برنامه هسته ای، از تحمیل تحریم های مضاعف 

علیه ایران جلوگیری کنند.

 کیوان محله ای
کارشناس اقتصاد بین الملل
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رهبر انقلاب با 
تاکید بر اینکه 
دشمن در غزه 
و لبنان با وجود 
همه جنایات 
جنگی اش 
پیروز نشده و 
نخواهد شد، 
افزودند: حکم 
بازداشتی هم 
که برای 
نتانیاهو صادر 
کردند کافی 
نیست و باید 
حکم اعدام او و 
این سران 
جنایتکار صادر 
شود
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ترامپ، گورباچف آمریکایی

چین از طریق قدرت اقتصادی و همکاری های گسترده بین 
المللی بدون دوگانه و چندگانه که بدون نگاهی ســلطه ور 
انجام داده و همچنین با استفاده از شاخص هایی مانند حجم 
زیــاد ســرمایه گذاری، پس انــداز و ارزش افزوده کالاهای 
صنعتی، از آمریکا پیشی گرفته است. اندازه اقتصاد چین بر 
اساس برابری قدرت خرید )PPP( از آمریکا فراتر رفته است.

چین به سرعت در حال پیشرفتی چشم گیر و غیر قابل انکار 
اســت، به طوری که در زمینه فناوری های نوین، روباتیک، 
هوش مصنوعی و انرژی های تجدید پذیر در حال شکوفایی 
بی حد و حصر است. این پیشرفت چشمگیر همراه با تقویت 
مواضع نظامی و همکاری گســترده با ایران، روســیه و کره 
شمالی انحصار گری امپریالیستی آمریکا را به صورت جدی 
به چالش کشیده است. این روند با شکل گیری پیمان ها و 
سازمان هایی نظیر بریکس و پیمان شانگهای قدرت گرفته 

است و مواجه با این کشور را برای آمریکا دشوار می کند.
یان شوتونگ، مدیر موسسه روابط بین الملل دانشگاه چینهوا، 
به مجله نیویورکر گفت که رهبری چین معتقد است »ترامپ 
همانند گورباچف آمریکا اســت«، کسی که باعث فروپاشی 
اتحاد جماهیر شوروی شد. این نشان از نگرش چینی ها به 
ترامپ است، آن ها توانسته اند ترامپ را به خوبی بشناسند و 
دقیقاً او را همان چیزی که هســت ببینند؛ معامله گری که 
بــه چانه زنــی و معاملات کوتاه مدت و زودبازده علاقه مند 
اســت امــا به دیــدن تصویری کلان از روابــط بین الملل و 
دیپلماسی قادر نیست. برای او، تجارت هم منبع مشکلات 
و هم راه حل آنها برای بقای آمریکاســت و حالا که چین با 
ایجــاد کریدورهای جدید و احیای قدرت اقتصادی شــرق 
جهان تهدیدی برای تجارت آمریکاســت، ابتدا باید با چین 

درگیر شد.
برای ترامپ صادرات ارزش های سبک زندگی و دموکراسی 
آمریکایی و هر چیزی که به عنوان »قدرت نرم« دسته بندی 
شــود، اغلب بســیار پرهزینه و مخاطره آمیز اســت. چنین 
رویکردی، فرصتی ایجاد می کند تا چین مواضع ترک شده 
توســط واشنگتن تحت ریاست ترامپ را پر کند. در نتیجه، 
ترامپ به چین فرصتی می دهد تا طرح خود را برای شکستن 
ســلطه غرب بر نهادها و بازارهای بین المللی تســریع کند. 
برای مثال خروج ترامپ از توافق مشارکت ترانس – پاسیفیک 
)TPP( به پکن اجازه داد مذاکرات با شــانزده کشور منطقه 
آسیا – پاسیفیک را برای تشکیل »مشارکت جامع اقتصادی 
منطقه ای« که چین در سال ۲۰۱۲ برای مقابله با TPP راه 
انــدازی کرده بود، دوباره آغاز کند. در صورت موفقیت، این 
توافق می تواند به راحتی آمریکا را از بزرگترین بلوک تجاری 

جهان )از لحاظ جمعیت( کنار بگذارد.
در کل، فرصت هایــی که گورباچف آمریکا برای چین ایجاد 
می کند، می تواند بیش از خطراتش باشد، حتی اگر همه آن 
فرصت هــا را بــه نام نبرد با چین پیش ببرد و حمایت طبقه 

حاکم در خطر ایالات متحده را نیز پشت خود حس کند.

بازتاب

قانون »عفاف و حجاب« 
در حالت تعلیق قرار گرفته است

معاون حقوقی ریاست جمهوری تاکید کرد: قانون عفاف و 
حجاب باوجود اینکه نگاشته شده؛ اما در حالت تعلیق قرار 

گرفته است.
انصاری در همایش بین المللی داوری دعاوی ایران و ایالات 
متحده که در دانشــگاه قم برگزار شــد، ضمن تشــکر از 
برگزارکنندگان این همایش عنوان کرد: همان طور که دیوان 
داوری ایران و ایالات متحده عرصه ای اســت که در رابطه با 
آن می توان همایشی به این پرباری و با کیفیت برگزار کرد، 
قطعاً عرصه های دیگری نیز در حقوق وجود دارد که می توان 

از آن بهره برده و استفاده کرد.
معاون حقوقی ریاســت جمهوری گفت: دانشگاه قم روز به 
روز در حــال ارتقــا کیفیت در عرصه های مختلف به ویژه در 
حوزه علم حقوق است و این دانشگاه در ردیف دانشگاه های 

برتر کشور قرار گرفته است.
وی تصریح کرد: برخی اتهامات واهی که از سوی کشورهای 
دیگر بر ایران و مردم کشــور ما تحمیل می شــود، مراودات 
شــهروندان ما با کشورهای دنیا و معاملات را با دردسرهای 
بسیاری روبرو کرده است، بنابراین زمان آن رسیده است که 
از این ظرفیت عظیم حقوقی در کشــور در راســتای انجام 

اقدامات پیشگیرانه و حل این مشکلات استفاده کرد.
 معاون حقوقی ریاست جمهوری گفت: قانون عفاف و حجاب 
باوجود اینکه نگاشــته شده اســت اما در حالت تعلیق قرار 
گرفته است، تصور من این است که اگر نگاه حقوقی به این 
پدیده داشتیم با مشکل توقف و عوارض آن مواجه نبودیم.

انصاری تصریح کرد: معاونت حقوقی ریاســت جمهوری در 
بهبود ســطح حکمرانی مطلوب تمــام تلاش خود را به کار 

می گیرد و پذیرای پیشنهادات کارشناسان است.
وی افزود: مدیریت معاونت حقوقی ریاست جمهوری همواره 
ســاماندهی، خضوع و تکریم در مقابل دانش حقوقی کشور 
و استفاده از شایستگان حقوقی کشور را اجرا کرده است، این 
معاونت مأموریت اصلی آن، راهبری سازمان حقوقی دولت 

به سمت استفاده از شایستگان است.
معاون حقوقی ریاســت جمهوری تاکید کرد: اگر ما نتوانیم 
دانش ارزشــمند حقوق را در شــریان اداره کشور و قوانین و 
مقررات قرار دهیم با وضعیت آشفته حقوقی که هم اکنون 
وجود دارد مواجه می شویم، حوزه علمیه و فقه بخش اصلی 

حقوق کشور است.

فاطمه مهاجرانی در پاسخِ علت ابلاغ افزایش نرخ برخی اقلام توسط 
دولت چهاردهم، اظهار داشت: این افزایش قیمت ها در قالب مصوبات 
دولت قبل انجام شــد. دولت قبل از ســر عقلانیت برخی افزایش 
قیمت ها را مصوب اما به دلایلی ابلاغ نکرده بود؛ مزد و بیمه نانوایان، 
نرخ شیر دامداری ها و افزایش قیمت خودرو از جمله این مصوبات 

است.
سخنگوی دولت همچنین حل مساله فیلترینگ را جزو حقوق مردم 
دانســت و تاکیــد کرد: رهبر معظم انقــلاب بر حکمرانی صحیح و 
ضابطه مند شدن فضای مجازی تاکید کردند، ضابطه مند شدن لزوماً 

به معنای مسدودسازی نیست، ضابطه مند شدن به معنای مدیریت 
کردن دسترسی کودکان و نوجوانان به محتواهایی نامناسب است. 
در حال حاضر، فیلترینگ موجب شــده که بســیاری از محتواهای 
نامناســب در اختیار شــهروندان از جمله کودکان و نوجوانان قرار 

گیرد و از سویی حفره امنیتی نیز به وجود آورده است.
وی گفت: فیلتریگ با همه هزینه های روانی، اجتماعی و اقتصادی 

که بر جامعه تحمیل کرده به اهداف موردنظر نرسیده است.
وی با بیان اینکه در برخی از مواقع برای تشدید بحران استفاده از 
ابزار فیلترینگ لازم است اما نمی تواند به عنوان یک راه حل دائمی 

مدنظر قرار گیرد، اظهار داشت: رئیس جمهور همانگونه که در دوره 
انتخابات وعده کردند، پیگیر رفع فیلتریگ هستند و امیدواریم این 

وعده دکتر پزشکیان نیز محقق شود.
سخنگوی دولت ادامه داد: آنطور که وزیر ارتباطات گزارش دادند، 
در جلســه شــورای عالی فضای مجازی در فاز نخســت بر سر رفع 
فیلترینگ به وفاق رسیده ایم اما در فاز دوم که چگونگی رفع فیلتر 
است هنوز جمع بندی نهایی حاصل نشده است، موضع هم اکنون 
در دستور کار کارگروه مربوطه است و امیدواریم با اتخاذ یک تصمیم 

درست، مردم به حق خود برسند.

سخنگوی دولت: در فاز نخست بر سر رفع فیلترینگ به وفاق رسیده ایم

گروه سیاســی: حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار 
هزاران نفر از قشرهای مختلف بسیجی، این پدیده 
بی نظیر را برخاسته از فرهنگ، هویت ملی و تاریخ 
ایــران خواندنــد و با اشــاره به ضــرورت تقویت و 
کیفی سازی فعالیت های بسیج، گفتند: مکتب و تفکر 
و اندیشــه بســیجی بــر دو پایه »خدابــاوری« و 
»خودباوری« اســتوار اســت و این دو خصوصیت 
ممتاز، عامل غلبه قطعی بر سیاست ها و نقشه های 

استکبار جهانی خواهد بود.
حضــرت آیت الله خامنه ای همچنین فردای جبهه 
مقاومت را چندین برابر قوی تر و گسترده تر از امروز 
دانســتند و با اشــاره به اینکه رژیم صهیونیستی با 
وجود استمرار جنایات جنگی در غزه و لبنان، پیروز 
میدان نخواهد شــد، تأکید کردند: حکم بازداشت 
نتانیاهو کافی نیست و باید حکم اعدام او و این سران 

جنایتکار صادر شود.
ایشــان بســیج را ذاتاً یک شبکه ســازی فرهنگی، 
اجتماعی و نظامی برشمردند و با اشاره به ماندگاری 
آن به علت اصالت و ریشه داشتن در هویت تاریخی 
و ایرانی، گفتند: امام حدود ۳ هفته بعد از تســخیر 
لانه جاسوســی و چنگ و دندان نشان دادن آمریکا، 
با تشــکیل بسیج در ۵ آذر ۱۳۵۸، آن تهدید بزرگ 
را به فرصتی بزرگ تبدیل کرد و این شــجره طیبه 
را در زمین اجتماعی، فرهنگی و نظامی کشور نشاند.

رهبر انقلاب، بعُد نظامی را تنها یکی از ابعاد بسیج 
خواندند و افزودند: بســیج در درجه اول یک مکتب 
و اندیشه و تفکر است که با تکیه بر دو منطق و پایه 
اساسی یعنی »ایمان و خداباوری« و »اعتماد به نفس 
و خودباوری« به نقش آفرینی برجســته و ثمردهی 

در عرصه های مختلف پرداخته و خواهد پرداخت.
ایشــان خصوصیات بسیج از جمله شهامت، ابتکار، 
سرعت عمل، دید وسیع، دشمن شناسی و حساسیت 
در مقابــل تحــرکات گوناگون را ناشــی از دو پایه 
مســتحکم آن دانســتند و افزودند: معنا و نتیجه 
خداباوری، تســلیم در مقابل پروردگار و »توکل و 
تکیه و امید« به او و یقین به وعده های صادق الهی 

است.
حضرت آیت الله خامنه ای، خداباوری در فرد بسیجی 
و سازمان بسیج را باعث ایمان به این حقیقت دانستند 
که همه اجزای بی نهایت عالم وجود، لشکر خداست 
و اگر بنده خدا باشیم این لشکر به صلاحدید پروردگار 
و براســاس ســنت های الهی به کمک ما می آیند؛ 
همچنانکــه در دوره هــای مختلف و در عرصه های 

گوناگون شاهد آن بوده ایم.
رهبر انقلاب در تبیین آثار و نتایج خودباوری و اعتماد 
به نفس نیز به کشف توانایی ها وظرفیت های وجودی 
انسان مانند نظیر قدرت تصمیم گیری و اراده و عمل، 
قدرشناسی از این ظرفیت ها و بکارگیری آن ها اشاره 
کردند و گفتند: کشــف این توانایی ها و بکارگیری 
آن ها، درست نقطه مقابل نقشه های استکبار است.

رهبر انقلاب انکار توانایی های ملت ها و تحقیر آنها 
را از سیاست های همیشگی سلطه گران برشمردند 
و افزودند: براساس آیات قرآن، فرعون، ملت خود را 
تحقیــر و خفیف می کرد تا به اطاعت از او بپردازند. 
البته فرعون نجیب تر از سلاطین امروز آمریکا و اروپا 
بود؛ چرا که اینها ملت های دیگر را هم تحقیر می کنند 

تا منافع و منابع آنها را چپاول کنند.
ایشــان عوامل داخلی استکبار را مکمل فشارهای 
بیرونــی و روحــی و روانی ســلطه گران خواندند و 
افزودند: این عوامل همچنانکه در ماجرای ملی شدن 
صنعت نفت رخ داد، هم زبان با اربابان خود، تاریخ و 
هویت و توانایی ملت را انکار می کنند تا راه سلطه گران 

هموار شود.
حضرت آیت الله خامنه ای بسیج را نقطه مقابل این 
تحقیــر ملی خواندند و با اشــاره به تحقیر ایران به 
خصوص در دوره قاجار و پهلوی افزودند: بعد از جنگ 
جهانی اول، هیأت اعزامی ایران را به کنفرانس پاریس 
حتی راه ندادند؛ البته انقلاب ورق را برگرداند و عزت 

ملی را احیا کرد.
ایشان تفکر بسیج را حصارشکن دانستند و گفتند: 
خودباوری ناشی از روحیه بسیجی، سلاح نرم افزاری 
بسیار خطرناک نظام سلطه را برای تحقیر، انفعال و 
ناامیــدی ملــت خنثــی می کند و ایــن روحیه و 
توانایی های ناشــی از آن، بدون تردید در کشــور و 
اعضای جبهه مقاومت بر همه سیاست های آمریکا 

و غرب و رژیم صهیونیستی غلبه خواهد کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به زمینه سازی 
امام بزرگوار برای ایجاد تفکر بسیج از سال ۱۳۴۱ و 
ایجــاد خودبــاوری، خداباوری و امید به پیروزی در 
مردم، گفتند: پس از پیروزی انقلاب نیز امام از بسیج، 
ســدّی در برابر ضربه های گوناگون ساخت و بسیج 
در همه میادین نظامی، اجتماعی، علمی، سازندگی، 
ایمن سازی کشور و صحنه های سیاسی و بین المللی 

نقش آفرینی کرد.
ایشان قدرت اجتماعی و علمی را باعث ایجاد قدرت 
سیاسی برای کشور خواندند و افزودند: اگر ملتی با 
اتحاد، عزم، ایســتادگی و به میدان آوردن نیروهای 
فعــال، توانایی های علمــی و اجتماعی از خود بروز 
دهد، قدرت سیاســی نیز کسب می کند و می تواند 
در صحنــه بین الملل هم حرف خود را محکم پیش 

ببرد.
رهبــر انقلاب از خنثی ســازی توطئه خباثت آلود 
آمریــکا در اواخــر دهه ۸۰ در قضیه تأمین اورانیوم 
۲۰ به عنوان نمونه ای از نقش آفرینی روحیه بسیجی 
یاد و خاطرنشان کردند: در شرایطی که کشور برای 
تولید دارو به اورانیوم ۲۰ درصد نیاز مبرم داشــت، 
آمریکایی هــا بــا وجود توافقی که برای فروش آن با 
وساطت دو رییس جمهور معروف آن روز دنیا انجام 
شــده بود، در میانه مذاکرات شــروع به حیله گری 
کردند اما دانشــمندان بســیجی ما از جمله شهید 
شــهریاری، اورانیوم ۲۰ درصد را در کمال ناباوری 

آمریکایی ها تولید کردند و آن توطئه که برای تسلیم 
ایران طرح ریزی شده بود، خنثی شد.

حضرت آیت الله خامنه ای، بسیاری از افتخارآفرینی ها 
و بن بســت شــکنی های متکی به روحیه و فرهنگ 
بسیجی را خارج از سازمان بسیج دانستند و گفتند: 
حفظ این مکتب و فرهنگ بسیجی بسیار مهم است 
و بسیجیان در هر کاری که فعال هستند، باید این 
روحیه، آمادگی برای کار و حساسیت در برابر مسائل 

را حفظ کنند و از دست ندهند.
ایشان از جمله مشکلات جوانان کشورهای مختلف 
دنیا را احســاس بیهودگی و ناتوانی در برابر موانع، 
بن بســت های ذهنی و در نتیجه اقدام به خودکشی 
دانســتند و گفتند: تفکر بسیجی با شناخت از خود 
و با اعتماد به توانایی هایش، بن بســت شکن است و 
بــا اراده و همتــی کــه دارد مرعوب هــای و هوی 
ســلطه گران نمی شــود و در مقابــل جنجال های 
تبلیغاتــی مســتکبران همچــون آمریــکا و رژیم 
صهیونیستی درباره مسائل مختلف، لبخند تمسخر 

می زند.
رهبــر انقلاب برخورداری از آرمان و هدف را امتیاز 
دیگر تفکر بســیجی دانستند و افزودند: بسیجی، با 
ایمان به هدف خود یعنی ایجاد جامعه اســلامی و 
تمدن اسلامی و استقرار عدالت، بدون ترس از مرگ 
و بــا آرزوی شــهادت پیش مــی رود؛ همچنانکه 
نمونه های درخشــانی از شــوق جوانان به جهاد و 

شهادت در دفاع مقدس و دفاع از حرم دیده شد.
ایشــان تأکید کردند: به علت همین ویژگی هاست 
که بسیجی ایرانی یقین دارد سرانجام یک روز رژیم 

صهیونیستی را از بین خواهد برد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر ضرورت تقویت 
روزافزون بسیج و کیفی سازی و عمق یابی فعالیت ها 
گفتند: پرچم بســیج که پرچــم دفاع از حقیقت و 
حقوق ملت اســت، همواره باید در اهتزاز بماند که 
لازمه آن عمق بخشــی به معارف بسیجی، افزایش 
کیفیت و پرهیز از نگاه سطحی به مسائل با مطالعه 
و مباحثه و تشــکیل حلقه های درســی و تحقیقی 

است.
ایشــان با اشــاره به آمادگی همیشگی بسیج برای 
نقش آفرینــی به عنوان بازوی فعال دســتگاههای 
اجرایی، یک بعُد از تقویت بسیج را استمرار با قوت 

این فعالیت ها دانســتند و افزودند: بسیج همواره به 
دولتهــا کمک کرده و بازوی فعال آنها بوده اســت 

اگرچه برخی دولتها قدرشناس نبودند.
رهبر انقلاب آگاهی از نقشه آمریکا برای کشورهای 
منطقه و ایســتادگی در مقابــل آن را یکی دیگر از 
عوامل تقویت بســیج در زمینه سیاســی خواندند و 
گفتند: قواره مطلوب آمریکا برای تأمین منافع خود 
در منطقه، ایجاد »استبداد و دیکتاتوری« یا »هرج 

و مرج و آنارشیسم« در کشورهاست.
ایشــان ایســتادگی بســیج در مقابل این دوگانه را 
ضروری خواندند و افزودند: هر کدام از این دو وضعیت 
که در کشــور پیش آید، دســت دشمن در کار است 

و بسیج باید در مقابل آن بایستد.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان 
با اشــاره به مسائل جاری فلسطین و لبنان گفتند: 
احمق ها خیال نکنند که بمباران خانه و بیمارستان 
و اجتماعات مردم نشانه پیروزی آنها است؛ در دنیا 

هم هیچ کس این را پیروزی نمی داند.
رهبر انقلاب با تاکید بر اینکه دشمن در غزه و لبنان 
با وجود همه جنایات جنگی اش پیروز نشده و نخواهد 
شــد، افزودند: حکم بازداشتی هم که برای نتانیاهو 
صادر کردند کافی نیست و باید حکم اعدام او و این 

سران جنایتکار صادر شود.
ایشان جنایات رژیم صهیونیستی در غزه و لبنان را 
بر عکس خواست جنایتکاران، باعث تقویت و تشدید 
مقاومت دانســتند و افزودند: جوان غیور فلسطینی 
و لبنانــی از هــر صنفی وقتی می بیند چه در میدان 
مبارزه باشــد چه نباشد، در معرض بمباران و خطر 
مرگ اســت راهی جز مبارزه و مقاومت برای خود 
باقی نمی بیند؛ بنابراین احمق های جنایتکار در واقع 
به دست خود در حال توسعه جبهه مقاومت هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای توســعه جبهه مقاومت را 
الزامی قطعی و تخلف ناپذیر خواندند و تأکید کردند: 
جبهه مقاومت هر چه امروز گســترش یافته اســت 

فردا چندین برابر گسترش خواهد یافت.
در ابتدای این دیدار سردار غلامرضا سلیمانی رئیس 
ســازمان بســیج مســتضعفین با بیان گزارشــی 
ظرفیت ها و توانمندی های بســیجیان، بر آمادگی 
قشرهای مختلف بســیجی برای خدمت رسانی به 

کشور تأکید کرد.

تفکر بسیجی؛ 

بن بست شکن و نقطه 

مقابل تحقیر ملی

رهبر معظم انقلاب در ديدار 
هزاران نفر از قشرهای مختلف 
بسیجی مطرح کردند:



 افزایش 30 درصدی حقوق کارگران در 1404
گروه اقتصادی: در ســال های گذشته حقوق کارگران معمولاً در 
روزهای پایانی ســال و یا حتی پس از عید نوروز مشــخص شده 
اســت اما به گفته وزیر کار دولت چهاردهم، امســال قرار اســت 

بسیار زودتر جلسه تعیین مزد کارگران تشکیل شود.
طبق قانون کار، حقوق کارگران باید بر اساس دو معیار تعیین 
شود. نخست اینکه حقوق کارگران باید با تورم اعلامی از سوی 
بانک مرکزی متناسب باشد و دوم اینکه باید به قدری باشد که 

زندگی یک خانواده با تعداد اعضای متوسط را تأمین کند.
طی ماه های گذشته بارها کارگران نسبت به حقوق خود گلایه 
کرده و با مقایســه میزان دریافتی خود با میزان تورم، خواســتار 
تشکیل جلسه شورای عالی کار برای ترمیم مزد شده اند اما این 
جلسه تشکیل نشده و جلسه پیش رو نیز نه برای ترمیم حقوق 
کارگران برای ماه های آتی سال ۱۴۰۳، بلکه برای تعیین حقوق 

آنها در سال ۱۴۰۴ تشکیل خواهد شد.
هنوز در خصوص میزان دقیق یا تقریبی افزایش حقوق کارگران 
در ســال ۱۴۰۴ صحبتی به میان نیامده اســت اما شاید بررسی 

میزان افزایش حقوق کارگران در ۵ ســال گذشته بتواند میزان 
احتمالی افزایش حقوق کارگران در ســال ۱۴۰۴ را مشــخص 

کند.
حقوق کارگران در ســال ۱۳۹۹ به نســبت ســال قبل از آن ۲۱ 
درصد افزایش یافت. جلســات افزایش حقوق کارگران در سال 
۱۳۹۹ از زمســتان ۱۳۸۸ آغاز شــد و نمایندگان کارفرمایان و 
نمایندگان کارگران بر سر افزایش میزان افزایش حقوق اختلاف 
فراوانی داشتند تا اینکه در نهایت در نیمه فروردین ۱۳۹۹ مقرر 
شد که افزایش حقوق کارگران به میزان ۲۱ درصد اعمال شود.

جلسات تعیین حقوق کارگران در سال ۱۴۰۰ نیز تا اواخر اسفند 
۱۳۹۹ به طول انجامید و در نهایت اعضای شورای عالی کار بر 

سر افزایش ۳۹ درصدی حقوق کارگران به توافق رسیدند.
در سال ۱۴۰۱ میزان افزایش حقوق کارگران ۵۷.۴ درصد تعیین 
شد که این میزان افزایش حقوق در سال های گذشته بی سابقه 
بوده است. با این حال در آن سال تورم ۱۲ ماهه منتهی به اسفند 

۴۶.۵ درصد و تورم سال قبل تر از ۴۰.۲ اعلام شد.

در سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ نیز میزان حقوق کارگران به ترتیب 
۲۷ و ۳۵.۳ درصد افزایش یافت. حقوق کارگران ســال ۱۴۰۲ 
در آخرین روز سال ۱۴۰۱ و حقوق کارگران در سال ۱۴۰۳ نیز 
در آخرین ســاعات ســال ۱۴۰۲ مشــخص شد که این موضوع 
نشان دهنده میزان بالای اختلاف نظر اعضای شورای عالی کار 

بر سر میزان افزایش حقوق کارگران است.
بررسی میزان افزایش حقوق کارگران در سال های گذشته نشان 
می دهد که حقوق کارگران به طور متوســط حدود ۳۶ درصد 
افزایش یافته اســت. همچنین مقایســه میزان افزایش حقوق 
کارگران با کارمندان در سال های اخیر نشان می دهد که همواره 
حقوق کارگران درصد بیشــتری نســبت به حقوق کارمندان 
افزایش یافته اســت. میزان افزایش حقوق کارمندان در لایحه 
بودجه ســال آینده ۲۰ درصد تعیین شــده و با توجه به شرایط 
ذکر شــده و میزان تورم موجود )۳۳.۱ درصد در آبان ۱۴۰۳(، 
انتظار می رود حقوق کارگران در سال آینده بیش از ۳۰ درصد 

افزایش پیدا کند.
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 خطر امنیتی نصب VPN بر روی بیش
 از ۸0 درصد تلفن های همراه

ايلنا: ستار هاشمی، وزیر ارتباطات در یازدهمین همایش سالانه 
بانکداری نوین و نظام های پرداخت اظهار داشــت: آمار اسیپا 
 VPN نشــان می دهد که در ۸۰.۵ درصد گوشــی های کشور

نصب شده است.
وی تاکید کرد: فیلتر شکن ها به ویژه رایگان ها، از گوشی افراد 
به عنوان قربانی از آنها استفاده می کنند و همین VPN ها بر 
علیه زیرســاخت های کشور اقدام می کنند که تهدید امنیتی 

برای کشور محسوب می شوند.
هاشــمی همچنین اشــاره ای به ارتباط افزایش هک سیستم 
بانکی با افزایش نصب فیلترشــکن ها بر روی تلفن های همراه 

داشت.
هاشــمی با بیان اینکه بشــر در تلاش بوده که یکجانشینی را 
تجربه کند و اولین یکجا نشینی را با محوریت آب تجربه می کند 
و حکمرانی محلی شکل می گیرند، اظهار داشت: به مرور زمان 
بــا پیدایش صنایع مختلف حکمرانی های منطقه ای شــکل 
می گیــرد و بعــد از آن با محوریت هــای انقلاب های صنعتی 
حکمرانــی ملی و جهانی شــکل گرفتــه و نقش حکمرانی ها 
متفاوت می شود آن چیزی که این روند را رقم می زند فناوری 

و صنایع است.
وی ادامه داد: یکی از موضوعاتی که زیاد صحبت می شود هوش 
مصنوعی اســت اما آیا نگرانی هاییی در حوزه مصنوعی وجود 
دارد؟ واقعیــت این اســت کت هــوش مصنوعی تحولاتی در 
زمینه هــای مختلــف ایجاد کرده و اگر به آن توجه نکنیم از ما 

عبور خواهد کرد.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه در حوزه هوش مصنوعی، در گذشته 
گفته می شد که تلاش می کنیم تا داده ها را جمع آوری کرده 
و از آن الگویی را به دســت آوریم که از آن برای ارائه خدمات 
به مشــتری اســتفاده کنیم، گفت: در حال حاضر این مسئله 
دیگر موضوعیت ندارد. پس از کرونا متوجه شــدیم که ســطح 
نیاز به ارائه خدمات، بین افراد مختلف جامعه برابر نیســت و 

باید خدمات مبتنی بر سطوح مختلف جامعه تعریف شود.
هاشــمی تاکید کرد: هند بیشــترین سرمایه گذاری در زمینه 
هــوش مصنوعــی را در جهــان دارد و بعد از هند، کره جنوبی 
بیشترین سرمایه گذاری را داشته و در آینده شاهد رشد هند 

در این حوزه خواهیم بود.

شیرخشک نوزاد باز هم کمیاب شد

باشــگاه خبرنــگاران جوان: هانی تحویــل زاده رئیس انجمن 
تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد گفت: هم اکنون در تأمین و 
تولید شیرخشــک رگولار نه تنها کمبودی نداریم، بلکه مازاد 

آن در انبارها موجود است.
به گفته او، در حال حاضر در خصوص شیرخشک رژیمی پپتی 
و اچ a مخصوص کودکانی که به پروتئین گاوی حساســیت 
دارند، کمبود وجود دارد که این موضوع در حال رفع شــدن 

است و تا ۲ هفته آتی مشکل مرتفع می شود.
تحویل زاده تولید ماهیانه شیرخشــک را ۶.۵ میلیون قوطی 
اعــلام کــرد و افزود: در حوزه شیرخشــک رژیمی ماهانه یک 
میلیــون قوطی در کشــور نیــاز داریم که ۵۰۰ هزار قوطی در 
داخل تأمین می شــود و امکان تولید مابقی نیاز کشــور هم به 

شرط واردات تکنولوژی و مواد اولیه در داخل وجود دارد.
وی قاچاق شیرخشک را از دیگر علل کمبود برخی برندهای 
شیرخشک در استان ها اعلام کرد و گفت: با توجه به تخصیص 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان به مبدأ اصلی، پرداخت یارانه از طریق 
بیمه ســلامت به داروخانه ها قیمت شیرخشــک در کشور ما 
بسیار پایین تر از کشورهای همسایه است که همین امر منجر 
به کمبود و قاچاق می شود، درحالیکه با اتخاذ سازوکار پرداخت 

یارانه مستقیم به خانوارها این مشکلات مرتفع می شود.

افزایش واردات گوشت تنظیم بازاری

ايلنا: احمد خانی نوذری، معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشــاورزی از افزایش واردات گوشت های گرم تنظیم بازاری 
خبر داد و گفت: توناژ وارداتی گوشــت های قرمز گرم تنظیم 
بازاری به میزان سابق بازگشته و حجم ورود این اقلام در حال 

حاضر برابر با دو ماه گذشته است.
وی افزود: دو ماه پیش به طور متوسط ۲۰۰ تن از این گوشت ها 
به کشور وارد می شد، با قطع پروازها این رقم کاهش پیدا کرد 
اما با از سرگیری پروازها از ۲۰۰ تن هم بالاتر رفت و به همین 

نسبت در فروشگاه های توزیع می شود.
خانــی نــوذری اظهار کرد: در تأمین ارز موردنیاز برای واردات 
گوشــت تا پایان ســال مشــکلی وجود ندارد و ارز تأمین شده 

است.

رشد 13 درصدی بخش معدن محقق می شود؟

مهر: سجاد غرقی، عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 
فت: رویکرد حاکمیت در اقتصاد سیاسی و سیاست بین المللی 
که درید بخش خصوصی نیست اما در حکمرانی داخلی نیازمند 
این هستیم که بخش خصوصی و فعالان حوزه معدن مشارکت 
موثرتری داشــته باشــند که البته قانون بهبود مستمر محیط 

کسب و کار نیز بر آن تاکید کرده است.
وی با بیان اینکه در سطح صنعت و سیاست گذاری نیز شرایط 
باید به ترتیبی شــود که به رشــد ۱۳ درصدی نزدیک شویم، 
افزود: با توجه به مزیت های خاص کشور در بخش معدن، رشد 
۱۳ درصدی آن غیرممکن نیست و باید سودآوری پایدار را با 

حفظ محیط زیست و توجه به جامعه میزبان محقق کرد.
وی تاکید کرد: بخش معدن برای رشــد ۱۳ درصدی نیاز به 
جذب ۵۵ میلیارد یورو ســرمایه خارجی ظرف ۵ ســال دارد. 
میزان سرمایه ای که تا کنون جذب شده ۱۰ میلیارد دلار است 

که این رقم مانده مستهلک شده است.

بازتاب

ايســنا: مجتبی یوســفی عضو هیات رئیسه مجلس اظهار کرد: 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ تصویب کرد که ضریب 
حقوق حداقل بگیران کارکنان دولت در سال ۱۴۰۴ به میزان 

۳۰ درصد افزایش پیدا کند.
وی افزود: ضریب حقوق بقیه رده های حقوق بگیر در سال ۱۴۰۴ 

به میزان ۲۰ درصد افزایش می یابد.
یوســفی همچنین گفت که کمیســیون تلفیق میزان حداقل 
حقوق کارکنان در سال آینده را ۱۳ میلیون تومان تعیین کرد 
درحالی که در لایحه دولت ۱۲ میلیون تومان پیش بینی شده 
بود.عضو هیات رئیسه مجلس همچنین گفت: کمیسیون تلفیق 

تصوب کرد که امتیاز کمک هزینه عائله مندی و حق اولاد موضوع 
بند )۴( ماده )۶۸( قانون مدیریت خدمات کشوری برای شاغلان 
مشمول ماده )۱۶( قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
به ترتیب )۳۶۲۵( و )۲۹۶۷( و معادل ریالی امتیاز مذکور برای 
ســایر مشــمولان ماده مذکور تعیین می شود. پیرو این مصوبه 
کمــک هزینه عائله مندی و حق اولاد و همچنین مشــمولان 

قانون جوانی جمعیت افزایش می یابد.
رحیم زارع ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۴ 
گفت: حداقل دریافتی بازنشستگان ۱۱ میلیون ۷۰۰ هزار تومان 
است.وی ادامه داد: حقوق بازنشستگان ۲۰ درصد افزایش پیدا 

می کند به اضافه آن متناسب ســازی که در قانون آمده اســت. 
ضریب افزایش پیشنهادی دولت برای کمیته امداد و بهزیستی 
۲۰ درصد بوده است که در کمیسیون برای افزایش ۴۰ درصد 

در حال بحث وبررسی هستیم.
زارع بیان کرد: از عوارض کالاهای آسیب رســان ۷۰ درصد در 
اختیار وزارت بهداشت، ۱۰ درصد در اختیار وزارت ورزش و ۲۰ 
درصــد در اختیــار وزارت آموزش وپرورش قرار می گیرد. از ۱۶ 
هــزار میلیــارد تومان عوارض صنعت برق ۳۵ درصد در اختیار 
توانیــر و ۶۵ درصــد در اختیار ســازمان انرژی های پذیر قرار 

می گیرد.

افزایش ۲0 درصدی حقوق کارمندان و 30 درصدی برای حداقل بگیران

 در روزهای 
اخیر، ایران 

خودرو و سایپا 
یک شبه 

قیمت 
محصولات 
خود را 30 

درصد گران 
کردند؛ هرچند 
مدتهاست که 

کارگران، 
معلمان و 

پرستاران از 
دایرهٔ 

متقاضیان 
خودرو، این 

کالای 
ابرنجومی، 

بیرون 
افتاده اند

گــروه اقتصادی: به نظر می رســد بمب آزادســازیِ 
قیمت ها قوی تر و پرصداتر از همیشــه ترکیده است 
و ترکش های آن به همه بخش های اقتصاد ســرایت 
کرده است؛ برق و قبوض انرژی، گوشت و تخم مرغ، 
دلار و طلا و سکه، خودرو و مسکن در چند ماه ابتدای 
دولت پزشکیان با سرعت نور گران شده اند، خلاصه 
هیچ بخشی از تورم و گرانی بی نصیب نمانده است.

داده ها و برآوردها نشــان می دهد در چهار پنج ماه 
اخیر، هزینه های زندگی، حتی سبد حداقلیِ مبتنی 
بر خوراکی ها، حداقل ۴۰ درصد گران شــده است، 
در برخی بخش ها گرانی حتی از این هم بیشتر است؛ 

چند تکه از این پازل را کنار یکدیگر می چسبانیم:
- بــا صدور اولین دوره قبــوض برق در فصل پاییز، 
مشخص شده که قیمت برق خانگی به طور ناگهانی 
۳۸ درصد افزایش پیدا کرده است. این در حالی است 
که مسئولان دولت چهاردهم هیچ گاه به طور شفاف 
اعلام نکرده بودند که قرار اســت برق را گران کنند. 
هرچند دولتمردان و به طور مشخص وزیر نیرو اعلام 
کرده بود مسئولیتی در قبال تأمین برق مردم ندارد 
و »بر اساس قانون مانع زدایی از صنعت برق تکلیف 

شده است که قیمت برق افزایش پیدا کند«.
- نــرخ مصــوب مرغ ۸۳ هــزار و ۵۰۰ تومان و اخیراً 
قیمت هر کیلو مرغ کشــتار کامل در فروش عمده 
حدود ۸۸ هزار تومان در ســامانه تأمین دام و طیور 
اعلام شــده اســت، اما بررســی های میدانی نشان 
می دهد قیمت مرغ در سطح خرده فروشی های شهر 
به حدود هر کیلو ۱۰۰ هزار تومان رســیده اســت؛ 
رســانه ها اعلام کرده اند که قیمت هر کیلو مرغ در 
برخی شــهرها از ۱۰۰ هزار تومان هم تجاوز کرده 

است.

- هفتــه آخر آبــان خبر آمد که قیمت تخم مرغ در 
بازار نســبت به هفته های گذشــته در هر شانه ۳۰ 
عددی، ۳۰ هزار تومان افزایش یافته اســت؛ وزارت 
جهاد کشاورزی، رشد قیمت نهاده ها را عامل اصلی 
گرانی تخم مرغ معرفی کرد و بعدتر این گرانی تکذیب 
شــد؛ نمایشــی از دور باطلِ تأیید، تکذیب و سپس 

استدلال تراشی بازهم تکرار شد.
- در روزهای اخیر، ایران خودرو و ســایپا یک شــبه 
قیمــت محصولات خــود را ۳۰ درصد گران کردند؛ 
هرچند مدتهاست که کارگران، معلمان و پرستاران 
از دایــرهٔ متقاضیان خــودرو، این کالای ابرنجومی، 

بیرون افتاده اند.
- بررســی زیرشــاخه های تورم برای آبان ماه از آن 
حکایت دارد که بخش مسکن پیشتاز رشد تورم بوده 
است؛ به نحوی که تورم سالانه مسکن برای آبان ماه 
با رشــدی ۴۱.۷ درصدی، تورم نقطه ای مســکن با 
افزایشی ۳۹.۶ درصدی و تورم ماهانه آن با افزایشی 

۳.۱ درصدی اعلام شده است.
- شنبه ۳ آذر ماه، روند قیمت شاخص های ارزی در 
معاملات غیررسمی بازار ارز تهران افزایشی بود. دلار 
آزاد که در واپســین معاملات نقدی روز پنج شــنبه 
فعالیت خود را در رقم ۶۹ هزار و ۳۵۰ تومان به پایان 
رسانده بود، در بازار روز شنبه رشد قیمت نسبتاً قابل 

توجهی را تجربه کرد و به ۷۰ هزار تومان رسید.
خب در کنار این پازلِ ناگوار که تابلویی روشــن از 
افزایش حداقل ۴۰ درصدی هزینه های زندگی مردم 
در چند ماه اخیر است، گزارش اخیر مرکز آمار ایران 
را قرار می دهیم: درآمد مردم نســبت به ۱۰ ســال 
پیش، ۲۰ درصد کاهش یافته است! مرکز آمار ایران 
اخیراً آماری از درآمد خالص ملی سرانه تا سال ۱۴۰۲ 
منتشــر کرده اســت. این گزارش نشــان می دهد 
وضعیت درآمد خالص ملی ســرانه در ســال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال ۱۳۹۰، دقیقاً ۲۰ درصد کاهش یافته 
است. بنابراین در حالیکه در چند ماه اخیر هزینه های 
زندگی حداقل ۴۰ درصد بیشتر شده، مسیر کاهش 
درآمد سرانهٔ مردم با شتاب ادامه دارد؛ هیچ خبری 

از بهبود وضعیت معاش مردم نیست.
»حسین حبیبی« فعال کارگری با بیان اینکه قیمت 
اقلام سبد غذایی همچان درحال افزایش است و این 
یعنی گســترش فقر غذایی؛ گفت: هزینه های برق، 
آب، گاز و تلفن همچنان درحال افزایش است و اضافه 
شــدن قطع برق یعنی فلج شدن مردم. آقای رئیس 
جمهور، این جملهٔ شما در چند روز گذشته که گفتید 
من خودم درخانه لباس گرم می پوشم، توهین آمیز 
و شانه از زیر بار مسئولیت خالی کردن است و دیگر 

هیچ....
او اضافه می کند: هزینه های خرید و اجاره مسکن و 
مصالح آن همچنان درحال افزایش اســت، این هم 
یعنــی تنزل روابط خانوادگی و اجتماعی و افزایش 

کارتن خوابی و پشت بام خوابی. قیمت خودرو و لوازم 
یدکی آن همچنان درحال افزایش است؛ هزینه های 
درمان و بهداشت همچنان درحال افرایش است که 
سلامت روح و روان و جسم مردم را به خطر می اندازد. 
کارگــران در اقصی نقاط کشــور توان اداره زندگی، 
تشکیل خانواده و فرزندآوری و تهیه سرپناهی به نام 
مســکن را ندارند؛ بحران تا مغز استخوان شان رفته، 

تورم امان شان را بریده است.
»فرامــرز توفیقی« فعال کارگــری با تأیید افزایش 
حداقل ۴۰ درصدی نرخ سبد معیشت از زمان روی 
کار آمدن دولت پزشکیان گفت: ظرف این چندماه 
حداقــل ۳۸ تا ۴۰ درصد هزینه های زندگی روزمره 
مردم را افزایش داده اند و جالب اســت که بهانه شان 
برای آزادسازی این است که مصوبه های گرانی مال 
دولت قبلی است و ما آن ها را با تعدیل اجرایی کرده ایم! 
ســؤال این اســت که چرا مردم به شما رأی دادند؟! 
شما با شعار تغییر آمدید! دولت و مجلس، توی دل 
مــردم را خالــی می کنند که ناترازی داریم و کمبود 
داریم و همه چیز بیشــتر گران خواهد شــد؛ با این 
حساب، عامدانه به تورم انتظاری هم دامن می زنند!
او با تاکید بر اینکه »آزادســازی قیمت ها با ســرعت 
وحشــتناکی در حال پیشتازی ست« ادامه می دهد: 
از صحبت های دولت و نمایندگان مجلس این چنین 
برمی آید که مسئولان اقتصادی دست ها را بالا برده 
و تســلیم شــده اند؛ به مردم رسماً می گویند اوضاع 
خراب است و کاری نمی شود کرد! داده ها را ببینید، 
در آبــان اعلام شــد فقط ۴۵ درصد تورم مســکن 
داشته ایم؛ سه سال تورم بالای ۴۰ درصد داشته ایم 
که در کل تاریخ ایران بی سابقه بوده است؛ بنابراین 
باید گفت سقوط خانواده های کارگری در سیاه چالهٔ 

بحران معیشت، نقطهٔ ایست و توقف ندارد.
در ایــن بیــن، کدهای صحبت های پزشــکیان در 
ســخنرانی ۲ آذرمــاه، »وخامت اوضــاع« و ناتوانی 
مســئولان را نشان می دهد: »امروز در کشور با انواع 
مشکلات مواجه هستیم؛ ناترازی هایی زیادی در آب، 

بــرق، گاز و محیط زیســت داریم، ناترازی هایی که 
بعضی های آن در لب پرتگاه است....«.

اما آیا دولت برای نجات خود از لبه پرتگاه، دستاویزی 
بهتر از سبد خالی معیشت مردم پیدا نکرده است؟ 
آیا بهتر نبود به جای اینکه مردم فرودســت را دچار 
»تعدیل« کنند، سراغ نهادهای خاص، فربه و معاف 
از مالیات بروند؟ دریغ که ساده ترین راه را برگزیده اند، 

از برق تا تخم مرغ همه چیز را گران کرده اند....!
به هرحال تمام این گرانی ها درحالی است که متوسط 
رشــد حقوق ها در سال آینده ۲۰ درصد بوده، یارانه 
نقدی تغییر نخواهد کرد، ردیفی برای حمایت کالایی 
از اقشار آسیب پذیر در بودجه نیست، مالیات برارزش 
افــزوده همچنــان ۱۰ درصداســت، پرداخت وام 
خردبانکی برای “گذاران زندگی با وام” کاهش یافته 
وشهرداری درحال ایجاد مقدمات پولی کردن برخی 

اتوبان های تهران است.
حال سؤال بی پاسخ از دولت و مجلس و دیگر اجزای 
حاکمیت این است که خیلی شفاف وصریح وبدون 
لفاظی های رایج بفرمایند مردم با فشار این گرانی های 

جدیدچه کنند؟ از کجا بیاورند؟
مثلًا می گویید بازنشستگان با افزایش های خجالت 
آور ۲۵ تا ۲۵۰ هزار تومانی که اخیراً سازمان تأمین 
اجتماعی پس از آن همه منت وبوق وکرنا وخبررسانی، 

به نام متناسب سازی انجام داده، سرکنند؟
بیماران عطای درمان ودارو را به لقایش ببخشند وبه 
آخرت فکر کنند؟ مردم نخورند ونپوشــند ونخرند 
وفقط کارکنند وهزینه بدهند تا جیب دولت پر شود؟
لذا وظیفه امروز دولت این است که راه علاج وضعیت 
موجود اقتصادی رااز جایی دیگر به جز جیب مردم 

بجوید.
راه حل هم کاملًا روشن است: اول تجدید نظر جدی 
در سیاست خارجی وبرداشتن فوری تحریم ها و دوم 
آغازمبارزه جدی وبیرحمانه با فســاد وآقازاده بازی 
وانحصارتجــاری ورانت خواری های گســترده، که 

ریشه واقعی رشد قیمت هاست.

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

 گرانی 40 درصدی 
نرخ سبد معیشت در 
هفته های اخیر

 از برق تا تخم مرغ 
همه چیز را گران کرده اند....

بدون حل مشکل FATF تحقق رشد 13 درصدی معدن ممکن نخواهد بود

نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، با بیان اینکه بخش خصوصی تلاش می کند مذاکرات 
خود را با طرف های خارجی را با وجود موانع تحریمی، پیش برده و کانال های ارتباطی خود را حفظ کند، گفت: 
دغدغه اصلی ما این اســت که وقتی می خواهیم در نقل و انتقالات مالی پیش برویم با زنجیر قدرتمند FATF به 

دور دست هایمان مواجه می شویم.
محمدرضا بهرامن، ادامه داد: FATF هزینه های تجارت ما را به شدت بالا برده و موجب شده تا شرکت های بزرگ 
حاضر به همکاری با ما نشوند. این موضوع جدا از تحریم های آمریکاست و کلید رفع آن در دستان خودمان است.

وی با تأکید بر اینکه دولت باید برنامه ریزی خود را هر چه سریع تر برای خروج از لیست سیاه FATF انجام دهد، 
افزود: اتاق ایران در این مسیر می تواند نقش تسهیلگر داشته باشد. با مشارکت اتاق این مسیر سریع تر پیش خواهد 

رفت. بخش خصوصی و اتاق می تواند روابط مؤثری برقرار کند و دولت باید از ظرفیت اتاق استفاده کند.
بهرامن با اشاره به اینکه رشد ۱۳ درصدی بخش معدن نیازمند جذب سرمایه گذاری ۵۵ میلیارد یورویی است، 
ادامه داد: قطعاً بخش بزرگی از این سرمایه باید از خارج جذب شود و FATF عامل بازدارنده در این خصوص است.

وی در گفتگو با اتاق ایران با اشــاره به اقدامات داخلی لازم برای تحقق رشــد ۱۳ درصدی بخش معدن، گفت: به 
اعتقاد من تمام طرح هایی که در دست دولت است باید به بخش خصوصی واگذار شود. بخش خصوصی است که 

می تواند سرمایه های داخلی و خارجی را جذب کند. این بخش می تواند شرکای خارجی را با خود همراه کند.
بهرامن تأکید کرد: باید دستگاه های نظارتی کمک کنند تا واگذاری ها به بخش خصوصی انجام شود. با این اقدام 

رشد ۱۳ درصدی بخش معدن دور از دسترس نخواهد بود.

آذرماه احکام جدید متناسب سازی صادر می شود؟

پس از ابلاغ رئیس مجلس، بازنشستگان کشوری در انتظار اصلاح آیین نامه متناسب سازی و صدور احکام جدید 
هستند.عسگر فریاد، فعال صنفی بازنشستگان کشوری و از اعضای کمیته پیگیری اصلاح متناسب سازی، در ارتباط 
با جداول جدید متناسب سازی حقوق بازنشستگان گفت: این جداول باید به تأیید هیات وزیران برسد و همراه با 
دستورالعمل اجرایی به صندوق ابلاغ شود. در عین حال، تصویب نامه هیات وزیران که آیین نامه اجرایی متناسب سازی 
نیز هست، نیازمند اصلاح است که این امر از سوی ریاست مجلس ابلاغ شده است. در نامه ابلاغی رئیس مجلس، 
دو ایراد کلی ذکر شده که باید برطرف شود.او افزود: برای بازنشستگان فرهنگی و بازنشستگان وزارت بهداشت و 
درمان، جداولی در سازمان برنامه و بودجه با مشارکت نمایندگان بازنشستگان و مدیران صندوق کشوری تدوین 
شــد؛ یک جدول عام نیز برای همه مشــمولین قانون مدیریت خدمات کشــوری تهیه شده است. این جداولِ مورد 
توافق ما قرار است به زودی ابلاغ شود. دستورالعمل اجرایی و جداول در نشست با حضور نمایندگان بازنشستگان 
تدوین شد و باید این دو مؤلفه از سوی هیات دولت برای اجرا به صندوق های بازنشستگی ابلاغ شود.به گفته فریاد، 
جدولی که بعداً با امضای روسای سازمان امور استخدامی و سازمان برنامه و بودجه به صندوق بازنشستگی کشوری 
ابلاغ خواهد شــد، تنفیذ شــده از ســوی هیات دولت اســت، به جز هیات دولت، هیچ نهاد یا کمیته ای قدرت قانونی 
ابلاغ جداول و آیین نامه جدید را ندارد.این فعال صنفی بازنشستگان با بیان اینکه پس از نامه ابلاغی رئیس مجلس، 
سازمان های امور استخدامی و برنامه بودجه یک هفته مهلت دارند که دو ایراد وارد شده بر آیین نامه متناسب سازی 
را رفع کنند؛ افزود: امیدواریم توافقاتی که در نشست های برگزار شده داشتیم به رسمیت شناخته شود؛ جداول را 

هیات دولت امضا کند و در آذرماه احکام حقوقی جدید بازنشستگان کشوری صادر شود.



زاکانی:آلودگی هوا در تهران بیداد می کند

 ايلنــا: علی رضا زاکانی در اختتامیه کنگره بین المللی ســلامت در 
حوادث و بلایا اعلام کرد: امســال در پایتخت ۵۵ موضوع و خطر را 
ارزیابی کرده ایم. در سال ۱۴۰۳ از این ۵۵ موضوع خطر آفرین ۱۴ 
موضوع از قبیل زلزله، فرونشست زمین، سیل، ترافیک آلودگی هوا 
یا سوانح و حوادثی که در آتش سوزی ها اتفاق می افتد اولویت پیدا 
کردند. در پایان، عملًا ســه مورد از این شــرایط خطر آفرین شــامل 
آلودگی هوا، زلزله و ســیل را به عنوان اولویت انتخاب کردیم و این 

سه را در کانون توجه خود قرار دادیم.
زاکانی ادامه داد: آلودگی هوا در تهران و بســیاری از کلان شــهرها 
بیداد می کند و روزهای سالم انگشت شمارند. برای حل این مشکل 
نقشــه ای طراحی کردیم که بر طبق آن کاهش ســفرها و گسترش 
فضاهای سبز را داشته باشیم و مطلوبیت حمل و نقل عمومی از ۳۴ 
درصد به ۷۰ درصد برســد. در برقی ســازی شهر نیز سرمایه گذاری 

خوبی صورت گرفت.
شهردار تهران ادامه داد: نکته دوم موضوع زلزله بود؛ تهران سه گسل 
شمال شرق، شمال غرب و جنوب دارد که عملًا برای شهر مخاطراتی 
را بــه همــراه دارنــد. تهران ۹۳۰ هزار قطعه و پلاک دارد که بیش از 
۲۶۱ هزار آن ناپایدار است. وقتی به قطعات ناپایدار توجه نمی کنید 
شــهر و شــهروندان را در مقابل آسیب زلزله تنها گذاشته اید. هفت 
درصد از مساحت تهران را بافت فرسوده تشکیل می دهد و ۱۷ هزار 
نفر در آن زندگی می کنند و ۹۳ هزار پلاک در این بافت قرار دارند 

که این خطری جدی است.
 زاکانــی گفت: مجموعه مدیریت شــهری که علی القاعده من باید 
پاســخگوی آن باشــم در ۱۵ کارگروه و ۲۵ خط تلاش کار خود را 
شــروع کرده تا شــرایط را به ســمتی ببریم تا ایمنی را پیش از وقوع 

حادثه حاصل کنیم و در حادثه به دام نیفتیم.

زنگ خطر در حوزه علم و فناوری؛ افت شدید تولید 
علم در کشور

تســنیم: معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت: تعداد مقالات 
باکیفیت چاپ شده در سال های اخیر کاهش یافته است. برای مثال، 
تعداد مقالات برتر در ســال جاری به ۶۹ مورد رســیده در حالی که 
در ســال های گذشــته این عدد بســیار بالاتر بود. این نشان دهنده 

کاهش توانایی ما در حضور در مرزهای دانش جهانی است.
حسین افشین افزود: این افت علمی از سال ۱۳۹۸ آغاز شده و دلایل 
مختلفی دارد؛ از جمله مشــکلات زیرســاختی و عدم توجه کافی به 
اعضای هیئت علمی. ما باید تمرکز خود را بر پیشرو بودن در علم و 
چــاپ مقــالات در مجلات معتبر جهانی قرار دهیم. همچنین، باید 
تقسیم وظایف دقیق تری بین اساتید دانشگاهی انجام دهیم تا بتوانیم 
هم در پژوهش و هم در توسعه فناوری عملکرد بهتری داشته باشیم.

وی با اشــاره به کمبود زیرساخت های آزمایشگاهی مناسب، اظهار 
کرد: تجهیزات قدیمی آزمایشگاه ها که قدمت آن ها به ۴۰ سال پیش 
بازمی گردد. باعث می شود که دانشجویان و پژوهشگران نتوانند به 

درستی فعالیت کنند و بعضاً تصمیم به خروج از کشور بگیرند.

بازتاب

چالشی به نام تولیدکننده نماها

تأمین قطعات خودرو از کشورهایی مانند ژاپن و یا 
خودروسازهایی که سابقه حضور در ایران را داشتند 
برای بخش خصوصی کار آســان تری است. چالش 
بزرگی که اکنون با آن مواجه هستیم تأمین قطعات 
خودروهای چینی اســت، خودروسازانی که قبل از 
ممنوعیــت واردات، خودروهایشــان در بازار ایران 
وجود داشت و تکلیف داشتند مانند هر خودروساز 
دیگری خدمات پس از فروش، گارانتی اعم از تهیه 

قطعات، تأمین خدمات تعمیرگاهی و آموزش های 
خدماتــی را بــه مکانیک های مــا بدهند.علی رغم 
اقدامی که خودروسازهای معروف کره ای و اروپایی 
در ســال های گذشــته در این حوزه انجام دادند، 
متاسفانه در سال های اخیر از خودروسازهای چینی 
دیده نشــد و این خودروسازان برای تأمین قطعات 
هیــچ تعهدی ندارند، باید دید که در قراردادهایی 
که با دولتمردان منعقد شده به این موضوعات توجه 
نشده و یا اینکه آن ها به تعهدات خود عمل نکرده اند 
که بنده از این موضوع بی اطلاع هستم اما آنچه در 
ســطح بــازار دیــده می شــود ایــن اســت که 
مصرف کننــدگان با کمبــود و عدم وجود قطعات 
مواجــه هستنند.یکســری از قطعــات خودروها 

کم مصــرف هســتند و زمان مصرف آن ها شــاید 
طولانی باشــد، لذا برای فعــالان بخش خصوصی 
واردات آن مقرون به صرفه نیست، اما ممکن است 
یک خودرو بر اثر حادثه نیازمند آن قطعه باشد که 
تأمین آن جزو تکالیف خودروســاز اســت بخش 
خصوصی ممکن است قطعاتی مانند لنت ترمز که 
مصرفی است را به سرعت وارد کند، اما برای قطعات 
دیگر مانند بدنــه کمتر این اتفاق می افتد.اینگونه 
قطعات باید از ابتدا توســط خودروساز تأمین شود 
کــه در حوزه خودروهای چینی شــاهد این اتفاق 
نبودیم و بعضاً مشــاهده می شــود قیمت برخی از 
قطعات خودروها در بازار از قیمت قطعات مشــابه 
ژاپنی و یا اروپایی گران تر است.در حال حاضر مواد 

اولیه خیلی از قطعاتی که در داخل تولید می شود، 
وارداتــی بــوده و چالش اصلی با تولیدکننده نماها 
است کسانی که به علت رانتی که در بازار ارز نیمایی 
ایجاد شده از این فضا استفاده می کنند تولید کننده 
واقعی نیســتند، می توان گفــت اکنون حدود ۷۰ 
درصد از قطعات یدکی خودرو و مواد اولیه وارداتی 
هســتند.اما پیرامون راهکارهای حل این چالش 
باید گفت که حل آنها به راحتی قابل حل است، 
اما متاســفانه اراده ای بین دولتمردان برای حل 
ایــن چالش وجود ندارد، اگر دولتمردان از حوزه 
متولی گری دست بردارند و به حوزه نظارت گری 
بپردازند، کار را به دست فعالان بخش خصوصی 

بسپارند.

احمد حسینی 
رئیس اتحادیه صنف 
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 بخش ساختمان 40 درصد انرژی در کشور را هدر می دهد

معاون مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: ۴۰ درصد مصرف انرژی در کشور 
مربوط به بخش ســاختمان است که با سیاست گذاری های درست می توان 
بخشــی از ناترازی انرژی را مدیریت کرد. مســعود بیات منش معاون مسکن 
و راه و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه ۴۰ درصد مصرف انرژی 
در کشــور مربوط به بخش ســاختمان اســت گفت: در صورتی که در بخش 
ساختمان سیاست گذاری های درست صورت گیرد و تنها ۱۰ درصد انرژی 
را بتواند کاهش دهد شاهد آن خواهیم بود که به مرور ناترازی های عمده ای 
کــه در حــوزه انرژی وجود دارد کاهش یابــد.وی ادامه داد: عمده هدر رفت 
انرژی در ســاختمان های ما بیش از آنکه ناشــی از تجهیزاتی که ســوخت را 

مصرف می کند باشد، از ساختمان سازی ما است.

درخواست 10۸ نماینده مجلس از رئیس جمهور

حسین قاسمی عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: ۱۰۸ 
نماینده مجلس شورای اسلامی خطاب به رئیس جمهور نامه ای نوشتند که 
سقف وام مسکن از ۵۵۰ میلیون تومان به ۸۰۰ میلیون تومان افزایش پیدا 
کند. وی ادامه داد: وام مسکن بر اساس قانون جهش مسکن در سال ۱۴۰۰ 
۵۵۰ میلیون بود که همچنان ثابت است.قاسمی اظهار کرد: باید این زاویه 
نگاه کنیم که بهای تمام شــده احداث یک متر مربع یک واحد مســکونی در 
ســال ۱۴۰۰ نســبت به امسال چقدر افزایش قیمت داشته نسبت به تورم و 
افزایش قیمت مصالح و ســایر عوامل چقدر دخیل هســتند.عضو کمیسیون 
عمران خاطرنشان کرد: بنابراین طبیعی است که با مبلغ ۵۵۰ میلیون تومان 

و آورده مردم امکان خانه دارشدن وجود ندارد.

ساختارهای معیوب بازار مسکن اقشار ضعیف را 
له می کند

نماینده مجلس گفت: ساختارهای معیوب موجود در حوزه مسکن از طریق 
سامانه املاک و اسکان رفع می شود.

 اسفندیار عبداللهی نماینده مجلس با بیان اینکه شفاف سازی بازار مسکن 
و کاهش بحران های موجود از جمله مزایای ســامانه املاک و اســکان است 
گفت: ســامانه املاک و اســکان می تواند با شناسایی خانه های خالی و وضع 
مالیــات بر آنها، عرضه مســکن را افزایــش داده و به تعادل بازار کمک کند.
عبداللهی با اشــاره به موانع پیش روی این ســامانه افزود: متأســفانه برخی 
ســازمان ها، هنوز همکاری لازم را در ارائه اطلاعات خانوارها به این ســامانه 
نداشــته اند. این عدم همکاری ها، تکمیل و بهره برداری کامل از ســامانه را با 

مشکل مواجه کرده است.

بازتاب

واردات 
خودروی نو و 
کارکرده 
هیبریدی و 
پلاگین با حجم 
موتور احتراقی 
بالای 2500 
سی سی 
ممنوع است و 
حداکثر حجم 
موتور احتراقی 
برای 
خودروهای 
بردافزا یا ای آر 
ای وی 1500 
سی سی اعلام 
شده است.

ابلاغ آیین نامه 
جدید واردات 
خودرو

هیئت وزيران تصويب کرد

هیئت وزیران در مصوبه عصر دیروز، آئین نامه جدیدی 
برای واردات خودرو ابلاغ کرد. در بخشی از این مصوبه، 
منابع ارزی مورد نیاز با رعایت ضوابط ارزی بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران از محل ارز حاصل از صادرات 
اعم از کالا و خدمات، سرمایه گذاری خارجی با اولویت 
حمل و نقل عمومی با تأیید ســازمان ســرمایه گذاری 
خارجی و سایر منابع مورد تأیید بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران از جمله منابع ارزی با منشأ خارجی تأمین 

خواهد شد.
هیئت وزیران در مصوبه عصر دیروز، آئین نامه جدیدی 
برای واردات خودرو ابلاغ کرد. دولت البته به این نکته 
تاکید داشته که ثبت سفارش صادره پس از ورود خودرو 
به کشــور جهت ترخیص خودرو از گمرک فاقد اعتبار 

است.
همچنین تخلیه خودرو بدون ثبت سفارش در گمرکات 
کشــور ممنوع اعلام شــده و در صورت تخلیه، خودرو 

ظرف یک ماه مرجوع می شود.
در بخش دیگر این مصوبه، واردات خودروهای موضوع 
این آئین نامه از ســوی اشــخاص حقوقی منوط به اخذ 
تأییدیــه تأمین قطعات یدکــی و ارائه خدمات پس از 

فروش از وزارت صنعت، معدن و تجارت شده است.
همچنین تمام مسئولیت های حقوقی مرتبط با اصالت 
و انطباق ارکان اصلی خودرو با مدارک شناسایی، سوابق 
اظهار شــده تعمیرات و تصادفات خودروی وارداتی بر 
عهــده واردکننــده اســت و در صورت عــدم انطباق، 

خودروی مورد نظر مرجوع خواهد شد.
واردات خــودروی نــو و کارکرده هیبریدی و پلاگین با 
حجم موتور احتراقی بالای ۲۵۰۰ ســی ســی ممنوع 
است و حداکثر حجم موتور احتراقی برای خودروهای 
بردافزا یا ای آر ای وی ۱۵۰۰ سی سی اعلام شده است.

همچنیــن، خودروی با کارکرد کمتر از ۹۹ کیلومتر بر 
اســاس نام تجاری و نوع مدل با نوع ســال خودرو کمتر 
از یکسال بر اساس ویژگی مرتبط در شماره شناسایی 
خودرو در زمان ورود به کشور خودروی نو تعیین شده 

است.
حداکثــر ارزش خودروهــای نو این آئین نامه، ۴۰ هزار 
یورو و خودروهای کارکرده ۲۰ هزار یورو تعیین شــده 

است.
دولت همچنین در این مصوبه، واردات خودروی فرمان 
راست را ممنوع اعلام و تاکید کرده است: باتری مورد 
استفاده در خودروهای موضوع این آئین نامه می بایست 
از نوع لیتیوم- یون باشــد؛ ضمن اینکه واردکنندگان 
حقوقــی مکلف به ارائه گارانتی باتری های خودروهای 

مذکور به مدت حداقل ۵ ســال یا کارکرد یکصد هزار 
کیلومتر می باشند.

همچنیــن در خصــوص شــاخص اتمام عمــر باتری 
خودروهای برقی و بردافزا، بر دارا بودن قابلیت حداقل 
۷۵ درصد پیمایش اولیه با یک بار شــارژ کامل تاکید 
شــده که بر اســاس آن شــاخص اتمام عمــر باتری 
خودروهای هیبریدی و پلاگین دارا بودن قابلیت حداقل 
پیمایش ۶۰ کیلومتر با محرکه تنها موتور برقی با یک 

بار شارژ است.
بازده موتور الکتریکی خودرو برقی در حالت نو، حداقل 
۸۵ درصد است و مسئولیت اجرای دقیق این موارد نیز 
به عهده شــرکت های واردکننده گذاشته شده است.از 
سوی دیگر، وزارت صنعت، معد ن و تجارت مکلف شده 
نســبت به اعلام فهرســت نام های تجــاری خودرو و 

مشــخصات فنی قابل قبول با در نظر گرفتن ســهولت 
دسترســی عمومی به قطعات و خدمات پس از فروش 

اقدام کند.
از ســوی دیگر، متقاضیانی که همزمان نسبت به ثبت 
سفارش خودرو و احداث نیروگاه تجدیدپذیر و تجهیزات 
شارژ اقدام کنند نیز در اولویت خواهند بود.شرکت های 
تولیدکننده که نســبت به احداث واحد تولیدی برای 
خودرو بردافزا و خودروی هیبریدی پلاگین، تجهیزات 
شارژ و نیروگاه تجدیدپذیر احداث می کنند در اولویت 

قرار دارند.
اولویت چهارم هم با تولیدکنندگانی است که نسبت به 
تولیــد خودروی برقی، تجهیزات شــارژ یــا نیروگاه 
تجدیدپذیر با عمق ســاخت داخل با تشخیص وزارت 

صمت اقدام می کنند.

مینا علیزاده
روزنامه نگار

درحالی طبق مصوبه ابلاغ شده از سوی رئیس جمهور 
شهید باید به متقاضیان دهک ۱ تا ۴ نهضت ملی مسکن 
وام ۳۰۰ و ۴۰۰ میلیونی پرداخت شود که برخی ادارات 
کل راه وشهرسازی استان ها این متقاضیان را به حذف 
شــدن تهدید کرده اند.خردادماه سال گذشته معاون 
سابق مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی از تصویب 
پرداخت وام ۴۰۰ میلیون تومانی نهضت مســکن ملی 
با سود ۲ درصد برای دهک های یک تا ۴ خبر داد. هادی 

عباســی اصل با اشــاره به برنامه دولت برای حمایت از 
دهک های یک تا چهار متقاضی نهضت ملی مســکن 
اظهار کرد: در شــورای عالی مســکن با حمایت رئیس 
جمهور ۴۰۰ میلیون تومان وام نهضت ملی مســکن با 
ســود ۲ درصد برای دهک های ۱ و ۲ مصوب شــد.وی 
افــزود: همچنیــن برای متقاضیان دهک ۳ و ۴ نیز وام 

۳۰۰ میلیونی با سود ۲ درصد مصوب شده است. این 
وام ها برای اقشار خاص از جمله مددجویان کمیته امداد 
و بهزیســتی است.این در حالی است که برخی ادارات 
کل راه و شهرسازی استان ها برای متقاضیان دهک های 
۱ تا ۴ نهضت ملی مسکن اخطار حذف از پروژه را ارسال 
کرده اند.در همین راســتا سرپرست دفتر طرح ریزی و 

پایش طرح های مسکن وزارت راه و شهرسازی با ارسال 
نامه ای به ادارات راه و شهرسازی استان ها تاکید کرده 
نباید این متقاضیان را با توجه به مصوبه ششمین جلسه 
شــورای عالــی مســکن )فروردین ۱۴۰۲( توســط 
رئیس جمهور شهید آیت الله رئیسی از پروژه های نهضت 
ملی مسکن حذف کنند. رونوشتی از این نامه به بنیاد 
مســکن، شــرکت عمران شهرهای جدید و ادارات کل 

راه و شهرسازی استان ها ارسال شده است.

 اخطار حذف از پروژه نهضت ملی مسکن برای این گروه از متقاضیان

نابرابری های 
اجتماعی 
ازجمله تبعیض 
و احساس 
ناتوانی 
خانواده ها در 
مواجهه با 
مشکلات زمینه 
را برای کودک 
آزاری افزایش 
می دهد. عامل 
مهم دیگر در 
کودک آزاری 
کمبود نظارت و 
مداخله است 
به این معنا که 
نهادهای 
حمایتی اغلب 
پیش از وقوع 
فاجعه، مداخله 
نمی کنند

مناطق محروم 
و حاشیه نشین 
در صدر آمار 
کودک آزاری

پژوهشگر بین الملل حقوق کودک 
هشدار داد

آمــار دقیــق کــودک آزاری و  ��
کودک کشــی در ايران به ســختی 

قابل دستیابی است
وی در خصــوص ارائه آمار از پدیده کودک 
کشی و کودک آزاری در سال های اخیر در 
ایران خاطرنشــان کرد: کــودک آزاری و 
کودک کشی یک معضل چندوجهی است 
که نیازمند رویکردی جامع و همکاری بین 
نهادهای دولتی، ســازمان های مردم نهاد و 
عمــوم جامعــه اســت. تقویــت قوانین، 
آگاهی بخشــی، حمایت هــای روانــی- 
اجتماعــی و توجه ویژه به خانواده های در 
معرض خطر، می تواند گام های مؤثری در 
کاهش این معضل باشد. آمار رسمی و دقیق 
کــودک آزاری و کودک کشــی در ایران به 
دلایلی همچون گزارش نشــدن بسیاری از 
موارد، عدم شفافیت در برخی نهادها و نقص 
به ســختی  آمارگیــری  سیســتم  در 

قابل دستیابی است.
این پژوهشگر در ادامه افزود: با این حال بر 
اســاس گزارش سازمان بهزیستی، سالانه 
بیش از ۲۰ هزار مورد کودک آزاری از طریق 
خط ۱۲۳ گزارش می شود. در مواردی که 
خشــونت به قتل کودک منجر شده است، 
آمار رسمی از سوی سازمان پزشکی قانونی 

و نیروی انتظامی اعلام می شود.
ناصــری درباره علل افزایش موارد گزارش 
شده در سال های اخیر از کودک آزاری در 
ایران عنوان داشت: اولین عامل در افزایش 
گزارشــات در این حــوزه آگاهی عمومی؛ 
تلاش نهادهای اجتماعی و رســانه ها برای 
تشویق مردم به گزارش موارد کودک آزاری 
می باشــد. عامل دوم مربــوط به افزایش 
مشکلات اقتصادی و اجتماعی؛ فشارهای 
اقتصادی، بیکاری، و افزایش اعتیاد اســت 
که آســیب پذیری کودکان را تشدید کرده 
اســت. همچنین گســترش شبکه های 
اجتماعی؛ انتشار سریع اخبار، موارد پنهان 
کودک آزاری را به سطح جامعه آورده است.

وی در تشریح دلایل کودک کشی و کودک 
آزاری در ایــران تصریح کرد: عوامل اصلی 
این پدیده را می توان به ســه دسته فردی، 
خانوادگی و اجتماعی تقسیم کرد: نخست 
عوامــل فردی که شــامل اختلالات روانی 
والدیــن از جمله اختلالات شــخصیت، 
افســردگی یا روان پریشی است. همچنین 
اعتیاد، مصرف مواد مخدر و الکل در بسیاری 
از موارد، مســتقیماً به آزار و قتل کودکان 

منجر شده است.
ناتوانــی خانواده هــا در تأمین  ��

نیازهای اساســی باعــث افزايش 
خشونت می شود

وی در ادامه بیان داشت: دلیل دوم عوامل 
خانوادگی اســت که می توان به مشکلات 
اقتصادی مانند ناتوانی خانواده ها در تأمین 
نیازهای اساسی اشاره کرد که باعث افزایش 
خشــونت می شــود. عامل ســوم طلاق و 
اختلافات زناشویی است که با ایجاد بستر 
تنش های ناشــی از جدایی، کودکان را در 
معرض خطر قرار می دهد. عامل چهارم باید 
به تربیت نادرست اشاره کرد و باور به این که 
تنبیه شــدید می تواند بــه تربیت کودک 

کمک کند.
این پژوهشــگر خاطرنشــان کرد: عوامل 
اجتماعی نیزدر پدیده کودک آزاری دخیل 
هســتند که ناشــی از فقر فرهنگی و نبود 
آموزش به دلیل عدم آگاهی والدین از حقوق 
کودکان و روش های صحیح تربیتی است. 
نابرابری هــای اجتماعی ازجمله تبعیض و 
احســاس ناتوانی خانواده ها در مواجهه با 
مشــکلات زمینه را برای کــودک آزاری 
افزایش می دهد. عامل مهم دیگر در کودک 
آزاری کمبود نظارت و مداخله است به این 
معنا کــه نهادهای حمایتی اغلب پیش از 

وقوع فاجعه، مداخله نمی کنند.
این پژوهشــگر حقوق کودکان با تاکید بر 
اینکه بر اســاس تحقیقات ســازمان های 
دولتــی و مردم نهاد، موارد قابل توجهی از 
کودک آزاری توســط والدین )پدر یا مادر( 
انجام می شود، گفت: ناپدری یا نامادری در 
مواردی که کودک تحت سرپرســتی قرار 
می گیــرد، در معــرض اتهام قرار دارند. در 
موارد جنســی، آزار توسط اقوام نزدیک یا 
افراد غریبه نیز به چشم می خورد، اما نسبت 
آن کمتر از موارد خانگی است. آزار جسمی 
نیز بیشتر توسط والدینی انجام می شود که 
خود قربانی خشــونت بوده اند و به صورت 

نسلی این رفتار را تکرار می کنند.
قربانیان کودک آزاری بیشــتر در  ��

بازه سنی 3 تا 7 سال قرار دارند
ناصــری در ادامه با تاکید بر اینکه قربانیان 
کودک آزاری بیشــتر در بازه سنی ۳ تا ۱۲ 
سال قرار دارند، به ویژه در سنین خردسالی 
)۳ تا ۷ ســال(. کودکان خردسال توانایی 
کمتری برای دفاع از خود دارند و به والدین 

یا مراقبان خود وابستگی بیشتری دارند.
وی افــزود: آموزش های مقابله ای بهترین 
راهــکار اســت به عنوان مثــال: در برخی 
مدارس، برنامه های آموزشــی با محوریت 
»حقوق کودک« و »چگونگی گزارش موارد 

آزار« اجرا شــده است. نهادهایی همچون 
بهزیســتی و یونیســف ایران با برنامه های 
آگاهی بخشی، تلاش کرده اند که کودکان 
و والدیــن را از راه های کمک خواهی مطلع 
کنند. بااین حال، هنوز بسیاری از کودکان 
بــه دلیــل ترس یا بی اطلاعی، موارد آزار را 

گزارش نمی کنند.
وی در پاســخ به این پرســش که دولت و 
نهادهــا چه اقداماتی در راســتای کاهش 
کودک آزاری می توانند انجام دهند، گفت: 
راهکارهای پیشــنهادی شامل این موارد 
است؛ نخست راهکارهای حقوقی و قانونی، 
اجــرای دقیق قانون حمایــت از اطفال و 
نوجوانان که این قانون شــامل حمایت از 
کودکان در برابر آزار جســمی، جنســی و 
روانی اســت. همچنین ایجاد دادگاه های 
ویژه کودک برای بررســی ســریع و دقیق 

موارد کودک آزاری.
کمک های مالی بــه خانواده های  ��

آســیب پذير پديده کودک آزاری را 
کاهش می دهد

این فعال حقوق کودک راهکار بعدی برای 
کاهش کودک آزاری را آموزش عنوان کرد 
که می تواند برگزاری کارگاه های آموزشی 
برای والدین دربارهٔ شیوه های تربیتی بدون 
خشــونت و آموزش کودکان در مدارس در 
مورد حقوق خود و روش های درخواســت 
کمک باشد. در حوزه اجتماعی نیز گسترش 
مراکــز اورژانــس اجتماعــی و خدمات 
مشــاوره ای رایگان می تواند کمک کننده 
باشد. همچنین کاهش فشارهای اقتصادی 
از طریــق کمک های مالی و معیشــتی به 
خانواده هــای آســیب پذیر پدیده کودک 

آزاری را کاهش می دهد.
بیشــترين گزارش هــای کودک  ��

و  محــروم  مناطــق  در  آزاری 
حاشیه نشین است

این پژوهشــگر حقوق کودک در پاسخ به 

این سؤال که کودک آزاری در کدام مناطق 
بیشتر گزارش شده است، گفت: بیشترین 
گزارشــات کــودک آزاری در مناطــق 
حاشیه نشــین به دلیل فقر و نبود امکانات 
کافــی و همچنین در اســتان های محروم 
مانند سیستان وبلوچســتان، خوزستان و 

کرمان بوده است.
وی تاکیــد کرد: در اســتان های بزرگ و 
صنعتی، مانند تهران و اصفهان، نیز موارد 
زیادی گزارش شــده اســت، اما معمولاً در 
مناطق کم درآمد این استان ها این معضل 

رایج است.
برخی کودکان پس از آزار به ويژه  ��

در خانواده های فقیر، بدون حمايت 
کافی باقی می مانند

ناصری گفت: بیشتر کودکانی که مورد آزار 
قرار می گیرند، به مراکز بهزیســتی معرفی 
می شــوند. برخــی کــودکان، به ویژه در 
خانواده های بسته یا فقیر، پس از آزار، بدون 
حمایــت کافی باقی می ماننــد. اورژانس 
اجتماعــی )خط ۱۲۳( به عنــوان راهکار 
اصلی برای مداخله فوری عمل می کند، اما 
گاهی با کمبود امکانات یا نیروی انســانی 

مواجه است.
این اســتاد دانشگاه درباره مجازات ها برای 
افرادی که اقدام به کودک آزاری و کودک 
کشــی می کنند، گفت: مطابــق با قانون 
مجازات اسلامی و قانون حمایت از اطفال 
و نوجوانان هرگونه آزار جسمی، جنسی یا 
روانی کودک، بســته به شدت جرم، شامل 
این مجازات هاست: حبس: از سه ماه تا چند 
سال. جزای نقدی تا صدها میلیون تومان، 
بر اساس شدت جرم. در موارد قتل عمدی 
کــودک، مجــازات قصــاص یــا حبس 
طولانی مدت اجرا می شود. اما اگر پدر قاتل 
کودک باشــد، قصاص اجرا نمی شــود )بر 
اساس ماده ۲۲۰ قانون مجازات اسلامی(، 

اما تعزیر و دیه تعیین می شود.
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جامعه

گروه اجتماعــی: »محمد مهدی ســید ناصری« 
پژوهشــگر بیــن الملل حقوق کــودک و مدرس 
دانشگاه در گفتگو با ایلنا در تعریف حقوقی از مفهوم 
کودک آزاری گفت: کودک لطیف ترین گل انسانیت 
است که دین مبین اسلام نیز توجه ویژه ای به آن 
داشته است. از این رو، پدیده کودک آزاری، پدیده ای 
است شوم که عواطف انسان ها را جریحه دار می کند. 
امــروزه یکی از تاســف بارترین اخبــار در جهان و 
به خصوص کشورمان، که دل هر انسانی را می لرزاند، 

افزایش آمار کودک آزاری است.
وی افزود: در ایران نیز عوامل متعددی دســت به 
دست هم داده اند تا روز به روز شاهد افزایش کودک 
آزاری باشــیم. روشن است که کودکان انسان های 
آسیب پذیری هستند و به مراقبت و حمایت برای 
گذر از دورهٔ کودکی نیازمندند و ایفای حقوق آنان 
بر سلامت و مصونیت در برابر خطرات بسیار مهم 
اســت. کــودک آزاری یعنی هرگونــه بدرفتاری 
فیزیکی یا عاطفی با کودکان؛ حتی یک نگاه تند و 
یا غلفت و بی توجهی به کودکان نیز مصداق کودک 
آزاری است. »کودک آزاری« از دو کلمه کودک و 

آزار تشکیل شده است.



 اقبال سهامداران به کدام نمادها بیشتر بود؟
صعود بی وقفه بازار سرمایه 

 بازار ســرمایه دیروز نیز روند صعودی اش را ادامه داد و مانند 
چند روز گذشته، سرمایه گذاران را از خود راضی نگه داشت.

شــاخص کل بورس دیروزدر روز دوشــنبه ۵ آذر موفق شــد با 
رشد ۲.۴۸ درصدی از کانال ۲ میلیون ۳۸۹ هزار واحدی عبور 
کند. شاخص هم وزن نیز با رشدی ۲.۱۹ درصدی از کانال ۷۵۷ 

هزار واحد عبور کرد. 
نماد های فارس، فملی، فولاد، شستا و پارسان نماد های شاخص 

ساز و تأثیرگذار بازار بورس دیروز بودند.
همچنیــن نماد هــای فملــی، وبملت، وخــارزم، فولاد و ذوب 

نماد های پر تراکنش بازار بورس دیروز را تشکیل می دادند.
شــاخص کل فرابورس نیز همچون روز گذشــته روند روبه رشد 
خود را ادامه داد و با رشد ۲.۱۳ درصدی شاخص کل آن از ۲۳ 

هزار ۳۳۴ واحد عبور کرد.
نماد های شاخص ساز دیروزفرابورس ایران کگهر، مارون، آریا، 

زاگرس و وسپهر بودند.
همچنیــن نماد های فــزر، خاور، فصبا، آردینــه و کرومیت از 

نماد های پر تراکنش بازار دیروز فرابورس ایران بودند.

 کارشناس بازار سرمایه:
ورود عرضه اولی ها بورس را بالا می کشد

کارشــناس بازار سرمایه گفت:بازار سرمایه بستر مناسبی برای 
انجام عرضه های اولیه اســت، البته عرضه های اولیه می بایست 
بدون اعمال هر گونه حساسیت در قیمت عملیاتی شود. داریوش 
روزبهانه، کارشــناس بازار ســرمایه، عرضه های اولیه را برای 
سرمایه گذاران جذاب دانست و گفت: اکنون اما زمان مناسبی 
برای از ســرگیری عرضه های اولیه اســت.با اشــاره به تداوم 
عرضه هــای اولیه در شــرایط فعلی گفــت: عرضه های اولیه به 
توسعه بازار سرمایه منجر می شود.او با بیان این که بازار سرمایه 
بســتر مناســبی برای انجام عرضه های اولیه است، گفت: البته 
عرضه های اولیه می بایست بدون اعمال هر گونه حساسیت در 
قیمت عملیاتی شــود.این کارشناس بازار سرمایه، عرضه های 
اولیه را برای ســرمایه گذاران جذاب دانســت و گفت: هر چند 
عرضه های اولیه با توجه به نامســاعد بودن شــرایط بازار از دو 
ســال گذشــته متوقف شــد، اکنون اما زمان مناسبی برای از 

سرگیری عرضه های اولیه است.

 پیشنهاد یک کارشناس سرمایه:برای عرضه 
اولیه تقویم اقتصادی درست کنید

کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه گفت: بعد از گذشت سال های 
زیاد از فعالیت بازار سرمایه تقویم اقتصادی نداریم. باید تقویم 
اقتصادی داشته باشیم و هر سال آن را منتشر و برنامه های مان 
را اعــلام کنیم.پیام الیاس کردی، کارشــناس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه اعلام کرد: تصور عمومی و رایج این اســت که وقتی 
عرضه اولیه انجام می شــود یعنی شــرایط و آینده بازار سرمایه 
مطلوب اســت اما لازمه ایــن کار طراحی یک تقویم اقتصادی 
منظــم اســت.پیام الیاس کردی، کارشــناس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه، تاکید کرد: به طور کلی مســئله این اســت که بعد از 
گذشــت سال های زیاد از فعالیت بازار سرمایه تقویم اقتصادی 
نداریم. باید تقویم اقتصادی داشته باشیم و هر سال آن را منتشر 
و برنامه های مان را اعلام کنیم.او افزود: کشورهای پیشرفته تر 
تقویم اقتصادی چندین ســاله دارند. یعنی از دو ســه سال قبل 
ســرمایه گذاران تصمیمات سیاستگذاران در مورد مولفه هایی 
مثــل نــرخ بهره یا عرضه هــای اولیه را می دانند ولی ما از ابتدا 
این را مشخص نکرده ایم.او گفت: در شیوه فعلی این گونه تصور 
می شــود که وقتی بورس مثبت اســت باید عرضه اولیه انجام 
شود و زمانی که شرایط بر عکس است باید عرضه اولیه متوقف 
شود، در حالی که به جای دنباله روی از بازار، برای عرضه اولیه 

هم باید تقویم اقتصادی و روزهای مشخص داشته باشیم.

نایب  رئیس اتاق بازرگانی ایران:
بدون حل مشکل FATF تحقق رشد 13 درصدی 

معدن ممکن نخواهد بود

محمدرضا بهرامن، نایب رئیس اتاق ایران با بیان اینکه رشد ۱۳ 
درصدی معدن نیازمند جذب سرمایه ۵۵ میلیارد یورویی است 
تأکید کرد: بدون حل مشکل FATF جذب این سرمایه ممکن 
نخواهــد بــود. نایب رئیس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی ایران، با بیان اینکه بخش خصوصی تلاش می کند 
مذاکرات خود را با طرف های خارجی را با وجود موانع تحریمی، 
پیش برده و کانال های ارتباطی خود را حفظ کند، گفت: دغدغه 
اصلی ما این است که وقتی می خواهیم در نقل و انتقالات مالی 
پیش برویم با زنجیر قدرتمند FATF به دور دســت هایمان 
 FATF :مواجــه می شــویم. محمدرضــا بهرامن، ادامــه داد
هزینه های تجارت ما را به شــدت بالا برده و موجب شــده تا 
شــرکت های بزرگ حاضر به همکاری با ما نشــوند. این موضوع 
جدا از تحریم های آمریکاست و کلید رفع آن در دستان خودمان 
اســت. وی با تأکید بر اینکه دولت باید برنامه ریزی خود را هر 
چه ســریع تر برای خروج از لیســت سیاه FATF انجام دهد، 
افزود: اتاق ایران در این مســیر می تواند نقش تســهیلگر داشته 
باشــد. با مشــارکت اتاق این مسیر سریع تر پیش خواهد رفت. 
بخش خصوصی و اتاق می تواند روابط مؤثری برقرار کند و دولت 

باید از ظرفیت اتاق استفاده کند.
بهرامن با اشاره به اینکه رشد ۱۳ درصدی بخش معدن نیازمند 
جذب سرمایه گذاری ۵۵ میلیارد یورویی است، ادامه داد: قطعاً 
 FATF بخش بزرگی از این سرمایه باید از خارج جذب شود و

عامل بازدارنده در این خصوص است.

تالار

 اردلان عزیززاده، تحلیلگر بازار ســرمایه در خصوص 
متغیرهای تأثیرگذار بر سبزپوش شدن بازار سرمایه 
بیان کرد: برای سبزپوش شدن بازار سرمایه می توان 
بــه موارد مختلفی اشــاره کرد. از جمله ارزندگی که 
قیمت بســیاری از سهم ها پیش از رشد بازار سرمایه 
پیدا کرده بودند و همچنین، با توجه به افزایش سطح 
ریسک های موجود در منطقه، طبیعتاً بازار سهام سعی 
می کرد که قیمت های خود را با آن شــرایط تطبیق 
دهد و با توجه به افزایش ریسک ها، قیمت ها تا سطوح 
بســیار پایینــی کاهش پیدا کــرده بودند و در ادامه، 
حمایت هــای مختلفی کــه دولت انجام داد که از آن 
جمله می توان به اصلاح قوانین مختلف؛ کاهش نرخ 
حقوق دولتی معادن، افزایش نرخ گروه خودرویی به 
عنوان یکی از لیدرهای سنتی بازار و توجه به مطالبات 
برخی از صنایع مثل اوره سازان در بودجه اشاره کرد 
که این موارد نشــان می دهند دولت حمایت کافی از 
بــازار ســرمایه دارد؛ کمــا این که قبــل از انتخابات 
ریاســت جمهوری دولت چهاردهم نیز، این وعده ها 

داده شد. 
عــلاوه بــر این، می توان به افزایش تدریجی نرخ دلار 
نیما اشاره کرد که در ماه های اخیر شتاب بیشتری به 
خود گرفته اســت و بر ســودآوری بسیاری از صنایع 

تأثیر مستقیمی دارد.
 این تحلیلگر بازار ســرمایه  به »نقش اقتصاد« گفت: 
نکته ای که در جریان ســبزپوش شــدن بازار سرمایه 
نمی توان نادیده گرفت کاهش جزئی نرخ بهره است 
که منجر شده است تا ورود پول بهتری به بازار سرمایه 

شکل بگیرد. 
در نتیجه، همه این موارد منجر شده اند تا در هفته های 
اخیر، با بازار سبز رنگی روبرو شویم. اردلان عزیززاده 
تصریح کرد: اگر بخواهیم درمورد آینده بازار سرمایه 
صحبت کنیم باید به تغییرات نرخ بهره توجه کنیم؛ 

اگــر بــازار بخواهد همچنان مثبت بماند طبیعتاً نرخ 
بهره نمی تواند در سطوح فعلی باقی بماند و این نرخ 
بهــره بایــد کاهش پیدا کند. اما در شــرایطی که ما 
همچنان با کســری بودجه روبرو هستیم و از طرفی، 
تحلیف آقای ترامپ نزدیک اســت و با آمدن ایشــان، 
طبیعتاً شــاهد افزایش فشارهای اقتصادی و تشدید 
تحریم ها هستیم، سیاست کاهش نرخ بهره می تواند 
سیاستی باشد که به تشدید تورم منجر شود؛ بنابراین 
بعید به نظر می رسد تا زمانی که ما به یک توافق عملی 

نزدیک نشویم کاهش نرخ بهره اتفاق بیفتد. 

این تحلیلگر بازار سرمایه ادامه داد: با توجه به شناختی 
که در دوره های قبل از آقای ترامپ داریم بعید به نظر 
می رسد که روند مذاکرات به آسانی طی شده و توافقات 
در کوتاه مدت حاصل شود؛ باید دقت داشت که در چنین 
شرایطی دولت به سمت تأمین منابع مورد نیاز خود با 
استفاده از انتشار اوراق حرکت می کند که این امر، خود 
فشــار بیشتری به نرخ های بهره وارد می کند؛ بنابراین 
احتمالاً باید انتظار داشت در میان مدت نرخ های بهره 
همچنان در سطوح بالایی باقی بمانند. اردلان عزیززاده 
تأکیــد کرد: در چنین موقعیتی، اگر دولت بخواهد که 
به حمایت خود از بازار ســرمایه ادامه دهد احتمالاً با 
انتشار اخبار مثبت به ویژه در خصوص دو صنعت بانکی 
و خودرویی به عنوان لیدرهای ســنتی بازار تا حدودی 
سعی کند بازار سرمایه را همچنان در شرایط سبزپوش 
فعلی حفظ کند و علاوه بر این، به روال سابق همچنان 
شاهد افزایش نرخ دلار نیما باشیم تا سایر صنایع نیز، 
بتوانند این دو صنعت را به خوبی همراهی کنند؛ بنابراین 
اگر این اتفاق بیفتد شاید در خوشبینانه ترین حالت، تا 
اســفندماه بتوانیم انتظار داشــته باشیم که شاخص به 
حدود ۳ میلیون واحد هم دست پیدا کند. این تحلیلگر 
بازار ســرمایه در پایان خاطرنشــان کرد: در سناریوی 
بدبینانه، این احتمال وجود دارد که شــاخص کل در 
محدوده های ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تا ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار واحد باقی بماند؛ بنابراین برآورد ما از بازار سرمایه 
این اســت که در کوتاه مدت در دو سناریوی متعادل یا 

مثبت مسیر خود را طی کند.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: امروز ما در تلاش برای 
توســعه ریال دیجیتال و بازمهندســی نظام نظارتی 

پرداخت و مبادلات در کشور هستیم.
محمدرضا فرزین در افتتاحیه یازدهمین همایش سالانه 
بانکداری نوین و نظام های پرداخت که با عنوان زیست 
بوم بانکداری هوشــمند؛ حکمرانی دیجیتال و نظارت 
فناورانــه در حال برگزاری اســت، گفت: این همایش 
فرصت مناسبی است تا سیاست ها و نقاط قوت و ضعف 
خود را مرور کنیم و با آنها آشــنا شــویم.وی افزود: نظام 
بانکی ایران در حال حاضر از مجموعه ای از نقاط قوت 
و ضعف برخوردار است که خوشبختانه شبکه پرداخت 
ما یکی از نقاط قوت اســت و شــبکه شتاب در کشور ما 
نیــز بــا قدرت پردازش دو ثانیــه امروز یکی از بهترین 
شــبکه های پرداخت در منطقه است.رئیس کل بانک 
مرکزی ادامه داد: امروز با توجه به توسعه سریع فناوری 
در ایــن حــوزه به ویژه هوش مصنوعی، باید هم در این 
حوزه ارزیابی لازم را داشته و هم برای آن برنامه ریزی 
کنیم. همچنین از آنجایی که با تحریم روبرو هســتیم 
در تعامــلات بین المللی بیشــترین چالش ها را داریم.
فرزیــن گفــت: با این حال اقداماتی در حوزه نظام های 
پرداخت، انجام داده ایم که طراحی ســامانه acu یکی 
از این اقدامات است. این پیام رسان یک جایگزین برای 
سوئیفت است و از استانداردهای سوئیفت نیز برخوردار 
است که از دهم مهر امسال کار خود را آغاز کرده است.
وی ادامــه داد: یکی دیگر از اقدامات ما توســعه روابط 
بانکی در حوزه بریکس بوده است. این بلوک سهم بزرگی 

در اقتصاد جهانی دارد و افزایش سهم ارزهای محلی در 
معامــلات ارزی اعضــای بریکــس، تقویت همکاری 
کشــورهای عضــو در حــوزه نظام هــای پرداخت از 
اســتراتژی های آن اســت.رئیس کل بانــک مرکزی 
خاطرنشان کرد: اتصال شبکه پرداخت ایران به شبکه 
میر روســیه یکی از اقدامات اخبار اســت که شامل سه 
مرحله می شــود که در حال حاضر ســامانه در حال کار 
کردن اســت و چهار بانک ایرانی به آن متصل شــده و 
چهار بانک دیگر در حال اتصال به این شــبکه هستند. 
فاز دوم این اتصال، امکان اســتفاده  گردشگران روسی 
از سیستم خودپرداز در ایران است و مرحله سوم شامل 
امکان بهره برداری شــهروندان ایرانی از سیستم های 
پوز در روسیه می شود.فرزین افزود: در این رابطه با بانک 
مرکزی روســیه توافق شــده که مبنای تسویه نرخ ارز 
توافقی در مرکز مبادله ایران باشد و در نهایت اکوسیستم 
نظام پرداخت با روســیه طراح ریزی شده است و اماده 
گســترش این نوع همکاری با دیگر کشورهای منطقه 
هستیم.وی در رابطه با موضع زیال دبجیتال خاطر نشان 
کرد: ریال دیجیتال یکی اولویت های بانک مرکزی است 
که می تواند کارایی و اثر بخشی سیستم پرداختی کشور 
را گســترس دهد. در حال حاضر ۲۳ کشــور در حال 
مطالعه بر روی ارز دیجیتال ملی خود هستند و ما نیز 
در حال مطالعه و کار بر روی این موضوع هســتیم و به 

صورت آزمایشی در جزیره کیش ریال دیجیتال فعال 
اســت و ما در تلاس هســتیم ریال دیجیتال را تقویت 
کرده و در کشور گسترس دهیم.رئیس کل بانک مرکزی 
گفــت: موضوع دیگر، به رمز پول ها باز می گردد. امروز 
رمز پول ها در جهان توســعه سریعی داشته و استفاده 
بســیاری از این ابزار می شــود با این حال قاعده گذاری 
در حوزه رمز پول ها کار بســیار ســختی است. در طرف 
دیگــر، در حــوزه مقررات گذاری، موضوع رمز پول ها و 
مســئله تحریم باعث می شود بتوانیم در حوزه تجارت 
استفاده مطلوبی داشته باشیم.فرزین ادامه داد: در قانون 
جدیــد بانکداری بانک مرکــزی نحوه مقررات گذاری 
مربوط به رمز پول ها پیش بینی شده است. برای مثال 
نظارت بر کارگزاران رمز پول ها چگونه باشــد، بنابراین 
باید با احتیاط سیاستگذاری کرد. چراکه مسائل پیچیده 
زیــادی در این زمینه وجــود دارد.وی ادامه داد: طبق 
آخرین آمار امروز ۲۱۸ کارگزار در این حوزه داریم که 
تراکنش ماهانه آن ۳۵ همت است و روزانه ده میلیون 
تراکنش دارند. بنابراین در رابطه با معاملات، ما به عنوان 
مقام پولی نگران این موضوع هستیم که مبادلاتی صورت 
نگیرد که مقرراتی بر آن ناظر نباشــد و امروز به دنبال 
آن هســتیم که بانک ها چارچوب مشــخصی در حوزه 

فینک ها داشته باشند.
لزوم باز مهندسی نظام نظارتی ��

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: ما در بانک مرکزی 
در حوزه نظارت دچار مشــکل هســتیم، بانک مرکزی 
باید یک مدل مشخص در حوزه نظارت و اشراف داشته 
باشد و امروز استانداردهای ناهمگون بین بانک ها یکی 
از مشــکلات مــا اســت. همچنین نظارت مــا امروز با 
هوشــمندی فاصله دارد و این یک نقد مناســب در این 
رابطــه اســت.فرزین افزود: در ســال های اخیر حجم 
حملات سایبری به نظام بانکی و مالی بسیار شدت یافته 
و ما باید تلاش کنیم پایداری شبکه و امنیت داده های 
خود را توسعه داده و تقویت کنیم.وی در پایان با اشاره 
به موضوع صدور گواهی امضای الکترونیک گفت: اخیرا 
در تاریــخ ۳۰ آبــان ماه مجوز صــدور گواهی امضای 
الکترونیک اخذ شده که در حوزه بانکداری الکترونیکی 
و فناوری می تواند نقش مطلوبی داشته باشد. همچنین 
در حوزه هوش مصنوعی، یکی از ابزارهای پیشــرفت 
برای ما هوش مصنوعی اســت که باید نظارت خود در 
حوزه پول شــویی را از طریق هوش مصنوعی تقویت 
کنیم و امیدواریم بتوانیم این فعالیت را ارتقا ببخشیم.

یک تحلیلگر بازار سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد« به دلایل روند مثبت بورس پرداخت؛

 دو سناریو پیش روی بازار سرمایه

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

توسعه ریال دیجیتال و تلاش برای بازمهندسی نظام نظارتی

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

اثر افزایش سرمایه ایران خودرو بر 
بــورس

مبحث افزایش ســرمایه ایران خودرو موضوعی 
بود که در چند روز گذشــته از ســوی بسیاری از 

افراد مطرح شد و قرار است به سرعت و با قطعیت 
انجام شــود.با توجه به اینکه در اســفندماه سال 
جــاری، پنج ســال زمان مورد نیــاز برای امکان 
افزایش سرمایه مجدد ایران خودرو فرا می رسد، 
طبیعی بود که این موضوع به ســرعت در دستور 
کار قــرار گیرد و برنامه ریزی هایی صورت گیرد.
شــرکت ایران خودرو باید پــس از اتمام مهلت 
قانونی کارهای افزایش ســرمایه را اعمال کند تا 
ضمــن خروج از ماده ۱۴۱ امکان فعالیت قانونی 
آن در بــازار اول بــورس فراهم شــود.با توجه به 
شنیده ها و اخبار کارشناسان در سطح گسترده ای 
برای انجام پروسه فنی و اداری افزایش سرمایه، 

مشغول بررسی شده اند.
عده ای معتقدند این خبر پیشــخور شــده است. 
نمــاد خودرو جزو نمادهایی بوده که بیشــترین 
رشــد را در یک ماهه اخیر داشــته و حدود ۵۰ 
درصد بازدهی مثبت کسب کرده است.بخشی از 
این رشــد قوی و یکه تازی به موضوع پیشــخور 
شدن خبر افزایش سرمایه و افزایش قیمت برای 
فروش محصولاتی که در هفته گذشته اعلام شده 

مربوط است.
رشد و بازی گروه خودرویی هنوز به اتمام نرسیده، 
اما در حال حاضر کف های قیمتی گروه خودرویی 
بالاتر آمده است. اگر اصلاحی وجود داشته باشد 

مقطعی و بالاتر از حمایت های پیشین آن خواهد 
بود.

برآورد تقریبی برای میزان افزایش ســرمایه به 
میزان ۵۰۰ درصد است که متناسب با تورم پنج 
سال اخیر است، اما باید منتظر نتایج و بررسی های 

کارشناسانه بود.
افزایــش ســرمایه ایران خودرو کــه لیدر گروه 
خودرویی است به طور سنتی موجب تقویت روند 
صعودی ســایر نمادهای خودرویی می شود. بر 
اســاس داده های ســابق در زمان هایی که گروه 
خودرویی رشد می کند، وضعیت بازار سرمایه به 

واسطه رشد آن بهتر و شاداب تر است.
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فرزاد حسن زاده
روزنامه نگار
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بانکها بنگاه 
داری کردند 

چون دولت به 
جای پرداخت 

مطالبات آنها، 
در قالب رد 

دیون دست به 
واگذاری این 

بنگاهها و 
شرکتها به 

بانکها کرد. 
بخشی از این 

بنگاهها آنقدر 
بزرگ هستند 

که هیچ 
مشتری 

بالقوه ای هم 
دپر داخل 

کشور ندارند. 
پس بانکها اگر 

بخواهند هم 
نمی توانند برای 

این بنگاهها 
مشتری بیابند.

لی
 ما

زار
با

 

رئیــس کل بانک مرکــزی در همایش »تامین مالی 
تولید؛ از بنگاه داری به بنگاه سازی« با تاکید بر اینکه 
۹۲ درصد تأمین مالی کشــور بر دوش شــبکه بانکی 
اســت و در این شرایط نیز باید معضل مطالبات بانک 
ها از دولت تعیین تکلیف شود گفت: تأمین مالی تولید 
باید غیرتورمی باشد و مبتنی بر پایه پولی و منابع بانک 
مرکزی نباشد زیرا اگر این شاخص مهم رعایت نشود 

نمی توان تورم را کنترل کرد.
بحران وابســتگی اقتصاد به منابع شــبکه بانکی یک 
مساله تاریخی و یک چالش جدی و البته دیرپا است. 
از آنجایــی که در ایــران راههای چندانی برای تامین 
مالی وجود نداشــته، همواره دست انداختن به شبکه 
بانکی یک راه فرعی برای دست یابی به منابع ضروری 
تولید بوده است. با این وجود با خصوصی شدن شبکه 
بانکی این بحران هر دم تشــدید شــد و همزمانی آن با 
تحریم اقتصادی که به کسری بودجه و وابستگی بودجه 
دولتی به منابع شبکه بانکی دامن زده، بحران اقتصادی 

را در نظام بانکی هم تشدید کرده است.
حجت الله فرزانی، کارشناس حوزه پولی در گفتگو با 
خبرآنلاین تاکید کرد: »تامین مالی یک از چالش های 
مهم و اساسی اقتصادها برای توسعه است. در بیشتر 
اقتصادهــای جهان امروزی تامیــن مالی بلندمدت 
بنگاهها و شرکت ها را بازار سرمایه تامین می کند. در 
ایران نیز اگر ساز و کار بورس کشور به نحوی بود که 
عمق لازم را  داشــت و جایگاه آن شایســته تر از امروز 
بــود، نیــاز به مداخله بانکها در نظام تامین مالی نبود. 
ســاختار تامین مالی کشور امروز به گونه ای است که 
تــا ۹۲ درصــد از کل تامین مالی بر دوش منابع بانکی 

است.«
وی ادامه داد: »از ســوی دیگر ســهم ۹۲ درصد شبکه 
بانکی در تامین مالی یک وجه دیگری هم دارد که آن 
نیز بیانگر عدم بلوغ بازار ســرمایه در کشــور است که 
نمی توانــد کارکرد و وظیفــه ذاتی خود را به نمایش 
بگــذارد. این در حالی اســت کــه بورس هم از طریق 
ابزارهای مبتنی بر بازار بدهی و هم به شــکل تامین 
سرمایه در بورس می توانند نقشی پررنگ و جدی در 

تامین مالی داشته باشند.«
فرزانی ضرورت کاستن از سهم بانکها در تامین مالی 
بلند مدت را نیازمند تغییر در دست فرمان فعلی اداره 
اقتصاد کشور دانست و تاکید کرد: »نباید انتظار داشت 
که یک شبه یک تغییر معنادار در زمینه تامین مالی 
رخ دهــد. این اتفاقات اگر شــکل نگیرند، نمی توانیم 
انتظار تغییر وضعیت را داشته باشیم. درنتیجه امروز 

و فردا نباید منتظر یک تغییر معنادار باشیم.«
لازم به توضیح است عالی ترین مقام بانک مرکزی، با 
ارائه تحلیل آخرین وضعیت و شرایط اقتصادی و بانکی 
کشــور، خروج فوری از بانک محور بودن تامین مالی 
تولیــد را ضــروری خواند و گفــت: در حال حاضر ۹۲ 
درصد تأمین مالی کشــور بر دوش شبکه بانکی است 
و در این شــرایط تنها ۷ درصد توســط بازار سرمایه و 
یک درصد نیز توســط بازارهای دیگر انجام می شود. 
این شیوه تأمین مالی، بسیار ناهمگون است و به دلیل 
آنکــه نظام بانکی همواره نظام تامین مالی کشــور را 

برعهده داشته است، پس می توان گفت که نظام تأمین 
مالی کشــورمان بانک محور اســت و شبکه بانکی در 
تأمین مالی همیشه سهم بالایی داشته است. اما این 
سهم بالای ۹۰ درصدی نشان می دهد که سایر اجزای 

تامین مالی کار خود را به خوبی انجام نمی دهند. 
این کارشــناس حوزه پولی و مالی هشــدار داد: »ما 
اقتصــادی عمیقــا بانک محور داریم کــه حول این 
محوریت نظام بانک رویه هایی شکل گرفته است. برای 
رفتــن به ســمت بازار پایــه شــدن در تامین مالی 
پیش نیازهایی می خواهد و کوشــش فراوان. این مهم 
در شــرایطی اســت که خصوصا در سال ۹۹ و نقره داغ 
شدن بخشی از سهام داران، به شدت اعتماد مردم به 
بازار سرمایه دچار خلل شده است. همین نیز موجب 
تضعیف فرهنگ سهام داری هم شده و بخشی از افرادی 
که مایل به این کار از طریق بورس بودند را هم پشیمان 
کرده اســت. لذا کشــور نیاز به اقدامات و تلاشــهای 

مستمری برای تغییر این وضعیت است.«
فرزانی با اشاره به اینکه بانکها مسئول تامین مالی کوتاه 
مدت هستند،  اقدامات لازم از سوی بانک مرکزی برای 
پرداخت تسهیلات کمتر از یک سال را ضروری دانست 
ولی هشدار داد که فعلا چنین چیزی با واقعیات کلان 

اقتصاد خوانایی ندارد.
وی درباره چرایی رفتن بانکها به ســوی بنگاه داری 
گفت: »بانکها بنگاه داری کردند چون دولت به جای 
پرداخــت مطالبات آنها، در قالب رد دیون دســت به 
واگذاری این بنگاهها و شرکتها به بانکها کرد. بخشی 
از این بنگاهها آنقدر بزرگ هســتند که هیچ مشتری 
بالقوه ای هم دپر داخل کشــور ندارند. پس بانکها اگر 
بخواهنــد هم نمی توانند برای این بنگاهها مشــتری 

بیابند.«
وزیر اقتصاد با بیان اینکه باید به فکر بخش های مولد 
و پیشران اقتصادی بود، اظهار کرد: امسال باید آخرین 
سال بنگاه داری بانک ها باشد و از سال آینده به شدت 
پیگیر این قضیه خواهم بود. باید این دوران تمام شود. 
بــرای بانک هــای دولتــی اینــکار را می کنم برای 
خصوصی ها هم بانک مرکزی باید فورس قانونی بگذارد 
و جلوی بنگاه داری را بگیرند وظرف دو ســال بنگاه 

داری جمع شود.
حالا باید منتظر ماند  و دید که چقدر احتمال دارد که 
تا ســال آینده بانکها بنگاهداری را رها کنند. اقدامی 
که اگر عملی شــود حتما به ســود اقتصاد خواهد بود 

ولی اجرای آن ساده هم نیست.

امیر عباس آذرم وند
روزنامه نگار

متهم ردیف اول 
بنگاه داری 
بانک ها

در گفتگو با يک کارشناس تامین 
مالی بررسی شد

نیما میرزایی
 کارشناس بازار سرمایه



مدیر عامل نفت و گاز آغاجاری مطرح کرد:
رفع چالش های تولید نفت با محوریت شرکت های 

دانش بنیان

نقش اقتصاد_ خوزستان_ 
حسین عسکری گراوند: به 
گــزارش روابط عمومی 
شرکت بهره برداری نفت 
و گاز آغاجاری: مهندس 
ســید محسن دهبان پور 
 مدیــر عامــل شــرکت

 بهــره برداری نفت و گاز 
آغاجاری صبح دوشنبه ۵ آذر ۱۴۰۳ در جلسه هفتگی عملیات 
بر استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای بروز رسانی 

سیستم ها و تجهیزات فرایندی تاکید کرد.
مدیر عامل شــرکت نفت و گاز آغاجاری بیان کرد: امروز یکی از 
ظرفیت های مهم کشــور شــرکت های دانش بنیان هستند که 
می توان برای رفع مشــکلات و بروز رسانی سیستم های کنترلی 
و سیستم های سنتی قدیمی از دانش و تجربه موفق این شرکت ها 

استفاده کرد.

برگزاری آئین بهره برداری از پروژه زیرسازی، 
آسفالت و هدایت آب های سطحی خیابان شهید 

امیر عبدالهیان شهر کهریزک

 – اقتصاد- کهريزک  نقش 
علی کیوانــی: علی کلهر 
شــهردار کهریــزک از 
برگــزاری آئیــن بهــره 
برداری از پروژه زیرسازی، 
آسفالت و هدایت آب های 
ســطحی خیابان شهید 
امیر عبدالهیان خبر داد.

همزمان با هفته بسیج، آئین بهره برداری از پروژه زیرسازی، آسفالت 
و هدایت آب های سطحی خیابان شهید امیر عبدالهیان با حضور 
سردار قربان محمد ولی زاده فرمانده سپاه سید الشهداء )ع( استان 
تهران، سرهنگ حسن حیدری فرمانده سپاه ناحیه مقاومت حضرت 
روح الله )ره(، حسین گراوند بخشدار و محمد معینی رئیس شورای 
اســلامی بخش کهریزک، علی کلهر شــهردار و اعضای شــورای 
معاونین شهرداری کهریزک و جمعی از اصحاب رسانه با اعتباری 

بالغ بر ۷۰ میلیارد ریال برگزار شد.
لازم به ذکر است پروژه بهسازی این معبر پر تردد که از مطالبات 
چندین ساله شهروندان می باشد نقش چشم گیری در کیفیت 
عبور مرور ساکنین شهرک پیام و محله قلعه شیخ خواهد داشت.

ایجاد 10 فرهنگسرا و 3۵ مکان ورزشی در شهر یزد

نقش اقتصاد- يزد : رئیس 
شورای اسلامی شهر یزد 
گفــت: از ابتدای ســال 
 ۱۰ تــــاکنون   ۱۴۰۰
فرهنگســرا و ۳۵ مــکان 
ورزشــی جدید با هدف 
زیرســاخت های  تقویت 
فرهنگی و ورزشی در شهر 

یزد ایجاد شده است.»عزیزالله سیفی« در این باره افزود: از ابتدای 
ســال ۱۴۰۰، تعداد ۱۰ فرهنگســرا از جمله فرهنگسرای شعر و 
ادب، خانه فیروزه ای، کتاب، اندیشه، نهال، نجوم، مادر و فرزندی 
ایجاد شــده اســت.وی ادامه داد: ۱۲ مکان ورزشــی در شهر یزد 
موجود بود اما در دوره ششم ۳۵ مکان دیگر اضافه شده است و 
مجموعاً تعداد آن به ۴۷ مکان خواهد رسید که از این تعداد ۲۷ 
مکان به بهره برداری رســیده و هشــت مکان ورزشی دیگر نیز به 
زودی به بهره برداری می رسد.رئیس شورای شهر بیان کرد: این 
اقدامات نشان دهنده تعهد شورای شهر به ایجاد فضاهای ورزشی 
مناسب برای جوانان و نوجوانان یزدی است که در این راستا ۱۳ 
زمیــن چمــن مصنوعی نیز ایجاد و در اختیار محلات قرار گرفته 
است.وی خاطرنشان کرد: در دوره های قبل تنها یک خانه ورزشی 
در محله محمودآباد یزد داشتیم که با همت شهرداری یزد این 
موضــوع بــه ۹ مــورد در محلات مختلف از جمله کوچه بیوک و 
کســنویه افزایش یافته است.ســیفی در پایان گفت: در این دوره 
شــورای شــهر، توجه ویژه ای به ظرفیت های فرهنگی و ورزشی 
یزد شده است اما همچنان به نسبت جمعیت باید تلاش و همت 
بیشــتری داشــته باشــیم تا بتوانیم نیازهای فرهنگی و ورزشی 

شهروندان را به بهترین شکل ممکن برآورده سازیم.

بهره مندی بیش از ۹۵ درصد مناطق شهری و 
روستایی خوزستان از نعمت گاز

خوزستان_  اقتصاد_  نقش 
حسین عســکری گراوند: 
مدیر عامل شــرکت گاز 
خوزســتان ضمــن بیان 
اینکــه بیش از ۹۵ درصد 
مناطق شهری و روستایی 
استان خوزستان از نعمت 
گاز بهره مند هستند اضافه 

کرد هم اکنون یک میلیون و ۲۳۷ هزار و ۴۱۲ مشترک در استان 
از خدمات شرکت گاز بهره مند هستند. زری میدانی اظهار کرد: از 
مجموع ۹۰ شــهر خوزســتان فقط بخش چلو شهرستان اندیکا از 
نعمت گاز بهره مند نمی باشند که براساس برنامه ریزی های انجام 
شده عملیات گاز رسانی به این منطقه اجرا خواهد شد. وی با بیان 
اینکه از ابتدای ســال جاری تاکنون ۲۵۰ کیلومتر شــبکه گاز در 
استان اجرا شده است، گفت: تاکنون نیز حدود ۷۴۶ هزار انشعاب 

در استان خوزستان نصب و راه اندازی شده است.

صرفه جویی ارزی 3 میلیون دلاری با راه اندازی سیستم انالایزر
در شرکت پالايش نفت امام خمینی )ره(؛

امضای قرارداد همکاری میان شرکت صبا فولاد خلیج فارس و دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: مسئول مهندسی ابزار دقیق گفت: صرفه جویی 
ارزی ۳ میلیون دلاری با راه اندازی سیستم آنالایزر AIT_۱۹۱۰۱ محقق 

شد.
محســن خیرآبادی افزود: شــرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( با وجود 
مواجــه بــا فرآیندهای پیچیده و احتمال وقوع حوادثی مانند انفجار، آتش 
سوزی و غیره، کنترل پیوسته تمامی فرآیندها و پایش وضعیت سیستم ها 

بسیار مهم و حیاتی است.
وی ادامه داد: هر یک از این  فرآیندها شامل اندازه گیری، کنترل، نظارت 

و ثبت مقادیر مربوط به تجهیزات و سیستم های ابزار دقیق می باشد.
مسئول مهندسی ابزار دقیق با بیان اینکه در کنترل دمای یک کوره، سیستم 
ابزار دقیق دما را به صورت پیوسته اندازه گیری و پس از پردازش  با تنظیم 
میزان هوا و گاز ورودی به کوره، با رســاندن دما به مقدار مطلوب، تمامی 
رویدادهای مربوط به کوره را ثبت و نمایش می دهد گفت: مهندسی ابزار 
دقیق یکی از گروه های تخصصی اداره مهندســی عمومی و زیر مجموعه 
خدمات فنی و مهندســی شــرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شــازند 
می باشــد.وی با بیان اینکه ایجاد تغییرات و بروز رســانی سیستم کنترل از 

مهم ترین وظایف مهندسی ابزار دقیق است، افزود: بررسی درخواست های 
واصله )به خصوص در حوزه عملیات( و ایجاد تغییرات در سیستم کنترل 
پس از تأیید درخواست ها که مقدمه ای برای بروزرسانی نقشه ها، مدارک 

فنی و مهندسی می باشد، جزئی از وظایف مهندسی ابزار دقیق می باشد.
مسئول مهندسی ابزار دقیق بروزرسانی سخت افزارها و نرم افزارهای مربوط 
به انواع سیســتم های کنترلی، انجام تشــریفات، مناقصه، انجام عملیات 

ساخت، نصب و تعمیرات، نظارت و کنترل کارها، انجام آزمایشات و مشارکت 
در مراحــل راه انــدازی، تحویل وتحول طرح ها و پروژه ها را از دیگر وظایف 

گروه مهندسی ابزار دقیق معرفی کرد.
وی گفــت: اتوماتیــک نمــودن خــط C آب صنعتی، راه انــدازی آنالایزر 
AIT_۱۹۱۰۱ صرفه جویی مبلغ ۳ میلیون دلار، سیستم بازیابی رمز عبور 
مبتنی بر هوش مصنوعی و تجهیز آزمایشگاه PLC و سیمولاتور را برخی 

از اقدامات شاخص سال های اخیر مهندسی ابزار دقیق عنوان کرد.
مهندس خیر آبادی با بیان اینکه تمامی اقدامات انجام شده با هدف بهبود 
شرایط، استمرار تولید و رفع مشکلات انجام می شود، اظهار کرد: تغییرات 
در سخت افزار و نرم افزار سیستم های کنترلی F&G فاز دو و بروزرسانی 
تجهیزات ذخیره سازی سیستم DCS فاز یک از دیگر اقدامات انجام شده 

توسط گروه مهندسی ابزار دقیق است.
وی اظهار کرد: پس از راه اندازی واحدهای فاز ۲ به دلیل محدودیت موجود، 
عــدم تحویل دهی نرم افزارها، ســورس برنامه هــا، عدم راه اندازی برخی 
تجهیزات و اعمال تحریم های ظالمانه، شرکت های سازنده و تأمین کننده 

تجهیزات از پشتیبانی فنی برخی از قطعات خودداری نمودند.

نقش اقتصاد- هرمزگان- جمیله دبیری نیا: همزمان با برگزاری بیست و یکمین 
نمایشــگاه بین المللی ایران متافو، قرارداد همکاری دانش بنیان، تحقیقاتی، 
پژوهشــی، فناورانه و آزمایشــگاهی میان شــرکت صبا فولاد خلیج فارس و 

دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی، منعقد شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت صبا فولاد خلیج فارس، این قرارداد با حضور 
دکتر احســان دشــتیانه مدیرعامل شــرکت صبا فولاد خلیج فارس و دکتر 
حمیدرضا تقی راد رئیس دانشــگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوســی، در 
محل غرفه شــرکت صبا فولاد خلیج فارس در نمایشــگاه ایران متافو به امضا 

رسید.
دکتر احسان دشتیانه مدیرعامل شرکت صبا فولاد خلیج فارس در این آیین، 
عنوان کرد: شــرکت صبا فولاد خلیج فارس به عنوان نخســتین تولید کننده 
بریکت گرم )HBI( در ایران و بزرگترین تولید کننده این محصول در خاورمیانه، 
سال گذشته توانست بیشترین نرخ رشد تولید در صنعت فولاد را در کشور 

به ثبت برساند.
وی افزود: همچنین سال گذشته این شرکت با یک اقدام نوآورانه موفق شد 
بزرگترین تأمین مالی تاریخ بازار سرمایه را ثبت و از این طریق پروژه توسعه 

خود را آغاز کند.
دشــتیانه در ادامه با اشــاره به اهمیت تقویت ارتباط صنعت با دانشگاه، بیان 
داشــت: ما وظیفه داریم در مرزهای دانش قدم برداریم و مســائل خود را به 
وســیله نیروی انســانی با دانش در دانشگاه ها و اتصال دائمی با محققین حل 

کنیم.
مدیرعامل شــرکت صبا فولاد خلیج فارس با اشــاره به ســوابق همکاری این 

شــرکت با دانشــگاه ها، اظهار داشــت: هرچه در حوزه تحقیق و توســعه 
سرمایه گذاری کنیم ارزشمند است و تبدیل به محصول تجاری می شود.

وی با اســتقبال از همکاری با دانشــگاه ها، خاطرنشان کرد: دانشگاه خواجه 
نصیرالدین طوســی یکی از دانشــگاه های برتر کشور و به خصوص سرآمد در 
عرصه صنعت برق است که امضای این تفاهم نامه سرآغاز خوبی برای همکاری 

با این دانشگاه است.
دکتر حمیدرضا تقی راد رئیس دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی 
نیــز در ایــن آیین، عنوان کرد: در بخش های مختلف صنعت از جمله صنعت 
مهم فولاد شاهد حضور فارغ التحصیلان دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین 

طوسی هستیم.
وی با تأکید بر لزوم ایجاد زبان مشــترک میان صنعت با دانشــگاه در جهت 
تقویت ارتباط، افزود: تفاهم نامه دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی 
با شرکت صبا فولاد خلیج فارس ویژگی های متعدد خوبی از جمله در قالب 

پروژه های تحقیقاتی دارد.
رئیس دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی ادامه داد: امیدواریم اهداف 

این تفاهم نامه به زودی محقق و به نتایج خوبی دست پیدا کنیم.

مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام:
دستیابی به آرمان های تولید هدف اصلی پتروشیمی ایلام است

نقش اقتصاد- ايلام – براری: مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام در آیین 
تجلیل از فرزندان شــهدا گفت: کارکنان پتروشــیمی ایلام با تفکر 
بســیجی و تلاش و کوشــش در صدد رســیدن به آرمان های تولید 

هستند.
یوســف شــریفی با تبریک هفته بسیج و اشاره به فرمان تاریخی امام 
خمینی )ره( در خصوص تشکیل بسیج مستضعفین افزود: دنیا این 

فرمان بنیانگذار انقلاب اسلامی را مورد تحسین قرار داده است.
وی با اشاره به نامگذاری شعار امسال با عنوان »با مردم برای مردم« 
ادامه داد: در دوران دفاع مقدس شهدا و ایثارگران از آرمان های انقلاب 
و مرزهای کشور دفاع کردند و امروز در صنعت پتروشیمی فرزندان 

شهدا و ایثارگر این پرچم را بر دوش گرفته اند.
نایب رئیس هیات مدیره پتروشــیمی ایلام با اشــاره به اینکه جامعه 
امــروز ایــران و بویژه صنعت در جنگ اقتصادی قرار دارد افزود: باید 
بسیجی بودن را در عمل نشان دهیم و  خود را مکلف و مسئول ادامه 

راه شهدا و بسیجیان بدانیم.

وی تاکیــد کــرد: ایمان دارم که پتروشــیمی ایــلام با ظرفیت ها و 
پتانسیل های موجود قابلیت تبدیل شدن به یکی از قطب های صنعت 

پتروشیمی در کشور را خواهد داشت.

یوسف شریفی در ادامه اظهار داشت: این صنعت دراستان با اتکا به 
شــناخت و ضرورت های توســعه کسب و کار و نیاز فزاینده جامعه به 
عرصه های تلاش و تولید، پیشــرفت و تلاش ومجاهدت درصنعت 
پتروشــیمی را ســرلوحه خود قرار داده و پیش گامی خود را در بستر 
رشــد و گســترش این صنعت ارزش آفرین ادامه می دهدمدیرعامل 
پتروشیمی ایلام تاکید کرد: مجموعه پر افتخار پتروشیمی ایلام امروز 
شایســتگی خود را به عنوان یکی از دســتاوردهای مهم انقلاب در 
صنعت به اثبات رســانده وبه یاری خدا و با تفکر و روحیه بســیجی، 
یمن برخورداری از ســرمایه های انسانی متخصص مستعد و کارآمد 

در پیمودن مسیر تعالی و تحقق توسعه پایدارمتوقف نخواهد شد.
در ادامه سرهنگ پاسدار ویسی؛ فرمانده سپاه شهرستان چوار نیز با 
برشــمردن ویژگی های بســیجی گفت: وظیفه بسیجی پاسداری و 

حفظ ارزش های نظام اسلامی و تداوم و بالندگی انقلاب است.
در پایان این آیین، مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام با اهدای لوح 

تقدیر از فرزندان شهدا شاغل در مجتمع تقدیر کرد.

رویداد
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در پالایشگاه 
اصفهان بنزین 
یورو 5 با عدد 
اکتان 91 و 
مطابق با 
استانداردهای 
بین المللی تولید 
می شود که در 
مقایسه با بنزین 
معمولی که عدد 
اکتان آن 84 
است، از کیفیت 
بالاتری برخوردار 
است. این در 
حالی است که 
در اغلب 
جایگاه ها به 
اشتباه به آن 
بنزین معمولی 
اطلاق می شود

سه شنبه- 6 آذر ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1950
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نقش اقتصاد- کرمانشــاه- پری ويسی: سید شهرام 
کهریزی مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اســتان کرمانشاه گفت: با توجه به درخواست های 
مردمی و مطالعات، عملیات تعریض محور آریا شهر 
به سمت کمربندی شرقی در کمترین زمان ممکن 
انجــام و پس از پایان عملیات زیرســازی عملیات 

آسفالتی در این محور پر تردد آغاز شد.
وی عنوان کرد: این محور که اتصال شهر کرمانشاه 
را به کمربندی شــرقی و روســتاهای بخش درود 

فرامان فراهم کرده از اهمیت و تردد بالایی برخوردار 
است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشــاه افزود: قســمتی از محور آریا شــهر به 
کمربندی شــرقی به طول یک کیلومتر که از کنار 
شهرک کهریز می گذرد به دلیل عرض کم، تردد و 
ازدحام بالا نیاز مبرم به تعریض داشت که عملیات 

آن به عرض ۶ متر در دستور کار قرار گرفت.
کهریزی در ادامه افزود: عملیات زیرسازی و اجرای 

لایه اســاس روسازی توسط اداره راهداری و حمل 
و نقل جاده ای شهرســتان کرمانشاه بصورت امانی 
انجام شــد و عملیات آسفالت این محور نیز توسط 

اداره نگهداری راه ها درحال انجام است.
سید شهرام کهریزی گفت: با این اقدام عرض مفید 
روســازی محور آریا شــهر به کمربندی شرقی به 
حدود ۱۱ متر افزایش می یابد و یکی از محورهای 
اصلی ورودی و خروجی شهر کرمانشاه نیز تعریض 

شده است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه خبرداد:

آغاز عملیات آسفالت پروژه تعریض محور آریاشهر بسمت کمربندی شرقی

افزایش تولید روزانه بنزین در پالایشگاه اصفهان از 12.5 میلیون لیتر به 14.5 میلیون لیتر
معاون تولید پالايشگاه اصفهان عنوان کرد: 

نقش اقتصاد- اصفهان- پیره زالی: مهندس اصغر 
صابری معاون تولید پالایشگاه اصفهان، درگفتگو 
با خبرنگار روابط عمومی پالایشگاه اصفهان علل 
افزایش تولید بنزین توســط پالایشگاه اصفهان 

در ۲ ماه گذشته را تشریح کرد.
 معاون تولید پالایشگاه اصفهان، با اشاره به اینکه 
پالایشــگاه اصفهــان یکــی از بزرگ تریــن و 
پیشــرفته ترین پالایشــگاه های کشــور بــه 
شــمارمیرود کــه در حال حاضــر ۲۳ درصد از 
ســوخت کشــور را تأمین می کنــد گفت: این 
پالایشگاه نقش مهمی در تأمین سوخت بنزین 
و گازوئیل حدود ۱۷ استان کشور ایفا می کند با 
توجــه به ناترازی مصرف ســوخت در کشــور 
بخصوص در استان های  شمالی و شرقی  کشور 
در شــهریور ماه شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی افزایــش تولید بنزین را در 

دستور کار پالایشگاه اصفهان قرار داد.
وی بیــان داشــت: پیرومباحث عنوان شــده با 
افزایش ظرفیت واحدهای بنزین ســازی تولید 
روزانه بنزین در این پالایشــگاه از ۱۲.۵ میلیون 

لیتر به ۱۴.۵ میلیون لیتر افزایش یافت.

مهندس اصغر صابری تصریح کرد: برای افزایش 
تولید در پالایشــگاه اصفهان اقداماتی انجام شد 
که شامل؛ افزایش ظرفیت فراورش پالایشگاه از 
۳۷۰ هزار به ۳۹۰ هزار بشکه در روز، بهینه سازی 
و احدهــای CCR, CRU جهــت تولید بنزین، 
تأمین نفتا از پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس و 

مخلوط با بنزین پالایشگاه بود.
وی با اشــاره به اســتانداردهای تولید بنزین و 
گازوئیــل در ایــن مجموعه اظهار داشــت: در 
پالایشگاه اصفهان بنزین یورو ۵ با عدد اکتان ۹۱ 
و مطابــق بــا اســتانداردهای بین المللی تولید 
می شود که در مقایسه با بنزین معمولی که عدد 
اکتان آن ۸۴ است، از کیفیت بالاتری برخوردار 
اســت. این در حالی است که در اغلب جایگاه ها 
به اشــتباه به آن بنزین معمولی اطلاق می شود. 
که لازم است در این خصوص از طریق رسانه ها 
فرهنگ ســازی شــود.معاون تولید پالایشگاه 
اصفهان، در پاســخ به این پرسش که چرا برخی 
بنزین های جایگاه ها علیرغم اعلام یورو ۵ بودن، 
در آزمایش ها مشــخص می شــود کــه یورو ۵ 
نیســتند، گفت: پالایشگاه اصفهان صرفاً تولید 

کننده بنزین می باشــد و کل بنزین تولید را به 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ارســال 
می نمایــد لذا در خصوص نحوه توزیع و اختلاط 
با سایر بنزین پالایشگاه ها باید از طریق همکاران 
پخش پیگیری شــود.مهندس صابری، در رابطه 
با توزیع بنزین به صورت مستقیم توسط پالایشگاه 
اصفهان، گفت: در بحث برند سازی تلاش هایی 

شــده است که بتوان سوخت شرکت های تحت 
برند از طریق پالایشــگاه و مستقیم تأمین گردد 
که هدف مــا تضمین کیفیت برای جایگاه های 
تحت برند شــهر اصفهان و اطراف اســت. ولی 
متاسفانه این امر هنوز محقق نشده و باید در این 
 زمینــه همــکاری بیشــتری از طریــق منابع

 ذی الصلاح صورت پذیرد.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شــماره 140360329126003387 مورخ 1403/04/16 صادره از هیئت  قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ملک آرادان تصرفات مالکانه و  بلامعارض متقاضی آقای/ خانم رجبعلی مبارکی 
فرزند حسن بشماره شناسنامه 37 صادره از گرمسار در ششدانگ  يک باب خانه و باغچه 
با حق استفاده از قانون مقررات آب بر طبق نحوه ملی شدن آن  به مساحت 645/11 متر 
مربع  پلاک 65 فرعی از 105 اصلی  واقع در داورآباد  خريداری از مالک رسمی اقای حسن 
مبارکی محرز گرديده است. اراضی فاقد سند به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به اين اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی 
1830518

تاريخ انتشار نوبت اول :1403/09/06-تاريخ انتشار نوبت دوم :1403/09/22
محمد جواد قنبری نیکدل-رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

آگهی اخطار قطعی ماده 101 ارزیابی مورد وثیقه 
ابلاغ شونده : آقای سعید امامقلی بابادی )ورثه سیف اله( شماره ملی 
197203000 تاريخ تولد 1340/6/1 به نشــانی اهواز زيتون کارمندی 
خیابان زهره بین فیلســوف و فاضل پلاک 150 در خصوص پرونده 
اجرايی کلاســه 9601756 متعهد : محمد علی قلی پور و سیف اله 
امامقلی بابادی و مهدی قلی پور و میعاد قلی پور و ســعید امامقلی 
بابادی و نصرت صفدری و محمد امامقلی بابادی و ســکینه امامقلی 

بابادی و مســعود امامقلی بابادی - متعهد له : بانک مســکن شعبه 
خرمکوشک اهواز طبق گزارش ارزيابی 1403/2/2 مورد وثیقه سند 
رهنی شماره 4894 دفترخانه اسناد رسمی اهواز کارشناس رسمی 
قوه قضائیه به شرح : پلاک ثبتی 892/1993 واقع در بخش 7 اهواز 
به مبلغ 000/000/000 /555 ريال ارزيابی گرديده است لذا اين ارزيابی 
قطعی بوده و غیر قابل اعتراض اســت . ضمنا حق الزحمه هیات سه 
نفره جمعا به مبلغ 899/587/500  ريال می باشد که بحساب کانون 
کارشناســان رسمی دادگستری واريز واصل فیش واريزی را به اين 

اداره ارسال نمايید. 
شناسه آگهی: 1834929

رئیس اداره اجرايی اسناد رسمی اهواز - محمد درفشان  

پایان خاموشی برق شبکه خانگی

مســئولان وزارت نیــرو اعــلام کردند که دیگــر در بخش خانگی 
خاموشی نداریم.سنگدوینی، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
اظهار داشــت: مســئولان وزارت نیرو در جلسه ای که با کمیسیون 
انرژی داشــتند اعلام کردند که دیگر در بخش خانگی خاموشــی 
نداریم.همچنین مســئولان وزارت نفت اعلام کردند که ســوخت 

ذخیره نیروگاه ها مناسب است.

 نگران صادرات نفت نیستیم

وزیر نفت گفت: با روی کار آمدن رئیس جمهوری جدید در ایالات 
متحده آمریکا تدابیری اندیشیده شد که بدون چالش یا کمترین 
چالش صادرات نفت ایران ادامه یابد.به گزارش وزارت نفت، محسن 
پاک نژاد درباره نشســت آتی سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( و اوپک پلاس اظهار کرد: تلاش می کنیم به دلیل مجموعه 
شــرایطی که داریم، محدودیتی را در ســهمیه تولید نفت خود 
نپذیریــم و کماکان ســهمیه مان را حفــظ کنیم.وی با بیان اینکه 
برخــی دوســتان از بنــده ســؤال می کنند آیا بــا روی کار آمدن 
رئیس جمهــوری جدید در ایالات متحده آمریکا کمیت و کیفیت 
فروش نفت ایران تغییر می کند، گفت: در این زمینه خیلی نگران 
نیســتیم.وزیر نفت تصریح کرد: طی نشست های منظم و مفصلی 
که با همکاران صنعت نفت در بخش بین الملل داشــتیم، تدابیری 
اندیشــیده شــد تا بدون چالش یا با کمترین چالش صادرات نفت 

ایران ادامه یابد.

گاز در اروپا از سرما جهید!

قیمت گاز طبیعی در اروپا تحت تاثیر پیش بینی دمای ســردتر و 
ریسک های عرضه که بازار جهانی را تهدید می کنند، افزایش یافت.
قیمت پایه بازار گاز اروپا، روز دوشنبه، حداکثر ۲.۷ درصد افزایش 
یافت. بهای معاملات گاز در بازار اروپا، از ابتدای نوامبر، تقریبا ۲۰ 

درصد رشد کرده است.
پیش بینی می شــود دمای هوا در قســمت شــمال غربی اروپا، در 
روزهــای آینده دوبــاره کاهش پیدا کند. در این بین، گروه انرژی 
وودساید، تاسیسات مایع سازی گاز طبیعی در استرالیا را به دلیل 
اختــلالات غیرمنتظــره، متوقــف کرد و به نگرانی ها نســبت به 
محدودیت عرضه افزود. برودت هوا در اروپا، باعث برداشت سریع تر 
از حد معمول ذخایر گاز این منطقه در ماه میلادی جاری شد. هر 
چند سطح این ذخایر، تا  حدود ۸۸ درصد پر مانده است اما مصرف 
ســریع ســوخت، اروپا را در برابر ســرما در اواخر زمستان و ذخیره 
سازی مجدد گاز در تابستان آینده، آسیب پذیر می کند. معامله گران 
به ریسک های دیگری نظیر سرنوشت باقیمانده صادرات گاز روسیه 
از راه اوکراین به اروپا چشــم دوخته اند. پس از این که جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا در آستانه انتقال قدرت به ترامپ، به اوکراین 
اجــازه داد بــه اهــداف نظامی در عمق خاک روســیه حمله کند، 
درگیری میان مســکو و کی یف تشــدید شد.قرارداد ترانزیت گاز 
میان روســیه و اوکراین در پایان ســال ۲۰۲۴، منقضی می شود و 
هیچ جایگزینی هنوز مورد توافق قرار نگرفته اســت. تحریم های 
آمریــکا علیــه گازپروم بانک که پرداخت های مربوط به فروش گاز 
روسیه به مشتریان اروپایی را پردازش می کند، ریسک توقف زودتر 
این عرضه را تقویت کرده است.بر اساس گزارش بلومبرگ، بهای 
معامــلات گاز هلنــد برای تحویل در ماه آینده که قیمت پایه بازار 
گاز اروپاســت، صبح روز دوشــنبه در آمستردام، ۲ درصد افزایش 

یافت و به ۴۷.۹۸ یورو در هر مگاوات ساعت رسید.

بزرگترین بسته تحریم های انگلیس علیه 
نفتکش های روسیه اعلام شد

وزیر خارجه انگلیس اعلام کرد لندن، بزرگترین بســته تحریم ها 
را علیه ناوگان سایه روسیه شامل ۳۰ نفتکش، وضع می کند. دیوید 
لمــی، قبل از نشســت وزیران خارجه گــروه هفت، به خبرنگاران 
گفت: انگلیس بزرگترین بسته تحریم ها را علیه کشتی های حمل 
کننده نفت تحریمی روســیه که به ناوگان ســایه معروف شده اند، 
اعلام کرده است. این کشتیها طی سال گذشته، نفت و محصولات 
نفتــی بــه ارزش میلیاردها دلار حمل کردند. هدف انگلیس از این 
تحریم ها، محدود کردن درآمدهای نفتی روســیه اســت و با این 
تحریم ها، تعداد نفتکش های تحت تحریم انگلیس، به ۷۳ کشتی 
می رسد.نفتکش هایی که تحریم شده اند، اجازه ندارند وارد بنادر 
انگلیس شــوند یا از خدمات دریایی این کشــور بهره مند شوند. بر 
اساس گزارش رویترز، وزیر خارجه انگلیس همچنین اظهار کرد: 
بی نهایت مهم است که در این نشست گروه هفت، همه همکاران 
همچنان به همبســتگی با اوکراین ادامه دهند و مطمئن هســتیم 
که اوکراین می تواند منابع مالی و تجهیزات نظامی را برای سپری 
کردن سال ۲۰۲۵ داشته باشد. تحریم های انگلیس در حالی اعلام 
شــد که تعداد رو به رشــدی از نفتکش هایی که به دلیل مشارکت 
در انتقال نفت روسیه، تحریم شده بودند، دوباره به فعالیت بازگشته 
اند و به تلاش غرب برای محدود کردن دسترسی مسکو به دلارهای 

نفتی، ضربه زده اند.

کاهش ۲0 درصدی بارش ها

بر اساس آخرین آمار از ابتدای سال آبی تا تاریخ سوم آذرماه میزان 
بارش ها نســبت به مدت مشــابه سال قبل ۲۰ درصد کاهش یافته 
و میزان ورودی به ســدهای کشــور نیز در این تاریخ حکایت از 
کاهش ۱۲ درصدی دارد.میزان ورودی مخازن کل کشور از ابتدای 
ســال آبی )ابتدای مهرماه( تا ۳ آذرماه معادل ۲.۷۱ میلیارد متر 
مکعب بوده که در قیاس با ســال گذشــته که عددی معادل ۳.۰۹ 
میلیارد مترمکعب بوده ۱۲ درصد کاهش داشــته است. همچنین 
میزان کل خروجی ســدهای کشــور نیز نسبت به سال قبل با سه 
درصد کاهش مواجه بوده اســت.حجم آب موجود مخازن اکنون 
۲۲.۴۸ میلیارد متر مکعب ثبت شــده که این عدد نســبت به سال 
قبل که عددی معادل ۲۰.۳۱ میلیارد متر مکعب بوده ۱۱ درصد 
افزایش یافته اســت. همچنین حجم پرشدگی سدهای کشور نیز 

تا این تاریخ ۴۴ درصد است.
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توسعه صنعت 
گاز زمانی 

صورت گرفت 
که گاز نه سهم 
چندانی در بازار 
جهانی انرژی و 

نه موقعیت برای 
صادرات 

داشت. بنابراین 
تصمیم گرفته 

شد از منابع 
عظیم و این گاز 
ارزان برای رفاه 
مردم استفاده 

شود، نتیجه 
اینکه مصرف را 
بشدت توسعه 
داده و خودرو، 

منازل، 
واحدهای 
صنعتی و 

نیروگاه ها را زیر 
بار مصرف گاز 

بردیم.

 راه حل جبران ناترازی برق 

هر سال با تقاضای ۶ درصدی مصرف برق مواجه 
می شویم که به موازات آن تولید هم باید افزایش 
پیدا کند.البته این افزایش هم نباید به گونه ای 
باشــد که وزارت نیــرو تمامی تمرکز خود را بر 
افزایش تولید گذارد زیرا در صورتی که مصرف 
کنندگان به درســتی مصرف نداشته باشند این 
تولید مازاد نیز هدر می رود. زیرا زمانیکه برق به 
درســتی مصرف می شــود نتیجه آن خود را در 
تولیــد ناخالص نمایــان می کند.در بحث تولید 
باید نیروگاه های جدید احداث شود اما بررسی ها 

نشان می دهد که سال گذشته ۱.۷ دهم درصد 
ظرفیت نیروگاهی کشور افزایش پیدا کرد یعنی 
ما در بخش تولید در بخش تقاضا عقب افتادیم 
اما با فرض ایجاد نیروگاه های حرارتی جدید هم 
بــاز هم مشــکلی به نام خــوراک وجود دارد به 
همین علت ما در بخش تولید نیاز به یک بازنگری 
داریم.با نگاهی به ســبد انرژی کشــور متوجه 
می شــویم ۹۰ درصد تولید برق کشــور به گاز 
وابسته است و با توجه به اینکه در شرایط فعلی 
دچــار ناتــرازی گاز نیز هســتیم دیگر احداث 
نیــروگاه حرارتــی راهکار نیســت و راه ما را به 
تجدیدپذیرها می رســد به طــوری که تقریباً 
راهکاری که باقی مانده کاهش وابستگی به گاز 
و تنوع ســبد انرژی است و دیگر آنکه با افزایش 

تولید به ســمت انرژی های تجدید پذیر ســوق 
پیدا کنیم.

در سال ۱۴۰۱ نزدیک به ۸۶ درصد تولید برق 
وابســته به گاز بود که اکنون به ۹۰ درصد هم 
رســیده است که نشان مید هد در برنامه ریزی 
ها هم مســیر برنامه را اشــتباه رفتیم که اکنون 
به این نتیجه رســیدیم کــه گاز هم نداریم. اما 
اکنون باید چه کرد؟ اول آنکه احداث نیروگاه های 
حرارتی مشــکلی از ما حل نمی کند زیرا ما نه 
گاز داریم و نه آب به اندازه کافی برای نیروگاه های 
برقابــی داریم؛ نیروگاه هایــی که ۱۴ درصد از 

ظرفیت نیروگاهی مربوط به آنهاست.
ابتــدا باید مردم را در جریان بگذاریم که بهینه 
سازی صورت گیرد و در کنار آن سرمایه گذاری 

در انرژی هــای تجدیدپذیــر انجام شــود زیرا 
ظرفیت هــای قابل توجهی در این حوزه وجود 
دارد که می توان از آنها بهره برد اما متأســفانه 
کل ظرفیــت منصوبه مــا از انرژی های تجدید 
پذیر ۱۳۰۰ مگاوات است که از ۹۳ هزار مگاوات 

کل ظرفیت برق کشور بسیار ناچیز می شود.
اگر به اوج مصرف در تابســتان برســیم باز هم 
سهم تجدیدپذیرها بسیار ناچیز خواهد بود زیرا 
تغییر مســیر و تحولی را شاهد نیستیم. دولت، 
برق که کالای تجاری اســت را به ابزار سیاســی 
تبدیل کرده و اجازه افزایش قیمت را نمی دهد 
در صورتی که هزینه بر است و مشکل دیگر آن 
اســت که قیمت برق را بازار تعیین نمی کند به 

همین دلیل ناترازی را در پی دارد.

هاشم اورعی  
کارشناس انرژی  

اله
مق

سر

رویداد

سردرگمی کامیون های ایرانی حامل سوخت 
عراق در افغانستان

۵۴ کامیــون ایرانــی حامل فرآورده های نفتی، از شــهریور ماه، در 
گمرک اسلام قلعه افغانستان بلاتکلیف مانده اند.

 از شهریور ماه امسال تاکنون، ۵۴ کامیون ایرانی حامل فرآورده های 
نفتی ترانزیتی در گمرک اســلام قلعه افغانستان بلاتکلیف مانده و 
وضعیــت بســیار پیچیده ای دارند؛ به گونــه ای که نه قادر به ادامه 
مسیر هستند و نه می توانند محموله های خود را به ایران بازگردانند.

ماجرا از این قرار اســت که محموله های گازوئیل از شــهر اربیل در 
اقلیم کردستان عراق به افغانستان ترانزیت می شوند. این محموله ها 
پس از گذر از مرز دوغارون وارد افغانستان شده اند، اما پس از بررسی 
توسط مسئولان طالبان، بخشی از گازوئیل ها به دلیل عدم تطابق 
با اســتانداردهای تعیین شده از سوی طالبان، غیراستاندارد اعلام 
شده است. به همین دلیل، مقامات مرزی افغانستان از صدور مجوز 
عبــور برای ایــن کامیون ها خــودداری کرده اند.یکی از رانندگان 
کامیون های حامل گازوئیل در این باره گفته اســت: اوایل شهریور 
ماه امسال با محموله گازوئیل ترانزیتی از عراق وارد مرز دوغارون 
شــدیم. پس از عبور از مرز ایران و ورود به افغانســتان، مســئولان 
طالبان محموله را مورد بررسی قرار دادند و پس از انجام تست های 
مختلف، اعلام کردند که کیفیت گازوئیل با اســتانداردهای آن ها 

هم خوانی ندارد.
وی توضیــح داد: بعــد از این تصمیم، کامیون ها را به ســمت ایران 
هدایت کردند، اما وقتی به مرز ایران رســیدیم، مقامات ایرانی نیز 
اجازه ورود به کشــور را ندادند و ما همچنان بلاتکلیف در گمرک 

اسلام قلعه ماندیم.وی یادآور شد: با پیگیری های مستمر از مسئولان 
گمرک دوغارون خواســتیم که مشــکل را حل کنند. اما در جواب 
گفتنــد که برای بازگشــت محموله های ترانزیتی، باید شــرکت 
حمل ونقلــی که مســئولیت این محموله ها را بــر عهده دارد، با ما 

مکاتبه کند و این کار نیز تاکنون انجام نشده است. 
شرکت حمل ونقلی چه می گويد؟ ��

نماینده یکی از شرکت های حمل ونقل در خصوص مشکلات پیش 
آمده در مســیر ترانزیت کالاها اظهار داشــت: گمرک ایران بر این 
باور است که بارها باید تنها به عراق بازگردانده شوند، در حالی که 
صاحب کالا اعلام کرده اســت که عراق از پذیرش بازگشــت بارها 
خودداری کرده است.صالحی ادامه داد: این مشکل تنها مختص به 
این مرز نیست، بلکه برخی از کامیون ها در مرز ماهیرود نیز با همین 
چالش روبه رو شدند. در این مرز، اما گازوئیل ترانزیتی از کامیون ها 
تخلیه شده و وضعیت بسیار پیچیده ای به وجود آمده است. دیروز 
در گفتگو با آقای رحیمی زاده، مدیرکل گمرک دوغارون، پیشنهاد 
دادیم که بار کامیون ها را به مرزهای دیگری مانند ماهیرود، میلک 
یا سایر نقاط منتقل کنیم. اما وی تاکید کرد که این کار امکان پذیر 

نیست و بارها تنها باید به سمت عراق بازگردانده شوند.
وی افــزود: در ایــن شــرایط، صاحب کالا نیــز اعلام کرده که هیچ 
اقدامی از دســت او بر نمی آید. به نظر می رســد که مدیرکل گمرک 
دوغارون باید این واقعیت را بپذیرد و راهکاری برای خروج کامیون ها 
از این بلاتکلیفی پیدا کند تا رانندگان بتوانند پس از ماه ها انتظار، 
بــه کشــور بازگردند.صالحی همچنین گفت: مســئولین گمرک 
دوغارون اعلام کرده اند از تهران دســتور آمده اســت که بارها باید 
صرفــاً بــه مرز حاج عمران، همــان مرزی که کامیون ها از آنجا وارد 

شده اند، بازگردند.
وی یادآور شد: ۴۰ کامیون حامل فرآورده های گازوئیل از ایران به 
ســمت افغانســتان حرکت کردند. از این تعداد، ۳۷ کامیون بدون 
هیچ مشــکلی از مرز عبور کرده و وارد افغانســتان شــدند و بار خود 
را تخلیه کردند. اما ۳ کامیون به دلایلی که برای طالبان قابل قبول 
نبــوده، اجــازه عبور پیدا نکردند، در حالی که بار تمامی کامیون ها 

یکسان بوده است.
گمرک: نهايت همکاری را داشته ايم ��

سیدحسن رحیمی زاده، مدیرکل گمرک دوغارون، نظرات متفاوتی 
نســبت به روایت نماینده شــرکت حمل ونقل ارائه می دهد. وی در 
گفتگــو با خبرنگار تســنیم تصریح کــرد: هیچ گونه ممانعتی برای 
برگشت رانندگان این کامیون ها به داخل ایران وجود ندارد و آنها 
می توانند به راحتی وارد کشور شوند.وی با تاکید بر این که گمرک 
مســئولیت قانونی در قبال مشــکل به وجود آمده برای رانندگان را 
ندارد، اما در عین نهایت همکاری را برای رفع مشکل آن انجام داده 
است، افزود: طبق قانون، کالاهای سوخت ترانزیتی باید به مرز مبدا 
بازگرداند و ما نمی توانیم آن ها را ترانشیپ کنیم. بازگشت سوخت 
به داخل کشــور ممنوع اســت و مشمول قانون قاچاق کالا می شود.

وی ادامه داد: با توجه به اینکه فرآورده نفتی موردنظر استانداردهای 
لازم را ندارد، یا باید ضبط شود یا اصلاح.مدیرکل گمرک دوغارون 
با تأکید بر اینکه هیچ مشکلی در تهران یا اینجا در این زمینه وجود 
ندارد، گفت: واقعیت این اســت که شــرکت حمل ونقلی تمایلی به 
بازگرداندن بار ترانزیتی به مبدا ندارد. برای این کار، شــرکت باید 
درخواست رسمی به ما بدهد. هیچ دستگاه دولتی مقصر وقوع این 

اتفاق نیست.
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سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی با بیان اینکه دولت ها به هر میزان 
که در تداوم تحریم ها سهم داشته اند به همان میزان 
هــم در ناتــرازی انــرژی ســهم دارنــد، گفــت: 
هاشمی رفسنجانی در زمان ریاست جمهوری دستور 
داده بود که کل گاز مازاد ترکمنســتان را خریداری 
کنیــم امــا این کار را نکردیم و فقط بخشــی از گاز را 
خریدیم، نتیجه اینکه سال های بعد روسیه به عنوان 
رقیب ما مطرح و چین نیز وارد بازار این کشور شد و 

موقعیت ما در رقابت با دیگر کشورها تضعیف شد.
ســیدحمید حسینی در گفتگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا، در ارزیابی افزایش ناترازی گاز در کشــور اظهار 
داشت: توسعه صنعت گاز زمانی صورت گرفت که گاز 
نه ســهم چندانی در بازار جهانی انرژی و نه موقعیت 
برای صادرات داشــت. بنابراین تصمیم گرفته شد از 
منابع عظیم و این گاز ارزان برای رفاه مردم استفاده 
شــود، نتیجه اینکه مصرف را بشــدت توسعه داده و 
خــودرو، منازل، واحدهای صنعتی و نیروگاه ها را زیر 

بار مصرف گاز بردیم.
اشتباه در سبد انرژی ��

وی افزود: در حال حاضر ۷۵ درصد سبد انرژی کشور 
از گاز است در حالی که هیچ نقطه ای از جهان به این 
شــکل انرژی بر مبنای گاز اســتوار نکرده اند، ما این 
اشتباه را کردیم و پیش بینی نکردیم که ممکن است 
روزی دچار افت فشار شده و یا مصرف غیربهینه شود 
و نتوانیم همپای افزایش مصرف توسعه داشته باشیم.

مشکل کیفیت گازوئیل و مازوت را حل کنیم ��
سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، 
گاز و پتروشیمی گفت: ما سومین تولیدکننده بزرگ 
گاز دنیا هســتیم و ســالانه حدود ۲۸۰ میلیارد متر 
مکعب گاز تولید می کنیم، از این میزان؛ مقدار کمی 
صادر می شــود و مابقی به مصرف خانگی، صنایع و 
بخشــی هم خوراک پتروشیمی ها می شود در حالی 

که باید مسئله کیفیت پایین فراورده ها مثل مازوت و 
گازوئیل را حل کنیم که بتوانیم در فصل زمستان که 
با رشــد مصرف خانگی با مشــکل کمبود گاز مواجه 
می شویم؛ عمده واحدهای صنعتی از جمله نیروگاه ها، 
صنایع و واحدهای صنعتی را روی فراروده نفتی ببریم.

راه حل ناترازی تولید بیشتر است؟ ��
وی تصریــح کــرد: ما اکنون حدود ۳۴۰ میلیون لیتر 
روزانــه فــراروده نفتی، ۱۰۰ میلیــون تن محصول 
پتروشیمی و همچنین ۱۳ تا ۱۴ میلیون تن متانول 
تولید می کنیم که این امکان را داریم که متانول را به 
مصرف ســوخت نیروگاه ها برسانیم بنابراین راه حل 
ناتــرازی گاز این نیســت که تولیــد را افزایش داده و 
مجددا به مصرف نیروگاه ها برســانیم باید ســوخت 
سوخت جایگزین را در نیروگاه ها استفاده کنیم، ضمن 
اینکه به ســمت توسعه تجدیدپذیرها و بهینه سازی 
مصرف ســوخت برویم، بایــد روی مصارف خانگی، 
واحدهــای صنعتی، حمــل و نقل و خطوط لوله کار 
کنیــم علاوه بر اینها فکر توســعه میادین گازی هم 
باشــیم و تولید فعلی که روزانه حدود ۱۰۰۰ میلیون 
متر مکعب اســت را تا پایان برنامه هفتم توســعه به 

۱۴۰۰ تا ۱۵۰۰ میلیون متر مکعب برسانیم.
بازدهی پايین نیروگاه ها ��

حســینی با بیان اینکه بخش عمده مشــکل ما در 
نیروگاه ها به بهره وری پایین برمی گردد، افزود: اکنون 
نیروگاه های کشور با بازدهی حدود ۲۷ تا ۲۸ درصد 
کار می کنند، در حالی که در دنیا بازدهی نیروگاهی 
بالای ۴۰ درصد است بنابراین مقصر اصلی عدم مصرف 
بهینه ســوخت در نیروگاه ها، بخش خانگی و بخشی 
هم بخاطر خطوط انتقال است که باید اصلاح شوند، 
بــه عبارت دیگر مشــکل را باید در مصرف ناصحیح 

جستجو کنیم نه تولید.
دولت هــا بــه هر میزان که در تداوم تحریم ها ســهم 
داشته اند به همان میزان هم در ناترازی انرژی سهم 
دارندوی با بیان اینکه ما بعد از امریکا و روسیه سومین 
تولیدکننده گاز دنیا هستیم، گفت: بعد از عامل عدم 
مصــرف بهینه در بروز کمبود گاز در کشــور؛ مقصر 
اصلــی و مهمتر در تشــدید ناترازی های گاز تحریم 
اســت، اگر ما توانســته بودیم فاز ۱۱ پارس جنوبی را 
توســعه دهیــم و یا میدان کیش را بــه بهره برداری 
برسانیم، اکنون با مشکل ناترازی مواجه نبودیم، اگر 
تحریم نبود امکان بازســازی و نوسازی را در راستای 
مصــرف بهینه نیروگاه ها داشــته و هم اینکه امکان 
افزایش تولید بیشتری را داشتیم، بنابراین مقصر اصلی 
تحریم ها اســت و دولت ها به هر میزان که در تداوم 
تحریم ها سهم داشته اند به همان میزان هم در ناترازی 
انرژی سهم دارند.سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان 
فراورده های نفت، گاز و پتروشــیمی بیان داشــت: ما 
همانگونه که هر نقطه از خوزستان را حفاری کنیم به 
نفت می رسیم، در بسیاری نقاط ایران در خراسان در 
مرز ترکمنســتان، جزایر خلیــج فارس مثل کیش، 
لاوان، سیری و سلمان و چه در پارس جنوبی حفاری 

کنیم به گاز دسترســی خواهیم داشــت، اخیرا در 
گزارشــی اعلام شــده ۱۱ میدان اکتشافی داشتیم و 
صددرصد ضریب موفقیت داشــته ایم یعنی اینکه در 
هر نقطه ای که برای اســتخراج گاز اقدام کنیم حتما 

به گاز می رسیم.
تصمیم درست مهم تر از سرمايه ��

بــه گفته وی؛ هرچند روند برداشــت و تولید گاز در 
میادین دریا و خشــکی متفاوت اســت ولی اینگونه 
نیست که سرمایه کلانی برای توسعه نیاز باشد، با ۱۰ 
تا ۱۲ میلیارد دلار سرمایه هم می توان میادین گازی 
را توســعه داد و تــا انــدازه ای ناترازی را کم کرد، زیرا 
بخــش عمــده تولید گاز؛ بحث حفاری و انتقال آن به 
خشــکی و پالایش اســت که تکنولوژی آن را نیز در 
اختیار داریم، مثلا میدان کیش ۷۰ تا ۸۰ میلیون متر 
مکعب در روز گاز در اختیار ما قرار می دهد که می توانیم 
تصمیــم بگیریــم کــه این گاز را به شــهر آفتاب و یا 
پالایشگاه های عســلویه انتقال داده و شیرین سازی 
کنیم، باید محاسبه کنیم که کدامیک به صرفه است 
آیا یک میلیارد دلار ســرمایه گذاری کنیم و گاز را به 
شــهر آفتاب ببریم و یا اینکه با ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون 
دلار با خط لوله به عسلویه منتقل کنیم، بنایراین این 
موضوعات بیش از اینکه به پول نیاز داشته باشد نیاز 
به تصمیم گیری درســت دارد، بنابراین می توانیم با 
منابع موجود به سمت کاهش ناترازی حرکت کنیم.

لزوم جلوگیری از قاچاق ��
حسینی تاکید کرد: ما در کوتاه مدت نمی توانیم کار 
خاصی برای حل ناترازی انجام دهیم جز اینکه واردات 
داشــته باشــیم اما مهم ترین کار اینکه از هدررفت، 
مصرف غیربهینه و همچنین قاچاق جلوگیری کنیم، 
یک اقدام مهم اینکه مردم بپذیرند که باید مصرف را 
کم کنند، باید پاداش در نظر گرفته شده جوایز داده 
شود، واحدهای پتروشیمی اعلام آمادگی کردند که 
گاز صرفه جویی شده مردم را با قیمت بالا خریداری 
می کنند، این موضوع باید عملیاتی شود و در حد شعار 
نباشد که فقط هر سال زمستان مطرح و بقیه فصول 

سال رها شود.

پتروشیمی ها گاز صرفه جويی شده مردم را بخرند ��
وی یادآور شــد: اگر برای واحدهای پتروشــیمی و 
فولادی توجیه دارد گاز مازاد و صرفه جویی شده مردم 
را با قیمت بالاتر خریداری کنند و به این ترتیب مشکل 
قطعی گاز واحدهای تولیدی حل شده و مصرف نیز 

بهینه می شود.
سیاست گازی هاشمی اجرا نشد ��

سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی درباره واردات گاز از ترکمنســتان 
توضیح داد: ما جزء اولین خریداران گاز ترکمنستان 
بودیم، هاشمی رفسنجانی در زمان ریاست جمهوری 
دستور داده بود که کل گاز مازاد این کشور را خریداری 
کنیــم امــا این کار را نکردیم و فقط بخشــی از گاز را 
خریدیم، نتیجه اینکه سال های بعد روسیه به عنوان 
رقیب ما مطرح و چین نیز وارد بازار این کشور شد و 
موقعیت ما در رقابت با دیگر کشور ها تضعیف شد و 
در نهایت اینکه از بازار گاز ترکمنستان خارج شدیم.

از ترکمنستان و روسیه گاز بخريم ��
وی ادامه داد: اکنون روسیه از بازار ترکمنستان خارج 
شده و نیازی به گاز این کشور ندارد بنابراین ترکمن ها 
از ۱۱۰ میلیــون متــر مکعب تولیــد روزانه خود ۳۵ 
میلیون متر مکعب را به مصرف داخلی رســانده، ۳۵ 
میلیون متر مکعب صادر و ۳۵ میلیون متر مکعب نیز 
مازاد دارند، ما می توانیم بخشی از نیاز داخل را از این 
کشور تامین کنیم. اکنون وزارت نفت تلاش می کند 
مشــکلات دو کشــور را برطرف کند و با اســتفاده از 
ظرفیــت بخش خصوصی نســبت به خریــد گاز از 
ترکمنستان اقدام کند تا در فصل سرد زمستان بتوانیم 
این گاز را به مصرف داخلی رســانده و در بقیه فصول 

سال هم به کشورهای همسایه سوآپ کنیم.
حسینی خاطرنشان کرد: اگر بتوانیم امکانات فراهم 
کنیم و گاز مازاد روســیه و ترکمنســتان را خریداری 
کنیم و در فصل زمســتان به مصرف داخل رســانده و 
در دیگــر فصــول در بازار کشــورهای ترکیه، عراق، 
پاکستان، افغانستان و عمان بفروش برسانیم، به نفع 

ما خواهد بود.

 سهم دولت های 
تداوم دهنده 
تحریم در بروز 
ناترازی انرژی

در گفتگو با يک کارشناس انرژی 
مطرح شد:
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در مکتب دکتر عالیخانی
درس پنجم: ذوب آهن

علینقی عالیخانی )۹۸-۱۳۰۷( وزیر اقتصاد ایران  در فاصله ســالهای ۱۳۴۱-۴۸ 
اســت. وی یکی از تکنوکرات های برجســته ایرانی ســت که در دو دوره وزارت او، 
ایران به رشــد اقتصادی ۱۱,۵ درصدی همزمان با نرخ تورم ۲,۶ درصدی دســت 
یافت؛ عملکرد درخشــانی که پس از او در هیچ دولتی تکرار نشــد. به همین دلیل 
خاطرات او ارزش مطالعه دارد. خاطراتی که طی پروژه تاریخ شــفاهی دانشــگاه 

هاروارد به کوشش حبیب لاجوردی مصاحبه، جمع آوری و منتشر  شده است.
در اینجا تلاش شــده برداشــت هائی را از این کتاب که می تواند برای مدیران و 
مهندسان امروز مفید باشد در چند بخش بصورت دنباله دار بازنویسی شوند . هر 

بار با یک موضوع.
 درس امروز: ذوب آهن ��

در ایران هم مثل خیلی از کشــورهای در حال رشــد، اســتقلال صنعتی و داشتن 
فولادسازی یکسان تلقی می شد. ولی شاید ما بیشتر از خیلی کشورها حق داشتیم 
که صاحب چنین صنعتی بشویم چون در کشورمان منابع آهن بسیار غنی وجود 
دارد. از طرف دیگر ذغال به مقدار کافی، نه با کیفیت خوب، در جنوب شرقی ایران 
پیدا شــده بود. در ضمن می دانســتیم که اگر در این صنعت گامهائی برداریم بعداً 
می توانیم بجای ذغال از گاز هم استفاده بکنیم و با روش احیای مستقیم فولادسازی 
انجام بدهیم. از زمان مشروطیت به بعد همیشه یکی از خواسته های آزادی خواهان 
و ترقی طلبان کشــور کارخانه ذوب آهن بود که رضاشــاه ســعی کرد در کرج ایجاد 
بکند ولی با جنگ روبرو شــدیم ولی این فکر ذوب آهن همچنان دنبال می شــد و 
همــه توجه هــا بطرف مذاکره با کارخانه کروپ برای ایجاد چنین صنعتی در ایران 
بود. اعلیحضرت در این مورد مرتب از من سئوال می کرد و من هم کوشش داشتم 
که شــرکت ذوب آهن ایران با مهندســین مشــاور فرانســوی )شرکت ایرسیب( 
گزارش های مقدماتی کار را تهیه بکنند که این کار را هم کردند و توصیه شان این 
بود که واحدی با ظرفیت بالای نیم میلیون تن در منطقه اصفهان ایجاد بشــود با 
استفاده از معادن آهنی که در کویر پیدا کرده بودیم و معادن ذغالی که در کرمان 
بود و مواد اولیه را با راه آهن به منطقه اصفهان بیاوریم که هم دسترســی به آب 
داشتیم، هم نزدیک بودیم به بازارهای مصرف. در این میان با کروپ هم در تماس 
بودیم و به ســفارتمان اطلاع دادیم که اگر علاقه ای دارند باید بیایند به ایران که 
مذاکرات قطعی را بکنیم و ســفیر ما در بنُ هم اطلاع داد که آقای بایتس که همه 
کاره کروپ بود در فلان تاریخ روانه تهران خواهد شد. من هم این جریان را بعرض 
اعلیحضرت رســاندم و ترتیب پذیرائی از این شــخص را پیش بینی کردم و حتی 
چندین روز وقت خودم را آزاد گذاشتم که بتوانم با آلمانها درباره ذوب آهن مذاکره 
بکنم. در همان روزی که این شــخص می بایســت به ایران بیاید بدون هیچگونه 
توضیــح و در نهایــت بــی تربیتی فقط اطلاع دادند که از مســافرت به ایران معذور 
هستند. این جریان خیلی به من برخورد و وقتی به اعلیحضرت ماجرا را گفتم ایشان 
هم برآشفته شدند و از من پرسیدند که چه باید کرد و من نظر خودم را به ایشان 
گفتم که ما اصولاً هیچ دلیل نداشــته که در این ســالیان دراز منتظر یک شــرکت 
آلمانی بشــویم و به ایشــان گفتم که در مســافرتهائی که من به کشورهای اروپای 
شرقی کردم، هم چکسلواک ها و هم روسها را علاقمند به ایجاد ذوب آهن در ایران 
دیدم و بخصوص شوروی که در هندوستان هم همین کار را انجام داده بودند. ایشان 
از من پرسیدند که اگر ما بخواهیم با شوروی این کار را بکنیم با چه مشکلی )ریسکی( 
ممکن است روبرو بشویم؟ من به عرضشان رساندم که تنها مشکلی که ممکن است 
ما با آن روبرو بشــویم اینســتکه اگر کارخانه را درســت کردند بعد رابطه ما با آنها به 
دلیلی تیره شــد، آن ها ســابقه این را دارند که جلوی فروش لوازم یدکی به ایران را 
خواهند گرفت. چندی بعد در یکی از سفرهائی که برای کنفرانسی به آسیا کرده 
بودم با وزیر بازرگانی هند که مدتها بود با یکدیگر دوست بودیم در این باره گفتگو 
کردم و از او خواســتم که اگر ما دســت به کار صنعت ذوب آهن با همکاری روســها 
شدیم و به هر دلیلی نیاز به لوازم یدکی داشتیم و امکان تهیه آن از شوروی فراهم 
نبود، آیا هندیها حاضر به پشــتیبانی از ما هســتند یا نه؟ و او هم بلافاصله جواب 
مثبت داد و قول داد که دولت هندوستان کاملًا در اینمورد در اختیار ایران خواهد 
بود. من پس از این سفر جریان را به عرض اعلیحضرت رساندم و ایشان چندی بعد 
به شوروی سفر کردند و در آن سفر با مقامات آن کشور درباره کارخانه ذوب آهن 
مذاکره شــد. یعنی خود روســها هم این علاقه را نشــان دادند. اعلیحضرت هم که 
آمادگی داشتند تأئید کردند و قرار شد که ما به روسها گاز بفروشیم و آنها برای ما 
کارخانه ذوب آهن ایجاد بکنند و همچنین یک کارخانه ماشــین ســازی در اراک 
برای لوازم فولادی حجیم و سنگین تأسیس بکنند. ایشان پس از بازگشت از شوروی 
نتیجه مذاکره ها و توافق خودشــان را با مقامات آن کشــور به اطلاع من رســاندند و 
دســتور دادند که با شــورویها وارد مذاکره بشــوم. هیئتی از شوروی به ایران آمد و 
مقدمات قرارداد همکاری برای گرفتن وام از شوروی و ایجاد کارخانه ذوب آهن را 
در تهران انجام دادیم. همچنین مذاکره مقدماتی درباره ســاختن یک لوله گاز و 
رساندن گاز ایران از جنوب به مرز شوروی انجام شد. باید در اینجا خاطرنشان بکنم 
کــه در آن زمــان گازهائــی که بهمراه نفت از چاههای ایــران بیرون می آمد )فلِرِ( 
هیچگونه اســتفاده ای برایش نبود و ناچار بودیم اینها را بســوزانیم و حتی با قیمت 
وقــت نفــت، تزریــق مجدد اینها به داخل مخازن هم چندان با صرفه نبود. بنابراین 
ایجاد لوله گاز و فروش آن به شــوروی به ما امکان می داد که دســت کم مقداری از 
این گازها را به هدر ندهیم و از این گذشته یک امکان تازه ای برای توسعه صنعتی 
و اقتصادی کشور بوجود آمد چون در مسیر همین لوله گاز ما می توانستیم صنایع 
زیادی را ایجاد بکنیم که اگر لوله گاز نبود حتماً باید در خوزستان و جنوب ایران 
بوجود می آمدند. بعنوان نمونه هر صنعتی که احتیاج به انرژی داشت می توانست 
نه فقط در خوزســتان بلکه در تمام مســیر شــاه لوله گاز ایجاد بشود. می توانستیم 
بعنوان نمونه کارخانه کود شیمیائی در شمال ایران ایجاد بکنیم و نگران ماده اولیه 
آن که گاز است نباشیم. بهرحال در دسامبر ۱۹۶۵ به همراه هیئت بزرگی به روسیه 
رفتم و حدود هیجده روز در آنجا بودیم و مذاکرات مفصلی با مقامات وزارت بازرگانی 
و کمیسیون همکاری فنی )روسیه( کردیم. همچنین با وزارت گاز شوروی موفق 
شدیم که هم قرارداد ذوب آهن و هم قرارداد گاز و ماشین سازی را به امضاء برسانیم. 
از آن به بعد ما متعهد بودیم سالی ده میلیارد مکعب گاز به شوروی بدهیم و فکر 
کردیم یک شــاه لوله بزرگ گاز به ظرفیت چهارده میلیارد مکعب در ســال ایجاد 
کنیــم؛ چهــار میلیارد مصرف داخلــی و ده میلیارد هم برای صادرات و این مقدمه 
یک دگرگونی عظیمی در بهره برداری از منابع هیدروکربور موجود در مملکت بود. 
من خودم اعلامیه ای را که می بایست با شوروی امضاء بکنیم تهیه کردم و بر اساس 
آن اعلامیه گزارشــی را به تهران فرســتادم به تفصیل که چه توافقهائی با شــوروی 
شــده. در آن موقع تلکس هم بین مســکو و تهران نبود و ناچار بودیم بیش از یک 
ســاعت با تلفنی که پارازیت داشــت و خیلی ســخت شنیده می شد اینها را دیکته 
بکنیم. ولی بهر حال همان روز رادیو تهران این خبر را پخش کرد و بعداً شــنیدم 
که هیجان خیلی زیادی این موضوع در مردم ایجاد کرده بود. خود من هم از آنجا 
از راه پاریس به تهران بازگشــتم؛ به این علت که خط هوائی میان ایران و مســکو 

هنوز وجود نداشت.
درس آموخته: برای مذاکرات اقتصادی، کارشناسان مطلع و وطن پرست را گسیل 
کنیــد. دکتــر عالیخانی و همکارانش علاوه بر در نظر گرفتن ریســک همکاری با 
روس ها و تدبیر پاســخ مناســب به آن، یک تعامل برد-برد را با روســها شکل دادند. 
علاوه بر ساخت ذوب آهن و ماشین سازی و جلوگیری از هدر رفت گازهای فلِرِ و 
کسب درآمد صادراتی از آن، یک شاه لوله گاز از جنوب به سرخس کشیده شد و 

صنایع مصرف کننده گاز در کل این مسیر تغذیه شدند.
ادامه دارد...

سعید قصابیان
کارشناس اقتصادی

»نقش اقتصاد« گزارش می دهد؛
چالش بزرگ ترامپ در احیا فشارها به اقتصاد ایران

 هنوز زمان زیادی از پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ 
آمریکا نگذشته است با این حال، شاهد مطرح شدن سیلی از تحلیل و تفسیرها 
بــا محوریــت رویکردهای احتمالی دولت آتی او هســتیم. در این چهارچوب، 
تحلیلگران مختلف با اشــاره به انتخاب چهره های تندرو از ســوی ترامپ برای 
سمت هایی نظیر وزیر خارجه، وزیر دفاع، نماینده آمریکا در سازمان ملل، مشاور 
امنیت ملی آمریکا و رئیس سازمان سیا، این گزاره را مطرح می کنند که ترامپ 
بار دیگر قصد دارد تا در عرصه سیاســت و اقتصاد جهانی ایجاد چالش و آشــوب 

کند و از این رهگذر، به زعم خود، منافع ملی آمریکا را تأمین کند. 
به گزارش »نقش اقتصاد«؛در این رابطه، یکی از حوزه هایی که با محوریت رویکرد 
احتمالی ترامپ و تیم متحد وی در قدرت در مواجهه با آن دیدگاه های مختلفی 
مطرح می شــود، شناســایی مختصات سیاســت او در قبال ایران است. در این 
چهارچــوب، عمــده تحلیل ها به این مســاله اشــاره دارند کــه ترامپ کارزار 
فشارحداکثری علیه ایران را بار دیگر احیا می کند و از این رهگذر سعی در قرار 
دادن کشورمان در مسیر مطلوب خود خواهد داشت. راهبردی که ترامپ پیش تر 
نیز در دوره چهار ساله حضور خود در قدرت در فاصله میان سال های ۲۰۱۶ تا 
۲۰۲۰ نمودهای عینی آن را به نمایش گذاشت و با اقداماتی نظیر خروج از برجام 
و تحمیل ســیلی از تحریم و فشــارهای اقتصادی علیه ایران، مشکلات جدی را 
برای کشــورمان در عرصه اقتصادی و متعاقباً کاهش رفاه عمومی مردم ایران 
ایجــاد کــرد. حال در وضعیت کنونی نیز بــا توجه به اینکه تیم ترامپ در حوزه 
سیاست خارجی و اقتصاد و امنیت ملی، تندروتر از تیم سابق وی هستند، بخش 
زیادی از تحلیل ها معطوف به این مســاله اســت که شاهد احیا فشارهای آمریکا 
بــه اقتصــاد ایــران خواهیم بود. کما اینکه اخیراً گزینه ترامپ برای وزارت خزانه 
داری آمریکا هم در موضع گیری به این نکته اشاره داشته که باید اقتصاد ایران 
را ورشکسته کرد. با این همه، ورای تمامی این مسائل، نگاه به تحولات عینی و 
میدانی یک واقعیت را فریاد می زند و آن هم این است که ترامپ در احیا کارزار 
فشارحداکثری علیه اقتصاد ایران با یک چالش و مانع بزرگ رو به رو است. آن 
چالش نیز در تغییر برخی واقعیت ها با محوریت رویکرد کشورهای عربی به ایران 
نهفته اســت. فراموش نکنیم که دور دوره چهار ســاله پیشــین حضور ترامپ در 
قدرت، کشــورهای عرب حاشــیه خلیج فارس این نگرش را داشتند که ایران در 
مواجهه با فشارهای سخت غرب و به طور خاص آمریکا و البته عنصر نیابتی آن 
یعنی رژیم اسرائیل، صبر راهبردی پیشه می کند و هیچ اقدامی را انجام نخواهد 
داد. موضوعــی کــه بــه زعم برخی حکام عرب منطقه به آن ها دســت برتر را در 
مواجهه با ایران می داد و می توانست منافع آن ها را به ضرر کشورمان تأمین کند. 
درســت در همین چهارچوب بود که شــاهد بودیم در دوره چهار ســاله پیشین 
حضور ترامپ در کاخ سفید، او سرمایه گذاری قابل توجهی را بر تشدید فشارهای 
اقتصادی علیه ایران در مناطق مجاور با کشورمان نظیر امارات متحده عربی و 
یا عراق معطوف کرد. فشارهایی که از حمایت های جدی کنشگرانی نظیر عربستان 
ســعودی نیز برخوردار بودند. با این حال، این دســته از بازیگران، پس از حمله 
موشــکی پهپادی حوثی های یمنی به تاسیســات نفتی آرامکو در سال ۲۰۱۹ و 
همچنین انجام یک حمله مشابه به بندر فجیره امارات و البته تحولات یک ساله 
اخیر در سطح منطقه، تا حد زیادی به این باور رسیده اند که هزینه تقابل با ایران 
برای آن ها سنگین است و ایران نیز صبر راهبردی را در مواجهه با جبهه رقبا و 
دشمنانش کنار گذاشته است. در این چهارچوب بیراه نبود که شاهد بودیم ابتدا 
عربستان سعودی به سمت امضای توافق تنش زدایی با ایران حرکت کرد و البته 
که اخبار مختلفی هم دال بر تلاش های امارات جهت تنش زدایی از روابط خود 
با ایران منتشر شد. اکنون نیز که فضای منطقه ملتهب است، اعراب منطقه به 
خوبی متوجه شده اند که دستوکارهای ضدایرانی آن ها بدون پاسخ از سوی ایران 
باقی نخواهد ماند. از این رو، با توجه به حوزه های متعدد آسیب پذیری خود در 
برابر کشورمان، بعید است که ریسک های جدی را به جان بخرند و در دوره جدید 
حضور ترامپ در کاخ ســفید همچون دوره ســابق، با وی علیه ایران همکاریهای 
عینی و میدانی داشته باشند. موضوعی که می تواند چالش های امنیتی و راهبردی 

جدی را برای آن ها ایجاد کند.

چرایی واکنش مثبت بورس به صدور قعطنامه 

 
استقبال از بازار سهام خوب بوده و اخبار منفی که پیشتر تاثیر بدی بر بورس می گذاشتند 
اکنون به حد کف خود رســیده اســت؛ تا حدی که بورس به اخبار منفی به نوعی عادت 
کرده و واکنش نشان نمی دهد. بطوریکه در مهر ماه تعداد فروشنده ها و خریداران تقریبا 
۲۶ هزار نفر بود ولی درحال حاضر کسانی که اقدام به خرید و فروش کرده اند، تقریبا ۸ 
برابر شده است؛ یعنی کد فعال بورسی به ۱۶۰ هزار نفر رسیده است. این امر نشان می دهد 
که از سوی دیگر زمانی که قطعنامه صادر شد دلار به بالای ۷۰ هزار تومان رسید و سکه 
حدود ۳ میلیون تومان افزایش داشت. از این رو سرمایه گذاران وقتی مشاهده می کنند 
که بازار طلا، سکه و دلار رشد خود را کرده است، به این نتیجه می رسند که بورس هنوز 
جای رشد دارد و به سمت این بازار سرازیر می شوند. علت دیگر نرخ تسعیر بانک هاست 
که مثلا بانک ملت بالای ۴۰ همت سود شناسایی کرد و این از دیگر عوامل اقبال مردم 
به بورس بوده اســت.اما پیرامون دیگر عامل تاثیرگذار بر اقبال ســرمایه گذاری در بورس 
باید گفت که بحث تجدید ارزیابی ها نیز مهم بوده که زمزمه هایش در ایران خودرو شنیده 
می شد. وقتی تجدید ارزیابی ارائه دهند، نتیجه برای بازار و سهامداران بهتر می شود. در 
مجموع این عوامل باعث شده است که استقبال مردم از بورس افزایش پیدا کند.به نظر 
می رســد در این هفته روند متعادل باشــد. به طور کلی اگر ریسک های سیستماتیک در 
میان نباشــد، می توانیم به رشــد بازار سرمایه خوش بین باشیم. از آنجایی که قرار است تا 
دو ســه ماه آینده آژانس بین المللی انرژی اتمی گزارش جامعی را به شــورای حکام ارائه 
دهد، بستگی دارد که آنجا چه تصمیمی بگیرند. اگر قرار بر ارجاع پرونده ایران به شورای 
امنیت باشد، یک ریسک سیستماتیک و خبر بدی برای بازار سرمایه است، اما اگر پرونده 

به شورای امنیت ارجاع نشود، می توانیم به رشد بازار سرمایه امیدوار باشیم.

روز گذشته دوشنبه ۵ آذرماه ۱۴۰۳، »میز اقتصاد« به 
موضوع تنظیم بازار گوشــت قرمز پرداخت. از حدود ۲ 
سال پیش و همزمان با کاهش ۳۰ درصدی تولید داخل، 
واردات گوشت گرم آغاز شد. بر اساس آمار، روزانه حدود 
۳۰۰ تن گوشــت قرمز با ارز ترجیحی وارد کشور شده 
و با قیمت تنظیم بازار عرضه می شــود. اما مســئولان 
تشکل های دامداری می گویند در حال حاضر، واردات 
در شرایطی صورت می گیرد که دام روی دست دامداران 
مانده است و امکان تأمین نیاز بازار از داخل وجود دارد. 
به گفته آن ها یارانه ای که به منظور ارز واردات پرداخته 
می شــود باید صرف رونق تولید داخل شــود تا گوشت 
تولید داخل با قیمت مناســب به دســت مصرف کننده 
برسد. داریوش یوسفی، معاون نظارت مرکز بازرگانی و 
تنظیم بازار وزارت جهاد کشاورزی در خصوص میزان 
نیاز سالانه گوشت قرمز کشور بیان کرد: به طور میانگین، 
واردات ما در گوشــت قرمز در ســال جاری روزی ۱۷۷ 
تن بوده اســت و این تأمین تقریباً زیر ۱۰ درصد نیاز 
ماســت و بر اســاس آمار ارائه شده، حدود یک میلیون 
تن در سال، نیاز به گوشت قرمز برای بازار داریم و زیر 
۱۰ درصد وارد می کنیم و به طور میانگین، روزانه کمتر 
از ۱۰۰ هزار تن گوشــت تأمین شــده از طریق واردات 
است و عمدتاً در استان های تهران و البرز توزیع می شود؛ 
مگر اســتانی که نیاز خاص داشــته و قیمتش بالا رفته 
باشد. معاون نظارت مرکز بازرگانی و تنظیم بازار وزارت 
جهاد کشاورزی در رابطه با واردات امسال گفت: امسال 
تا الان، حدود ۴۵ هزار تن گوشت قرمز وارد کرده ایم و 
این میزان توزیع شده و این توزیع گوشت نیز، در شبکه 
خاصی انجام شــده که دو بخش اســت؛ یک بخش به 
میادین میوه و تره بار شهر می رود و بخش دیگر هم، در 
فروشــگاه های زنجیــره ای تعاونی به صــورت کاملًا 
بســته بندی از طرف شرکت های بسته بندی که دارای 
مجوز هستند با قیمت مصوب توزیع صورت می گیرد. 
در ادامه، سید احمد مقدسی، رئیس هیئت مدیره انجمن 
صنفی گاوداران در پاسخ به این پرسش که »آیا امکان 
دارد نیاز به گوشت از داخل تأمین شود؟« تصریح کرد: 
قاطعانه می گویم که این توانمندی در کشور وجود دارد 
که از منابع داخل، گوشت مورد نیاز مصرف کننده تأمین 
شود. متأسفانه، به حدی واردات بیش از اندازه و بی موقع 
صورت گرفته که تولید داخل را نابود کرده اســت در 
حالی که بیش از ۱۱۰ هزار رأس گوساله آماده کشتار 
در کشــور وجود دارد که بازاری برای عرضه آن وجود 
ندارد.رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران گفت: 
ما باید در ۶ ماه اول ســال، حدود ۳۲ هزار تن گوشــت 
وارد می کردیم در صورتی که ۴۵ هزار تن صورت گرفته 
اســت و ۱۲ هزار و ۷۰۰ تن گوشــت بیش از نیاز وارد 
شــده و اثرش آســیب به تولیدکننده است و درواقع، ما 
نیاز نداریم. ســید احمد مقدســی تأکید کرد: در ۶ ماه 
ابتدای امسال، بیش از ۶۰۰-۷۰۰ میلیون دلار گوشت 
وارد کشــور شــده و اختلاف این نرخ ارز حدود ۴۰ هزار 
تومان است که دولت یارانه پرداخت می کند. یعنی پولی 
که ازبین رفته است؛ تا جایی که نه تنها مصرف کننده 

گوشت ارزان خریداری نکرده بلکه به تولیدکننده هم 
آســیب وارد شده اســت. رئیس هیئت مدیره انجمن 
صنفی گاوداران ادامه داد: اگر ۴۰ هزار تومان را در ۷۰۰ 
میلیون دلار ضرب کنیم حدود ۲۸ هزار میلیارد تومان 
می شود و اگر دولت، این پول را در اختیار وزارت جهاد 
کشــاورزی قرار می داد و از طریق بانک کشــاورزی در 
قالب تســهیلات به تولیدکنندگان ما پرداخت می کرد 
در ســال، نه تنهــا اصل پول برمی گشــت بلکه بانک 
کشاورزی می توانست بهره آن را دریافت کند و این پول 
به خزانه دولت برمی گشت و نیاز گوشت کشور تأمین 
می شد و از واردکننده به صادرکننده تبدیل می شدیم. 
متأسفانه، آقایان نمی خواهند و با هر اتفاقی که می افتد 
اقدام به واردات می کنند. او افزود: الان، قیمت تمام شده 
گوشــت گوساله زنده کیلویی ۲۱۷ هزار و ۶۰۰ تومان 
اســت و در بازار، بیش از ۱۷۵ هزار تومان نمی خرند و 
بیشتر از ۳۲ هزار تومان ضرر تولیدکننده ماست. باید 
گپ بین تولید تا مصرف را با عرضه مستقیم گوشت با 
همکاری دولت ازبین ببریم. اما باید بگویم که گوساله 
را از ما گرفتند و قرار بود ۴۸ ساعته پول را به ما بدهند 
ولــی ایــن کار را انجام ندادند و به تمام تولیدکنندگان 
آســیب وارد کردند. در ادامه، داریوش یوسفی، معاون 
نظــارت مرکــز بازرگانی و تنظیم بــازار وزارت جهاد 
کشاورزی بیان کرد: تمام هدف ما، هم در دولت قبل و 
هم در دولت فعلی این است که گوشت قرمز با قیمت 
مناسب به دست مصرف کننده برسد و تمام تولیدات و 
واردات بــه همین خاطر اســت. چــرا قیمت دام زنده 
بالاست؟ تا دو ماه پیش، قیمت دام زنده بیش از ۳۴۰-
۳۵۰ هزار تومان بود. این قیمت را پایین بیاورند. چون 
۹۰ درصد بازار کشور در اختیار دوستان است و ما جلوی 
آن هــا را نگرفته ایــم و به آن ها کمک می کنیم. معاون 
نظــارت مرکــز بازرگانی و تنظیم بــازار وزارت جهاد 
کشاورزی تصریح کرد: توزیع نهاده ها در ۳ سال گذشته 
افزایش داشته و قیمتش هم، کاهشی بوده است. وقتی 
قیمت نهاده پایین آمده و میزان توزیع آن افزایش پیدا 
کرده است باید نرخ دام زنده کاهشی شود. چرا قیمت 
دام زنده از ۲ سال گذشته بالا بود و در چند ماه گذشته 
کــه تــلاش کردیم با تنظیم قیمت آن را پایین بیاوریم 

نرخ دام زنده را کاهش داده اند. 
در نتیجه، به اندازه ای که نهاده گرفته اند و دولت برای 
آن ها هزینه کرده اســت باید قیمت دام زنده را پایین 
بیاورند تا مصرف کننده نفع آن را ببرد. داریوش یوسفی 
مطرح کرد: سیستم نظارتی یکپارچه است که مراجع 
مختلف بر آن نظارت می کنند و پیش از این، عمدتاً در 
جلسات گلایه بر این بود که تولیدکننده، علوفه و نهاده 
ندارد. شــاید تا ۲ ســال گذشــته این مشکلات وجود 
داشــتند و قیمت گوشــت هم افزایش پیدا کرد ولی از 
سال گذشته تا الان، این طور نیست و در آن زمان هم، 
با دوستان مدارا کردیم که تولید تقویت شود و از سال 
گذشته تاکنون، شرایط به کام تولیدکننده و اتحادیه ها 
بوده است؛ به طوری که هم نهاده خود را دریافت کردند 
و هم، حمایت شدند و در این رابطه، در تمامی جلسات 
صحبت شــده اســت. اما الان می گویند در این مدت، 
تولیــد افزایــش پیــدا کرده و با توجه بــه این که الان 

می گویند بازار برای مصرف آماده است؛ دوستان عرضه 
مستقیم گوشت داشته باشند و قیمت را پایین بیاورند 
ما هم برای این منظور کمک خواهیم کرد.معاون نظارت 
مرکز بازرگانی و تنظیم بازار وزارت جهاد کشــاورزی 
افزود: در حال حاضر، درصدد افزایش قیمت گوشــت 
وارداتی هستیم که به قیمت گوشت بازار نزدیک شود 
و درواقع، فاصله قیمت گوشــت گوساله تنظیم بازاری 
با بازار آزاد حدود ۱۰۰ -۱۲۰ تومان اســت ولی برای 
گوشــت گوسفند مشــکل داریم.در ادامه، سید احمد 
مقدسی، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران 
بیان کرد: دولت، جو و ذرت و ســویا را با ارز ترجیحی 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان می دهد که ۲۰ درصد در قیمت 
تمام شــده شــیر و گوشت نقش دارد و ۸۰ درصد را در 
بــازار آزاد خریــداری می کنیم و یونجه ای که ســال 
گذشــته، کیلویی ۷ هزار و ۵۰۰ تومان بوده الان، ۱۹ 
هزار تومان شده است. دامدار باید چه کاری انجام دهد؟ 
ذرت و علوفه ای که ۵۰ درصد غذای گاو است در سال 
گذشته، ۲ هزار و ۴۰۰ تومان بوده است ولی الان به ۴ 
هزار و ۵۰۰ تومان رســیده اســت و گاودار در بازار آزاد 
تهیه می کند و تولیدکننده ضرر می دهد؛ بنابراین نباید 
ما را به گران فروشی متهم کنند.در ادامه، افشین صدر 
دادرس، مدیر عامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور 
گفت: بر مبنای آمار صادرات و واردات بخش کشاورزی 
و غذا که روی ســایت وزارت جهاد کشــاورزی موجود 
اســت در ۷ ماه اول ســال جاری، ۱۶۱ هزار تن گوشت 
گــرم، منجمــد و دام زنده با ارزش حدود ۹۰۰ میلیون 
دلار وارد کشور شده است در حالی که در مدت مشابه 
در سال گذشته، این عدد ۶۳ هزار تن بوده است. مدیر 
عامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشــور تصریح کرد: 
قیمت ۳۲۰ هزار تومانی برای دام ســبک و ۲۲۰ هزار 
تومانــی بــرای دام ســنگین مربوط بــه فروردین و 
اردیبهشت ماه امسال بود و در شهریور ماه قیمت دام 
ســبک از ۳۲۰ هزار تومان به حدود ۲۶۰ هزار تومان 
 کاهــش پیــدا کــرد و قیمت دام ســنگین به حدود
 ۱۶۵ - ۱۷۰ هزار تومان رسید ولی نه تنها هیچ گونه 
تغییر و کاهشــی روی قیمت گوشــت در بازار مشاهده 
نکردیــم بلکه افزایش قیمت هم دیدیم. این مســئله 
نشان دهنده ضعف شدید در نظارت بر این کالا در بازار 
اســت. مدیر عامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور 
یادآور شد: وارداتی که انجام شده روی قیمت گوشت 
در بازار تأثیر نگذاشته و نظارت درستی هم بر آن صورت 
نگرفته است که به دست مصرف کننده برسد و تقریباً 
۲۰ روز پیش شاهد بودیم که یک قحطی مصنوعی در 
واردات گوشــت ایجاد کردند و کار به جایی رســید که 
وزیر جهاد کشــاورزی اعلام کرد که واردات گوشــت با 
ارز ترجیحی انجام خواهد شد و جالب این که در تاریخ 
۲۰ آبان ماه امســال، گزارشی در یکی از خبرگزاری ها 
منتشر شد که ۱۲ هزار تن گوشت منجمد احتکار شده 
از دو سردخانه در شهرستان های اطراف تهران کشف 
شــده است و اگر جست وجویی در پلتفرم های آنلاین 
انجام شــود، می بینیم که گوشــت وارداتی را در این 
پلتفرم ها عرضه می کنند در حالی که می توان نیاز بازار 
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اینفوگرافیک گزارش

گزارش

سامان سفالگر
روزنامه نگار

محیا سادات بهره دار
روزنامه نگار

نگاه »نقش اقتصاد« به ابعاد مختلف تنظیم بازار گوشت قرمز؛

مردم قربانیِ یک بام و دو هوای عرضه گوشت

رحمان رحیمی
 کارشناس بورس 

یادداشت

درخشش یک سیاهچاله پرونده توماج صالحی مختومه شد تبدیل پوست موز به انرژی پاک!
دو ســیاه چاله از یــک کهکشــان دور به طــور مداوم 
درخشــش های عجیبــی از نور منتشــر می کنند که 

دانشمندان را متعجب کرده است.
براساس گزارش ایسنا، ستاره شناسان دو ابرسیاه چاله را 
شناسایی کرده اند که در حدود یک میلیارد سال نوری 
دورتر از زمین قرار دارند و درخشش های عجیبی از نور 
ساطع می کنند. این جرقه ها یا انفجارهای نور در فواصل 

زمانی منظم اتفاق می افتند، اما آنچه موجب پدیدار شدن آنها می شود، شگفت آورتر 
اســت.به نقل از اســپیس، محققان می گویند این جفت ســیاه چاله در یک ابر گازی 
گسترده در حال چرخش هستند و برهم کنش آنها با ابر گازی در واقع این جرقه های 
غیر معمول را ایجاد می کند که آن را به عنوان اولین مشــاهده در نوع خود نشــان 

می دهد.

شــعبه ۵ دادگاه انقــلاب اصفهان بــا صدور قرار 
موقوفی تعقیب، پرونده سال ۱۴۰۱ توماج صالحی 
را مختومــه اعــلام کرد.مصطفــی نیلی، وکیل 
دادگســتری، با اشــاره به آخرین وضعیت پرونده 
تومــاج صالحی، خواننده بازداشــتی، اظهار کرد: 
»همانطور که پیشتر اعلام شده بود، پرونده آقای 
توماج صالحی با نقض حکم پیشین، از سوی دیوان 

عالی کشور به شعبه ۵ دادگاه انقلاب اصفهان ارجاع شد. دیروز این شعبه، 
درباره مابقی اتهامات باقی مانده آقای صالحی از پرونده مربوط به اعتراضات 
ســال ۱۴۰۱، تصمیم گیری کرد. بدین ترتیب، این شــعبه، با صدور قرار 

موقوفی تعقیب، این پرونده را به طور کامل مختومه اعلام کرد.«

پژوهشــگران هندی یک مفهوم جدید را برای ســاخت 
دســتگاهی ارائه  داده اند که با اســتفاده از پوست موز و 
نارگیل، انرژی پاک را از ضایعات مواد غذایی تولید می کند 
تا به تامین پایدار انرژی مورد نیاز جوامع بپردازد.براساس 
گزارش ایســنا، آینده ای را تصور کنید که در آن انرژی 
خانه هــا و جوامع فقط با زباله هــای مواد غذایی تامین 

می شود و انرژی پاک و مقرون به صرفه را به مناطق محروم از فناوری های سبز بزرگ 
مانند مزارع خورشیدی یا بادی می رسانند.

 به نقل از ادونســد ســاینس نیوز، پژوهشــگران »مؤسســه فناوری گوآهاتی هند«
)IIT Guwahati( برای ســاخت یک دســتگاه پیشــگامانه تلاش می کنند که با 
استفاده از مواد ساده و روزمره، برق تولید می کند و به سمت چنین آینده ای می رود.
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